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V OKVIRU OBČNI ZBOR SINDIKATA DELAVCEV PROMETA IN ZVEZ

Veliko hudih besed smo uporabili: prakticizem, tehno- 
kratizem in tisti, ki so v poimenovanju najdoslednejši 
celo — tehnokratski prakticizem. Zadnjič pa je neki mož 
preprosto povedal, da ne gre pri vsej stvari za nič druge
ga kot udobnost, lenobo in kratkovidnost. Povedal je še, 
da so to ozdravljive bolezni, če se jih pravočasno zaveš in 
si v zdravljenju trden.

Če pa hočemo bolezen zdraviti — taka je pač navada 
— jo je treba najprej opisati. Pa jo opišimo na znanih 
primerih.

Izvoz — o tem smo si v načelu edini — je pogoj za na
daljnjo rast našega gospodarstva. Vendar, tudi izvoz kot 
gospodarski pojav ni nekaj posebnega, oddvojenega od 
ostalih gospodarskih nalog in gibanj. Tisti, ki gledajo na 
izvoz najbolj enostransko, vidijo njegovo uresničitev, vso 
nalogo v njegovi količinski rasti. Ta je prav gotovo po
membna, nujna, ni pa — kot mislijo nekateri — že tudi 
zadovoljivo rešena zgolj v številčnem porastu. Kajti, kot 
je znano, se na mednarodnem trgu srečujemo s tremi zah
tevami: ponudbo, ceno, kvaliteto. Če samo ena od teh ni 
izpolnjena potem nastopijo težave, ki se vse rešujejo po 
izrednih in zato ne najbolj uspešnih posredovanjih in 
ukrepih. Vključitev , v mednarodno menjavo za to ne po
meni samo dobro voljo delovne organizacije, da morebiti 
tudi nekaj viškov svoje proizvodnje proda, ampak bi mo
rala pomeniti najbolj zavestno obvezo, da zaradi spoznanj

MEDSEBOJNA
ODVISNOST

o potrebi vključevanja v mednarodno menjavo tudi v sa
mi delovni organizaciji odpravimo vse slabosti, ki so temu 
cilju na poti. Preprosto: prizadevanja za kvaliteto, nižjo 
ceno niso bobneče besede, niso delčki resolucij, ampak ob
veza, ki zavezuje vsakega člana delovne organizacije. Za
vezuje pa ga lahko samo v primeru, če se svojih nalog in 
obveznosti zaveda, če. jih je zavestno spoznal in seveda, 
če ima možnost, da jih po svojih najboljših močeh izpol
njuje.

Prav zato kaže v delovni organizaciji razvijati tak si
stem samoupravljanja, gospodarjenja in vodenja, ki v naj
bolj idealnem soglasju pomaga razvijati vse sposobnosti 
proizvajalcev in upravljavcev. Noben sistem samoupravlja
nja in gospodarjenja pa ne more polno zaživeti, če niso 
proizvajalcem dane kar največje možnosti vplivanja in 
odločanja, če ni sistem nagrajevanja prilagojen zahtevi, 
da najbolj prizadevne najvišje nagrajuje, da vse zaposle
ne spodbuja k odkrivanju notranjih rezerv. Odkrivanje 
notranjih rezerv, odprava slabosti, ozkih grl in nesmotr
nosti v proizvodnji to niso več naloge, ki bi jih najbolj 
uspešno lahko reševali s samozavestjo ali iz enega sa
mega mesta. Zato tudi pozivanje, splošne ugotovitve, brez 
konkretnih akcij, brez možnosti vsakodnevnega ukrepa
nja in izboljševanja, niso pot k rešitvi. Brez materialnih 
spodbud, brez možnosti materialnih realizacij so tudi 
določbe o pravilnikih, hvale o decentralizaciji upravlja
nja, o sprostitvi ogromnih ustvarjalnih sil, neučinkovite.

Tokrat smo našo zgodbo začeli z izvozom in končali 
pri samoupravljanju. Lahko bi ravnali tudi obratno: za
čeli pri samoupravljanju in končali z izvozom. Končni 
rezultat bi bil v obeh primerih enak, da je treba vse po
jave v družbenem življenju gledati povezano, v medse
bojni odvisnosti, da jih gleda izolirano in tudi ukrepa te
mu primerno le birokrat, ki ne vidi kam gre naš razvoj 
in kako ena akcija potegne za sabo naslednjo.

Toda čeprav je pogoj za dobro delo, da stalno prouču
jemo medsebojno povezanost vzrokov in posledic, da išče
mo in proučujemo predvsem izvor, to je vzroke, je hkrati 
prav tako važno, da se ne zadovoljimo samo s ugotovit
vami, ampak, da imamo predvsem dovolj možnosti in vo
lje, da vse, kar zavira napredek, najhitreje odstranju
jemo.
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V četrtek je bil v Ljubljani redni letni občni 
zbor sindikata delavcev prometa in zvez Slovenije. 
Po uvodnem referatu o bodočih nalogah tega sin
dikata, ki ga je delegatom posredoval tovariš Hum- 
bert Gačnik, in po razpravi so delegati izvolili 42- 
članski plenum republiškega odbora, v katerem je 
33 na novo izvoljenih članov; 37 delegatov za kon
gres delavcev prometa in zvez Jugoslavije ter 13- 
člansko predsedstvo. Po konstituiranju je bil za 
predsednika ponovno izvoljen tovariš. Humbert 
Gačnik.

Kot gostje so se občnega zbora udeležili tudi 
tovariši Dane Oldina, predsednik Centralnega od
bora sindikata delavcev prometa in zvez Jugosla
vije, Leopold Krese, podpredsednik Republiškega 
sveta sindikatov, in Bojan Polak, sekretar Izvrš
nega sveta SR Slovenije za promet.
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Iz uvodnega referata tovari
ša Humberta Gačnika, povzema
mo nekaj misli.

Medtem ko so na prejšnjem 
občnem zboru tega sindikata 
ugotavljali, da se je že po nekaj 
mesecih uvajanja samoupravlja
nja sprožil plaz razgibanosti in 
napredka, ki se je razširil na 
področje gospodarskega, družbe
nega in političnega življenja, 
zdaj lahko ugotovimo, da se 
funkcija delavca tudi v teh de-- 
javnostih vedno hitreje in tes
neje združuje s funkcijo uprav
ljavca. Podjetja prometa in zvez 
se zdaj vse bolj postavljajo v 
enakopraven položaj z drugimi 
gospodarskimi organizacijami. 
Preusmeritev podjetij s krepit
vijo materialne' baze na lastna 
sredstva pa je sprožila v kolek
tivih živahno dejavnost in vr
sto procesov, ki naj bi pomagali 
podjetjem do čimboljših gospo
darskih rezultatov. V kolektivih 
prometa in zvez ,ic v glavnem že 
zavladalo prepričanje, da se le 
z dobrim gospodarjenjem v sa
mih podjetjih in z vsemi obli
kami sodelovanja ter povezova
nja z drugimi podjetji lahko 
trajneje in realno povečuje ce
loten dohodek podjetij. Prav pa 
je, če ponovno opozorimo, da bo 
gospodarjenje v železniških in

poštnih podjetjih jasnejše in 
olajšano takrat, ko bo vendarle 
enkrat rešeno vprašanje ugotav
ljanja in obračunavanja’ tran
sportnega dohodka na JŽ in do
hodka na pošti.

Tovariš Gačnik je potem go
voril o problemih posameznih 
dejavnosti, ki jih vključuje ta 
sindikat. Ko je govoril o razme
rah na železnici, je ugotovil, da 
so samoupravni organi podjetij 
in sekcij, namenskih podjetij in 
upravnih odborov skupnosti že
lezniških podjetij skupno s ko
lektivi v obdobju zadnjega 
občnega zbora dokazali, kaj 
zmorejo kolektivi, če se njih go
spodarjenje osvobodi tesnih in 
vezanih okvirov in če se sprosti 
njihova iniciativa. Na vseh pod
ročjih je očiten polet in vidni so 
rezultati tako v modernizaciji 
vozlišč, modernizaciji in elek
trifikaciji vleke, v hitrejšem re
ševanju stanovanjskih proble
mov kot v manjših zamudah itd. 
Kolektivi in njihovi samouprav
ni organi so bili tisti, ki so spo
znali, da je za izboljšanje po
gojev poslovanja potrebna mo
dernizacija prometa in da so za 
to potrebna združena sredstva, 
ki so jih kolektivi zavestno in 
prostovoljno združevali.

Omenjeno dokazuje, da se bo 
tak in še hitrejši razvoj železnic 
lahko nadaljeval samo ob upo
števanju ustvarjalnih pobud in 
prizadevanju kolektivov. Zdaj 
torej gre za to, da morajo imeti 
železničarji kot člani sindikata, 
kot člani samoupravnih organov 
in kot člani kolektiva interes za 
nadaljnje utrjevanje organiza
cijskih oblik, katere predvideva 
zakon o jugoslovanskih železni
cah. Gre predvsem za nekatere

prometne sekcije, na katere še 
niso povsod prenesli vseh funk
cij in pristojnosti; za razmišlja
nje in organiziranje — seveda 
na osnovi lastnih analiz in izku
šenj — še nižjih organizacijskih 
enot.

Tovariš Gačnik je nadalje 
opozoril, ko je govoril o proble
mih razvoja delavskega samo
upravljanja na pošti, da še ved
no prepočasi napreduje organi
zacija notranjih samoupravnih 
organov v osnovnih enotah 
PTT. Kolikor bolj bodo sindikal
ne organizacije pomagale razvi
jati in uveljavljati organe samo
upravljanja v osnovnih enotah, 
toliko uspešnejša bo mobiliza
cija vseh subjektivnih ustvar
jalnih sil v prizadevanjih za 
boljšo kvaliteto, večji dohodek 
in za smotrnejšo organizacijo 
dela. Naloga sindikalnih organi
zacij je, da vzbudijo interes za 
delo v PTT podjetjih in vseh 
kolektivih, da se dosledno za
vzemajo za uvedbo decentrali
zacije upravljanja in določanja 
na osnovne enote, kjer do tega 
še ni prišlo.

Sicer so kolektivi PTT in nji
hovi samoupravni organi in sin
dikalne podružnice ter sindikal
ni odbori v zadnjem obdobju 
veliko napravili. O tem govore 
dosedanja modernizacija in av
tomatizacija PTT omrežja, grad
nja novih in sodobnih PTT ob
jektov, večja stanovanjska grad
nja in skrb za družbeni stan-
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— Dobro, če mislite, da je predpis res slab — vi na terenu zato mirno delajte čim- 
boljše...

Karikatura: MILAN MAVER
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Kadarkoli smo v preteklih 
letih skušali za več podjetij 
mehanično ugotavljati, ali so 
.dobro gospodarila in ali so v 
skladu s tem tudi pravilno raz
delila dosežena sredstva, smo 
vselej kaj kmalu klavrno pro
padli. Nič ni pomagalo, pa če
prav smo uporabili pri tem še 
tako zapletene, precizne in 
matematično popolne^ formule, 
šablone in pokazatelje. Metode, 
ki so se zaradi temeljitih ana
liz in preskusov sicer obnesle 
v praksi posameznega kolekti
va, so takoj odpovedale, brž ko 
smo jih začeli mehanično pre
našati v druga, celo zelo po
dobna podjetja.

Takih izkušenj smo. v pre
teklih letih nedvomno > zbrali 
dovolj. Najprej so ptišli do 
takšnih ugotovitev tisti kolek
tivi, ki so skušali svoje pra
vilnike o notranji delitvi izde
lati po raznih vzorcih ali pa 
so prepisovali pravilnike sorod
nih podjetij. Vsako podjetje 
ima namreč toliko specifično
sti v svoji proizvodnji in po
slovanju, da notranja delitev 
nikakor ne sme teh posebnosti, 
in razlik zanemariti. Delitev, 
ki ne upošteva teh posebnosti, 
se namreč sprevrže v čisti ne
življenjski formalizem, notra
nji problemi pa se p lično ne
zadržno kopičiti. Vse to smo 
ponovno ugotavljali lani, brž 
ko smo v praksi preskusili de
janski učinek delitvene for
mule, faktorja >Kc in podobnih 
ukrepov, ki so težili k meha
ničnemu ugotavljanju in oce
njevanju rezultatov gospodar
jenja in razmerij v delitvi. 
Razprave o osnutku novih na
vodil, ki naj bi usmerjala no
tranjo delitev v letošnjem letu, 
so opozorile prav na isto po
manjkljivost. Predlagani poka
zatelji za spremljanje poslov

nega uspeha so bili sicer mno
go bolj življenjski od lanskega 
faktorja >K«, vendar so bili ti 
predlogi še vedno preveč sploš
ni in še vedno preveč primer
ni za razne mehanične izračune 
in primerjave, od koder ni da
leč do formalistične ocene go
spodarjenja in politike deli
tve. Po taki poti in s takimi 
ukrepi torej ni mogoče niti 
učinkovito vplivati, še manj pa 
doseči, da bi delovni kolektivi 
doseženi dohodek dejansko 
razdelili v skladu z doseženim 
poslovnim uspehom. Še vedno 
se bo kljub vsem takim ukre
pom lahko dogajalo, da bodo 
ponekod delili več, kot so do
segli s svojimi prizadevanji, 
drugod pa ne bo mogoče ustre
zno nagraditi večje produktiv
nosti in boljšega gospodarjenja.

To pa še zdaleč ne pomeni, 
da je družbi vseeno, kakšno 
politiko vodijo delovni kolek
tivi pri notranji delitvi dose
ženih sredstev, še posebej . pa 
pri delitvi med osebne dohod
ke in sklade, in zato skuša 
družba usmerjati notranjo de
litev. Načelno mnenje je, da je 
v notranji delitvi bistveno, da 
osebni dohodki in sredstva 
skupne porabe ne naraščajo 
hitreje, kot raste tako ali dru
gače izračunana produktivnost. 
Pri tem se kvečjemu upošteva 
še gibanje življenjskih stro
škov: kolektiv lahko poveča 
osebne dohodke neodvisno od 
porasta produktivnosti tudi za 
znesek, ki ustreza splošno pri
znanemu porastu cen. Vsa dru
ga sredstva, ki jih doseže pod
jetje. pa naj vloži v poslovni 
sklad. >

To načelo Je samo po sebi 
precej grobo, saj je med dru
gim kljub .vsem dosedanjim 
prizadevanjem izračun gibanja 
produktivnosti še vedno teore

tično in praktično razmeroma 
nepopoln. Prav tako ni rešeno 
vprašanje startne osnove. Ko
lektiv, ki je npr. v preteklih 
letih slabo gospodaril, lahko 
samo normalizira svoje poslo
vanje, pa že izkaže visok po
rast produktivnosti. Nasprotno 
pa je težko zelo občutno izbolj
šati že prej razmeroma dobre 
poslovne rezultate itd. Tudi 
zaradi delovanja raznih objek
tivnih vplivov, kot instrumen
tov delitve dohodka, cen, pogo
jev opremljenosti, monopolnega 
položaja itd., so lahko nekateri 
kolektivi v boljšem, drugi pa 
v neupravičeno slabšem polo
žaju. To pa seveda tudi vpliva 
na višino sredstev, ki jih lahko 
kolektivi delijo med osebne do
hodke in sklade. Takih razlik 
pa, je — kot vemo — v našem 
gospodarstvu še zelo veliko.

Kljub temu pa se moramo 
zavedali, da je načelo odvisno
sti osebnih dohodkov- od giba
nja produktivnosti najpravil- 
nejši temelj vsakega dobrega 
gospodarjenja in da drugače 
tudi ni mogoče zagotoviti ustre
znega naraščanja materialne 
osnove poslovanja naših podje
tij. To načelo torej moramo 
sprejeti in si tudi prizadevati, 
da se — seveda v razumnih 
mejah — čimbolj dosledno uve
ljavi tudi v praksi. Prav zato 
pa je tudi povsem na mestu 
vprašanje, po kakšni poti naj 
dosežemo praktično uveljavitev 
tega načela. Dosedanje izkuš
nje so namreč potrdile, da me
hanični obrazci, faktorji s>K« 
in podobni ukrepi prej škodu
jejo kot koristijo uveljavitvi 
pravilne in zdrave delitvene 
politike v kolektivih.

Odgovor na to vprašanje je 
zelo jasen in nedvoumen. Ker 
ima družba dejansko velik in-

(Nadaljevanje na 3. strani)
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(Nadaljevanje s strani)
dard, večji obseg prometa, višja 
produktivnost itd. To dokazuje, 
da sedanja organizacija PTT 
službe v praksi opravičuje svoj 
obstoj. Prav zato kolektivi PTT 
želijo, da jih ne bi vedno znova 
motili z raznimi napovedmi o 
reorganizaciji PTT podjetij, kar 
je menda »nujno potrebno« za
radi nove politično teritorialne 
razdelitve Slovenije in kar bi 
vplivalo na. ukinitev osnovnih 
enot, ki so glede na omenjeno 
več ali nianj že zaživele in vpli
vale na izboljšanje PTT storitev.

Nadalje je tovariš Gačnik go
voril o javnem cestnem prome
tu, ki ga v Slo veni j i ■ opravi j a 36 
podjetij. Gospodarjenje v teh 
podjetjih temelji na čimnižjih 
stroških prevoženih kilometrov 
vozil določene zmogljivosti in 
na čimbolj šem izkoriščanju vozil 
na vsej prevoženi poti. Medtem 
ko je približevanje stroškov pre
voza najnižjim možnim stroškom 
odvisno od prizadevanja vsake
ga kolektiva posebej, pa je mo

goče doseči optimalno izkorišča
nje vozil le z medsebojnim so
delovanjem podjetij. Perspekti
va podjetij, boljša izkoriščenost 
vozil in s tem boljši življenjski 
pogoji zaposlenih v tej dejavno
sti so torej v marsičem odvisni 
od najrazličnejših oblik medse
bojnega sodelovanja med pod
jetji; toda ne samo znotraj jav
nega cestnega prometa. Korist
no bi bilo namreč tudi sodelo
vanje podjetij javnega cestnega

V ljubljanskem pod
jetju Toplovod ni pro
blemov. Vsaj takšnih ne, 
ki ■ naj bi jih reševala 
tamošnja sindikalna po
družnica.

Ne verjamete"?.
Odkrito rečeno, jaz tu

di ne. .
Po sindikalnem obč

nem zboru pa moram 
zapisati: ni problemov.

Glavno besedo je imel 
tovariš direktor. Izčrpno 
je obrazložil gospodarski 
položaj podjetja, finanč
no stanje, letošnje pro
izvodne načrte in per
spektivno gospodarsko 
politiko kolektiva. Zbra
ni, se pravi sindikalni 
člani oziroma elani ko
lektiva, ki so vse prika
zane uspehe dosegli in 
ki bodo načrte izvedli, 
so ga pazljivo z zanima
njem poslušali, kakor da 
jim pripoveduje nekaj, 
česar še svoj živ dan 
niso slišali...

In potem je sledilo 
letno' poročilo o delu sin
dikalnega vodstva. Po
datki o zbrani članarini

Samozado
voljstvo?

in uporabi, denarja (ki 
jim je ostal po obvezni 
odvedbi) za izlete. '

Tretja točka dnevnega 
reda — razprava. — je 
bila še krajša. Kljub te
mu, da sta predsednik 
sindikalne podružnice in 
direktor podjetja . spod
bujala zbrane, naj di
skutirajo, je razprava 
obsegala dve vprašanji:

1. ali bomo letos delili 
kaj dobička in koliko?

2. koliko je pravza
prav sindikalnih članov 
v našem podjetju?

To je vse.
Med letom pa je v in

terni publikaciji Toplo
voda izšel med drugim 
članek o nedisciplinira
nosti vodovodnih in 
elektrigkih inštalaterjev, 
ki jih še ob sedmih ni - 
na delo, o njihovem po
sedanju po gostilnah 
med delovnim časom, pa 
o preveliki potrošnji 
(med štirimi očmi temu 
včasih tudi drugače pra
vijo) materiala, bencina 
itd.

Mogoče bo v naslednji 
podobni publikaciji kdo 
načel tudi vprašanje, za
kaj so sindikalni sestan
ki med letom tako kla
vrno obiskani, kolikor 
jih vodstvo ■ sploh orga
nizira, in bo — morda 
preveč pričakujem — 
poskušal analizirati vz
roke: dnevne rede teh- 
sestankov, pripravo na 
sestanke, mislim tistih, 
ki jih skliciijejo, pa še 
povezanost sindikalnega 
vodstva s samoupravni
mi vodstvi — centralnim 
delavskim svetom in 
sveti ekonomskih enot 
in končno, ali je čas, Ob 
katerem sklicujejo se
stanke, najbolj primeren.

Predlagam, da to opra
vi novi sindikalni odbor.

M.

S PLENUMA OKRAJNEGA SINDIKALNEGA SVETA LJUBLJANA

Namesto s potniškim 
z ekspresnim vlakom

Ob koncu minulega tedna je sklical Okrajni sindi
kalni svet svoj redni plenum. Tako uvodni referat 
podpredsednika Lojzeta Erbežnika kot razpravo bi 
pravzaprav lahko označili kot podrobno analizo letoš
njega ekonomsko-gospodarskega in hkrati s tem tudi 
družbenega razvoja v okraju. Še poseben pomen' tega 
plenarnega zasedanja pa je v tem, da ni ostal samo 
pri analizi vzrokov in posledic, temveč da je hkrati 
tudi jasno opredelil naloge sindikatov v prihodnje. 
Člani plenuma pa so ob koncu zasedanja izrekli raz- 
rešnico dosedanjemu predsedniku Andreju Verbiču in 
podpredsedniku Slavku Zalokarju, ki sta prevzela 
druge družbene naloge, ter izvtflili' za predsednika 
OSS Lojzeta Erbežnika, za podpredsednika pa Slavka 
Bohanca.

V sindikatih pravijo, da mo
ra biti letošnji program gospo
darskega in družbenega razvoja 
v okraju v celoti uspešen. Toda 
za tem »mora«, se skriva cela 
kopica nalog, od katerih je od
visen končni rčzultat. Tudi za 
sindikate, so še posebej pouda
rili člani plenuma.

Letošnji marec je res prine
sel nekoliko več optimizma, kot 
sta ga januar in februar. Po 
prvih podatkih je, obseg proiz
vodnje bistveno narasel, men
da je odstotek v ljubljanskem 
okraju celo nekoliko višji, kot 
je republiško povprečje. Toda 
zamuda v prvih dveh mesecih 
je vendarle tako občutna, da 
pravzaprav namesto ekspresa 
še vedno vo-zi samo potniški 
vlak: januarska ih februarska 
proizvodnja komajda dosegata 
indeks 98 v primerjavi s pov
prečjem minulega leta.

In vendar ni prav nobenega 
vzroka, da bi letos potniški 
vlak ne postal ekspres. Samo 
zavore bi bilo treba popustiti.

Zavore? Kaj pa drugega kot 
Zavore: v eni izmed gospodar
skih organizacij so ugotovili, da 
delavec na enem izmed delov
nih mest v osmih urah inten
zivno dela le 40 minut. Primer 
je bržčas res ekstremen, toda 
vendarle: nekatere analize da
jejo slutiti, da je intenzivnost 
dela v večini gospodarskih or
ganizacij zreducirana od osmih 
na pet ali šest ur. V drugi go
spodarski organizaciji so spet 
izgubili 27 milijonov' dohodka 
samo zaradi tega, ker so slabo 
izračunali dimenzije svojih iz
delkov, pa čeprav je splošno 
znano, da pri oknih in vratih 
ni ravno potrebno biti do mili
metra natančen. In v tretji go
spodarski organizaciji preprosto 
ne vedo povedati, zakaj so se 
jim proizvodni stroški povečali 
za 90 milijonov dinarjev in za
kaj jim zdaj odhaja iz pod
jetja menda še zadnji inženir.

In tako v četrti, deseti, sto
ti. Ponekod to, drugje drugo, v 
vsaki pa nekaj za gotovo. V sin
dikatih zato tudi pravijo, da 
postaja čedalje bolj osrednje 
vprašanje prav to, kako pove
čati produktivnost in ekono
mičnost dela.

Prav na to vprašanje pa bo
do morali v gospodarskih orga
nizacijah odgovoriti čimprej in

čimbolj popolno. Še posebej za
to, ker prinaša nova ustava 
skrajšan tedenski delavnik in 
ker so ekonomisti izračunali, da 
bi morale gospodarske organi
zacije v ljubljanskem okraju 
povečati svojo produktivnost za 
12 odstotkov, če bi naj dosegle 
enake gospodarske rezultate kot 
v osemurnem delavniku. Toliko 
samo za enake rezultate, za re
alizacijo letošnjih planskih na
log pa še kaj več, saj okrajni 
program predvideva povečanje 
produktivnosti v industriji na 

. primer na indeks 109,2, v kme
tijstvu na 125, v gradbeništvu 
na 108,3, v prometu na 106,1, v 
trgovini na 107,5 ...

Kakor koli si že bodi, nekaj 
je gotovo: intenzivnost dela bo 
morala, biti veliko večja. Pa ne 
samo fizičnega dela, kot v pre- 
nckateri gospodarski organiza
ciji mislijo. V sindikatih nam
reč pravijo, da že zdaj preteče 
vse preveč znoja po delavče
vem obrazu. Pot do višje pro
duktivnosti in večje ekonomič
nosti dela je po njihovem mne
nju — in bržčas ne kaže govori
ti samo o mnenju, temveč o 
splošno veljavni resnici, tako 
vsaj kažejo izkušnje gospodar
sko razvitejših držav — spelja
na v drugo smer: v boljšo or
ganizacijo dela, nadrobnejšo de
litev dela, v sodobnejšo tehno
logijo, v boljši kader, v smotr
nejšo izkoriščenost proizvodnih 
kapacitet,,.

Navsezadnje: o vsem tem je 
bilo tudi doslej že veliko govo
ra. In tudi rezultatov ne kaže 
zanikati. Samo da bo potrebno 
v prihodnje še veliko bolj in
tenzivno in veliko bolj načrtno 
iskati nove rešitve. Pa ne gre za 
akcijo, vsaj v tistem starem 
smislu, ne, kot smo je bili do
slej vajeni, temveč za nepresta
no analizo rezultatov gospodar
jenja, analizo vzrokov in posle
dic, za analize, ki zagotavljajo 
boljše rešitve.

Predvsem pa je treba ustva
riti take družbene pogoje, ki 
bodo zagotavljali tudi kar naj
boljše ekonomske rezultate. 
Tako pravijo v sindikatih, ko 
ugotavljajo, da neposredno 
upravljanje proizvajalcev v 
ekonomskih enotah dobiva svo
jo materialno osnovo in s tem 
svojo pravo vsebino. Primerov, 
ki to njihovo trditev potrjujejo, 
je veliko. Od tega, da službe 
podjetij še vedno pripravljajo 
analize samo za osrednje orga
ne, do tega, da v mnogih de
lovnih organizacijah še vedno 
ne oblikujejo in razdeljujejo 
dohodka v celoti po ekonomskih 
enotah, da posamezni proizva
jalci sploh ne vedo, kakšna je , 
medsebojna odvisnost njihovega 
dela in končnega produkta ,.. 
Zato je tudi še posebno odgo
vorna naloga sindikatov, da za
gotove v statutih delovnih or
ganizacijah take družbene re
šitve, ki bodo s svojo uveljavit
vijo pritiskale na boljše -eko
nomske rezultate, Sicer . ., sicer 
'bo ekspres družbenega in eko
nomskega dogajanja res ostal 
samo potniški vlak.

S, B.

Humbert
GAČNIK
predsednik sindikata
delavcev prometa in 

zvez

Tovariš Humbert Gač
nik, ki je bil na občnem 
zboru sindikata delav
cev prometa in zvez po
novno izvoljen za pred
sednika, je bil rojen 
25.. 12. 1919 v Šentilju 
v Slovenskih goricah.

Januarja 1942 se je 
vključil kot terenski de
lavec v narodnoosvobo
dilno gibanje, medtem 
ko je v partizane odšel 
septembra 1943. V naši 
armadi je ostal do leta 
1951, ko je bil demobi
liziran s činom polkov
nika. 2e v armadi in 
pozneje je tovariš Gač
nik opravljal vrsto od

govornih dolžnosti. Med 
drugim je bil od leta 
1955 dalje organizacijski 
sekretar OK ZKS Ljub
ljana, od leta 1959 dalje 
pa predsednik republi
škega odbora sindikata 
delavcev prometa in 
zvez.

Tovariš Gačnik je že 
več let član centralnega 
odbora sindikata delav
cev prometa in zvez Ju
goslavije ter član pred
sedstva tega odbora; 
prav tako pa tudi član 
predsedstva republiške
ga sveta sindikatov Slo
venije.

prometa z drugimi dejavnostmi- 
Tako bi bila koristna kooperaci
ja režijskega tovornega parka 
na ožjih območjih s podjetji 
javnega cestnega prometa. To bi 
prispevalo k boljšemu izkorišča
nju režijskega parka. Investira
nje železnice in PTT podjetij V 
cestni park bi lahko preprečili 
oziroma zmanjšali na optimalno 
mero s kooperacijo železniških 
in PTT- podjetij s podjetji jav
nega cestnega prometa. Koope
racija cestnega prevoza kosov
nih pošiljk z rednimi tovornimi 
linijami in organizacijo železni
ških zbiralnih centrov za pre
voz tovora na daljših relacijah, 
kar bi znatno znižalo stroške že
leznice.

Ko je tovariš Gačnik na krat
ko analiziral poslovne uspehe 
Splošne plovbe, Luke Koper in 
Adria-avio prometa, ki so v na
ši republiki edini predstavniki 
pomorskega, pristaniškega oziro
ma letalskega prometa, in pri 
tem ugotovil lepe in spodbudne 
rezultate dosedanjih prizadevanj 
teh kolektivov, je" poudaril, da 
sindikat delavcev prometa in 
zvez praktično vključuje — z 
nekaj izjemami — kolektive, ki 
si šele v zadnjih dveh, treh le
tih temeljito 'postavljajo in utr
jujejo pot samoupravljanja. To 
pa zahteva, da si sindikalne or
ganizacije pod. okriljem tega 
sindikata prizadevajo z večjo 
skrbjo kot doslej za splošno, 
družbeno politično in ekonom
sko vzgojo delavcev-upravl.jav- 
cev. V upravljanje je treba pri
tegniti celotne kolektive, jim 
jasno povedati, da se upravljajo 
sami, da razen njih v podjetju 
ni nikogar, ki bi jih vodil. Dose
danja praksa uveljavljanja in 
delovanja samoupravnih orga
nov kaže, da dejansko samo
upravljanje zahteva organizacij' 
sko izpopolnjevanje poslovanja, 
da odkriva notranje rezerve in 
zahteva olno izkoriščenost 
zmogljivosti. To bi vplivalo na 
večjo produktivnost dela in hi
trejši razvoj proizvajalnih sil 
ter modernizacijo prometa. Pod
jetja se morajo odločneje usmer
jati v komercializacijo poslova
nja. Uvajati morajo redno akvi
zitersko službo, ki naj skrbi za 
stalni stik z naročniki. Večji ob
seg dela, večji obseg prometa, 
opravljen hitreje, ceneje in kva
litetnejše, naj torej postane 
»moto« dela podjetij. '

Izkušnje železnice, pošte ib 
cestnih podjetij potrjujejo in 
upravičujejo tako usmeritev sin
dikalnih podružnic delavce'' 
prometa in zvez. Napake in po
manjkljivosti, ki so se in se še 
pojavljajo pri njihovem vsakda
njem delu ob tem nikakor n e 
morejo zamegliti uspehov in vse
stranskega poleta in ustvarjal
nih spodbud, ki. so jih tl kolek
tivi v zadnjih nekaj letih do
segli. S svojim delom pa so ko
lektivi prometa in zvez že do
kazali, da so sposobni, da bodo 
znali ob pomoči vseh družbeno
političnih sil odpravljati P°' 
manjkljivosti pri dosedanjem 
delu in tako hitreje nadaljevat'
pot uveljavljanja dejanskega sa
moupravljanja v podjetjih po
meta in zvez ter njihovih eno
tah in na tej osnovi doseči na
daljnje boljše gospodarske uspO' 
he. Prav to pa bo predvsem 
vplivalo tudi na. izboljšanje de
lovnih in življenjskih pogojeV 
delavcev v teh dejavnostih.

iiiiiiiiMiiniiiiiimiii ■milili iiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiii

Glasilo Republiškega sveta ZSJ 
za Slovenijo. Izdala CZP Ljud
ska pravica v Ljubljani. List 
le ustanovljen 20. novembra 
1942. Urejuje uredniški odbor 
Glavni in odgovorni urednik:

VINKO TRINKAUS
Naslov uredništva in uprave: 
Ljubljana, Kopitarjeva ul. 2- 
poštni predal 313-VI. telefon 
uredništva 33-722 In 36-672, 
uprave 33-722 1n 37-501. Račun 
.pri Narodni banki v Ljubljani 
št. NB 600-11/1-365 — Posamezna 
številka stane 20 din — Naroč
nina ie: četrtletna 250. polletna 
500 in letna ldoo din — Rokopi
sov ne vračamo — Poštnina pla
čana v gotovini — Tisk in kli
šeji CZP »Ljudska pravica«.

Ljubljana
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Na svoji zadnji seji je Ljud
ska skupščina LRS, potem ko je 
sprejela ustavo SRS, preden se 
je razšla, razpisala volitve v ob
činske in okrajne skupščine ter 
volitve za republiški zbor i'n 
zbore delovnih skupnosti skup
ščine SR Slovenije. Sprejela je 
tudi zakone o, teh volitvah. S 
tem je pričela uresničevati 
ustavne določbe, saj bo prav z 
novimi predstavniškimi telesi v 
občinah, republiki in seveda fe- 

cracgji z njihovo izpopolnjeno 
sestavo in funkcijami storjen 
pomemben korak, da uresničimo 
vse to, za kar smo se odločili v 
vseljudski - razpravi o ustavi. 
jbKupsčine, ki jih bomo izvolili, 
bodo. delegacije občanov in de- 

ljudi v delovnih skupno-

=f„5>0-^.ke ustave o novih pred- 
ganizfk1?1 telesih, o njihovi or- 

C1;u m načinu dela odpl-
mokr^r-SPektive za še večjo de- 
nnm-xhcnost v našem družbeno- 
novotCnem življenju in utrjujejo 
občan^n?St članov teh teles z 

am’ komunami in delovnimi

Delovne organizacije
organizacijami pa tudi družbeno
političnimi organizacijami, dru
štvi in drugimi družbenimi čini- 
telji. Naloge skupščin vseh druž- 
beno-političnih skupnosti so raz
širjene -tako do njihovih poli- 
tično-izvršilnih in upravnih or
ganov kot do organov družbene
ga samoupravljanja, družbeno
političnih organizacij, delovnih 
organizacij, društev itd. Okrep
ljena je tudi njihova vloga. 
Sprejeli smo ustavo . in s tem 
rešitve, za katere smo prepriča
ni, da najbolj ustrezajo doseženi 
stopnji našega razvoja, rešitve, 
ki bodo pospeševale nadaljnje 
napredovanje celotnega družbe
nega sistema v čedalje razvitej
še socialistične odnose. Pri tem 
pa se moramo zavedati, da bo 
ustava »ostala mrtva črka na 
papirju, če jo naši občani ne bo
do obravnavali kot svoje naj
močnejše zakonsko orožje za 
naš nadaljnji pravilen razvoj in 
ka preprečevanje vseh možnih 
odmikov in deformacij v našem 
družbenem življenju v prihod
nje« kot je dejal tovariš Tito.

Pri uresničevanju črke-usta
ve v življenje imajo prav sedaj, 
pri volitvah v skupščine, po

membno vlogo delovni ljudje * 
delovnih organizacijah. Ski'7 
ščine, od občinskih ‘ do zvezT3’ 
sestavijajo delegacije občanov 
delovnih skupnosti. Odbornik^ 
občinske skupščine volijo nepe 
sredno občani in delovni ljuo.hj 
zaposleni v delovnih organi*81-'” 
j ah ria območju občine, odbo 
nike, okrajne skupščine in Po
slance republiške in zvezn 
skupščine pa volijo po nače' 
delegacije občinske skupše" 
kot temeljne skupnosti občan' 
in delovnih ljudi. Nove skuPsC,^ 
ne, razen okrajne, bodo sesta' 
ljene iz splošnega zbora 
skega, republiškega in zvezD - 
ga) in zbora ali zborov delovi' 
skupnosti. V občinah bo enote 
zbor delovnih skupnosti, ki 
bodo sestavljali. zastopniki a , 
lovnih organizacij ne le s P 
roč j a gospodarstva (kot doseb - 
nji zbor proizvajalcev), mar 
tudi s področja šolstva, pr°s 
te, kulture, zdravstva, social . 
ga. zavarovanja, in zastopn’ 
delovnih skupnosti v držav 
organih, družbenih organi*8organih, družbenih mb«*-. IfJ,
j ah in društvih. Okrajna ^sku^
ščina je enodomna, glede
novo funkcijo okraja, ki je P1,red'



Instrumenti
in notranja delitev

Nadaljevanje s 1. starni) „
za pravilno delitev pri

gospodarjenih sredstev v pod-
bi morala s celotno svojo 

Onomsko politiko in predpisi 
delitvi dohodka podpirati 

Pr9vilno usmeritev ' delovnih 
olektivov v notranji delitvi. 
c sami instrumenti delitve 

Podjetjem in družbo bi 
Parali torej vplivati na to, da 
mektivi ne povečujejo preti

pano osebnih dohodkov, ampak 
Krbe tudi za sredstva skladov, 

'arčujejo s temi sredstvi in jih 
Drli pravilno nalagajo. Prav s 

,em pa smo se približali jedru 
Problema. Družba sicer želi 
Plivati na pravilno delitev 

osebne dohodke in sklade, 
oda sedanji instrumenti deli- 
Ve z družbo silijo, kolektive v 

Notranjo delitev, ki je povsem 
Pasprotna načelu dobrega go- 
sPodarjenja. Ker je tako, si 
Paramo izmišljati navodila, 
p razce, faktorje - »K« in po- 

obrie, v praksi neučinkovite 
, krepe, da bi dosegli tisto, kar 

1 morale zagotoviti ekonom- 
ske zakonitosti oziroma zavest- 
Ba politika družbe, izražena v 
instrumentih delitve med pod
rtjem in družbo.
, Teh rrgotovitev tudi ni tež-

0 dokazati, saj je že najbolj 
Si ob račun doka j pr eprost. Od 
predslev čistega dohodka, ki jih 
k°lelctiv nameni za osebne do-

1 ke« znašajo vsi prispevki 
'f.vrog 41,1 %, od sredstev, na
gnjenih za sklade, pa se na
rte raznih prispevkov in ome
jitev kar za 43,5 %"„■ Razlika ne
kaj odstotkov v škodo sredstev

sklade niti ne bi bila tako 
°diočilna, če ne bi veljal za 
°Spbne dohodke in sklade tudi 
Zplo različen način izplačeva
la. Osebne dohodke lahko ko- 
ektivi izplačajo že med pro
dom proizvodnje, torej ta- 
^at, ko še niti ni znano, ali 
p° blago prodano in po kakšni 
Ppni. Trg še ni presodil, ali je 
“o vloženo delo dejansko 

"tiižbeno potrebno za proizvod
njo tega blaga. Lahko se zgo- 

da 'podjetje ne bo doseglo 
.akšne cene, ki bi dopuščala 
Vplačilo tako visokih osebnih 
dohodkov, in bo podjetje pro
dalo blago z izgubo. Kljub te- 
111,1 pa so osebni dohodki že iz
ločani in jih lahko delovni 
kolektiv že "takoj po izplačilu 
botabi za svoje osebne potrebe. 

Nasprotno pa lahko porabi

podjetje lahko začelo trošiti 
'npr. za investicije šele v 'mar
cu prihodnjega leta, ko je bil 
potrjen zaključni račun za pre
teklo leto. V tem času pa.se 
je kupna moč skladov seveda 
občutno znižala, saj v našem 
gospodarstvu investicijske cene 
iz leta v leto zelo hitro nara
ščajo.

Pri vsem tem je treba upo
števati še dejstvo, da so naši 
instrumenti v bistvu zelo ne
stabilni, vse spremembe pa na
vadno pomenijo uvajanje' do
datnih obremenitev predvsem 
za sredstva podjetij. Zato se ne 
smemo čuditi, zakaj nekateri 
delovni kolektivi v notranji 
delitvi posvečajo premalo po
zornosti potrebnemu povečanju 
sredstev za sklade. Osebni do
hodki so pač »cenejši« in jih 
,je mogoče tudi takoj porabiti. 
Sredstva za sklade pa so »draž
ja«, razen tega pa je zelo ne
gotovo, koliko bo mogoče za ta 
sredstva kupiti tedaj, ko bodo 
sproščena za potrošnjo.

Kljub zelo velikim potre
bam, ki jih narekuje moderni
zacija proizvodnje, vplivajo 
takšni instrumenti na tipično 
»potrošniško« usmeritev števil
nih kolektivov pri njihovi po
litiki delitve. Namesto stimu
lacije za takšno notranjo de
litev, ki bi zagotavljala enako
merno odraščanje vseli činite- 
ljev proizvodnje, stimuliramo 
kolektive, da hitro potrošijo 
prigospodarjena sredstva. Na
mesto varčevanja, racionalne 
uporabe in poslovnega združe
vanja sredstev preko bančnega 
mehanizma silimo podjetja s 
celo vrsto instrumentov, da po
trošijo svoja sredstva čimprej 
in čimveč za neproizvodne na
mene. Prav zaradi tega pa na
staja velika gospodarska ško
da, ki je za' pretekla leta ne 
bo mogoče več popraviti.

Letos pripravljamo hkrati 
s sedemletnim perspektivnim 
planom tudi nove instrumente 
gospodarskega sistema. Čeprav 
se zdi, da problem notranje 
delitve ni več tako pereč, kol 
je bil npr. pred dobrim letom, 
ko so sredstva osebnih dohod
kov naraščala mnogo hitreje 
od produktivnosti, se je ven
darle treba zavedati, da so 
skladi podjetij zelo pomemben 
činitelj za zdrav in hiter raz
voj gospodarstva. Praksa je tu
di pokazala, da so investicije 
iz sredstev podjetij nedvomno, -'aspmiuo pa ianKo poram iz sreusiev podjetij nedvomno 

k°lektiv sredstva, ki jih je na- mnogo bolj učinkovite od in-
ffl Pii 11 _ 111 roCTiramo i rr vmiili rl »n Iza sklade, mnogo pozne- 
Je- Najprej ‘mora podjetje 
Tdoh prodati blago in dobiti 

®nJ plačilo od kupca, nato pa 
. 0ra s porabo sredstev skla- 
'°v čakati vse dotlej, dokler 
v1 sprejet letni zaključni ra- 
)Un- Ce je npr. podjetje izde- 
,6||> neko blago v januarju, so 

11 osebni dohodki, ki se na- 
tas*jo na to blago, izplačani 
j '"'Pc januarja in so jih rie- 
.av"i tedaj lahko tudi začeli 
*°šiti. Sredstva' skladov, ki sc 
aila.šajo na to blago, pa je

vestiranja iz raznih družbenih 
skladov. Prav zato pa je treba 
kar najbolj že z osnovnimi in
strumenti delitve med družbo 
in podjetjem stimulirati de
lovne kolektive za takšno no
tranjo delitev, ki bo zagotav
ljala zadostna sredstva za traj
no in stabilno naraščanje skla
dov. Tako prikrojeni instru
menti pa bodo pri tem nedvom
no dosegli mnogo večje rezul
tate kot še tako temeljiti ne
ekonomski ukrepi, s katerimi 
bi družba posegala v notranjo 
delitev in usmerjala naložbe 
v sklade. R.

Očka in mamica sta v službi, babica

POMANJKLJIVA LOGIKA
Moderna proizvodnja široko 

odpira vrata .ženskam v večino 
panog, kjer doslej niso bile za
stopane. Zanimivo je, da je od
stotek zaposlenih žensk v zad
njih letih močno narasel, zlasti 
v industriji nafte, (za 42 %), v 
lesni industriji (za 53 %), v us
njarski in obutveni industriji 
(za 55 %), v elelcetroenergetiki 
(za 59 %), v kovinski industriji 
(za 63 %), v kemični industriji 
(za 95 %) in v elektroindustriji 
(kar za 124 %).

Vendar pa: Ali smo ob danih 
možnostih za zaposlitev žensk 
začeli razmišljati tudi o ukrepih, 
ki naj zagotove potrebno pro
duktivnost njihovega dela? So 
se tako kot v proizvodnji uve
ljavile tudi na strokovnem pod
ročju?

Da smo to plat popolnoma 
zanemarili, priča dejstvo, da .je 
med zaposlenimi ženskami nad 
70 % nekvalificiranih in priuče
nih.

Enake možnosti za pridobi
vanje strokovne izobrazbe in 
usposobljenosti ter uveljavlja
nja^ v poklicih za ženske kot za 
moške v načelu niso sporne. 
Praksa pa kaže drugače.

Naj navedem podatke repu
bliškega zavoda za zajioslovanje 
delavcev in na primeru ponudbe 
in povpraševanja pokažem na 
enega vzrokov, ki tudi ženske 
same destimulira, da bi si pri
dobile strokovno kvalifikacijo, 
obenem pa jjm zapira tudi mož
nost, da bi se, če imajo poklic, 
v tijem tudi uveljavile.

5 marcu so delovne organi
zacije iskale 21 visokokvalifici
ranih, 207 kvalificiranih in 5 
polkvalificiranih delavcev — 
moških. Le eno kvalificirano 
mesto je bilo razpisano za žen
ske^ V aprilu je bilo razpisanih 
44 visokokvalificiranih mest, 585
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in občani pred volitvami
ihCl7 Vsklajevalna. V republiški 
it, Zvezni skupščini imamo po 
g0^1 zbore delovnih skupnosti: 
^Podarski zbor, prosvetno- 
stv -ni zbpri socialno-zdrav- 
hnl®Pi zbor 1 in organizacijsko- 
turt- tii zbor- V teh zborih so 

Predstavniki tistih področij
ki doslej 

zastopana,
sk^Pravi-janja,

Cm' niso kila zastopana, 
Zdr ?V 80 delovne organizacije v 
fco^tvu, prosveti in z drugih 
v glede samoupravljanja
delo- Vu v enalcem položaju kot 
darJne organizacije v gospo- 

tVu- Ti zbori so izbrani po 
šeg?ornembnejših področjih na- 
ha w?ruzbenega življenja glede 

"lih ključni pomen.

lotiti izbiranja kandidatov in 
dela v zvezi z volitvami s še 
večjo prizadevnostjo.

Volitve sd bodo začele z zbori 
volivcev, praviloma po volilnih 
enotah na terenu oziroma z zbo
ri delovnih ljudi v delovnih or
ganizacijah. ki bodo že v prihod

njihovih gospodarstev, pa bodo 
v ta zbor volili 26. maja. Volitve 
bodo po skupinah — gospodar
ska, kulturno-prosvetna, zdrav- 
stveno-socialna skupina in sku
pina delovnih ljudi, ki so zapo
sleni v državnih in družbenih 
organizacijah ter društvih —,

___ v _T__.......
organizacijah na območju obči-

-x.ynj ------------ - ------ - ne in imajo splošno volilno pra-
or‘ kolektivi v gospodarskih vico, nadalje so lahko izvoljeni 
hhrav aciiah tokrat že tretjič 'člani organov upravljanja v de- 
> Du ln volili svoje zastopnike lovnih organizacijah, delovnih 
rjelovnStavniŠke orSane' bodo skupnostih in združenjih delov- 
hj(.j. ne organizacije z vseh pod- nih organizacij in pa funkcio- 

Prvič čred to nalogo. Do- narji sindikatov in drugih druž-
beno-političnih organizacij. O 
izbranih kandidatih bodo nato 
volitve, in sicer bomo 24. maja 
letos najprej volili odbornike v 
zbor delovnih skupnosti občin
skih skupščin; kmetje, ki so čla
ni kmetijskih zadrug in člani

••i- 3 ' ’ ----  . . vj. sanitet vij etn ICI UIUbLVlll  
njih dneh. Tu bodp izbirali kan- volišča bodo v posameznih de 
didate za odbornike in za po- lovnih organizacijah, v katerih 
slance. Razen tega lahko pred
laga kandidata tudi skupina vo
livcev (50 za občinsko skupščino,
100 za republiško). V zbor de- 
lovnih skupnosti občinske skup
ščine volijo in so lahko izvoljeni 
delovni ljudje, ki so zaposleni 
oziroma včlanjeni v delovnih

Iov„.°reL medtem ko bodo de 
>> kolektivi

Prvič pred to nalogo. Do- 
izkušnje bodo gospodar- 

organizacijam nedvomno
pri izbjrj najboij_

Bosi andidatov za odbornike in 
y6]0 nce' V težjem položaju so 
t>0dr v® organizacije iz drugih 

Cll* Prav zato se morajo

je zaposlenih najmanj 25 ljudi.
V nedeljo 26. maja bodo nato 

volitve v občinske zbore občin
skih skupščin.

S tem bosta izvoljena oba 
zbora občinske skupščine. Te 
skupščine bodo izvolile odborni
ke okrajnih skupščin — vsaka 
občinska skupščina voli najmanj 
enega odbornika v okrajno 
skupščino — in pa poslance v 
vse zbore Zvezne. in republiške 
skupščine, in sicer izmed kandi
datov, ki so jih izbrali zbori vo
livcev oziroma zbori delovnih 
ljudi. Odborniki okrajne skup
ščine in poslanci zborov delov
nih skupnosti Zvezne in repu
bliške skupščine bodo s tem do 
končno izvoljeni. Po občinskih 
skupščinah izvoljene poslance 
za Republiški zbor in Zvezni 
zbor pa bodo morali še dokonč

Ženske se v zadnjih petih letih mnogo hitreje za
poslujejo kot moški in med zaposlenimi jih je v Slo
veniji danes že 380.000. To pomeni, da je v proizvod
nji 83,8 odstotka vseh za delo sposobnih žensk. Raz
veseljiv podatek! Zaposlovanje žensk pa postaja če
dalje bolj ekonomska nujnost naše družbe in ne samo 
odsev prizadevanja po enakopravnem družbenem in 
ekonomskem uveljavljanju žensk. Na to nujnost mo
ramo ob danih demografskih pogojih in na današnji 
stopnji gospodarskega razvoja tudi vsestransko ra
čunati.

kvalificiranih in 8 polkvalifici
ranih, vendar meri temi niti eno 
za ženske.

Primeri nekaterih konkret
nih razpisov: Cinkarna Celje 
išče med drugim dva inženirja 
organske kemije in dva kemij
ska tehnika — vsa štiri mesta 
za moške. V istem mesecu (in v 
istem biltenu) iščeta službo dve 
kmetijski tehnici iz Celja! Ali: 
Tovarna emajlirane posode v 
Celju išče dva moška strokov- 
njaka-ekonomista in inženirja 
kemije, AERO Celje dva inže
nirja kemije, Živilska industrija 
Kamnik inženirja keVnije, AI- 
prem Kamnik dva tehnologa, 
tovarna R.og_, Ljubljana komer
cialnega referenta, Centromer- 
kur Ljubljana visokokvalificira
nega moškega za direktorja zu
nanje trgovine itd.

Skratka, moške iščejo za 
pravnike, metodologe, za raču
novodje in za samostojne refe
rente.
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no potrditi občani na neposred
nih volitvah dne 16. maja 1963.

Tako bodo potekal^ volitve. 
Tri tem moramo imeti pred 
očmi, da je po 'novi. ustavi or- 
ganizacija predstavniških tele? 
skupščin, prilagojena vzajemni 
odvisnosti samoupravljanja in 
državne oblasti, lri vključuje in
terese delavskega razreda in de
lovnega človeka sploh in da je 
okrepljen delovni značaj skup
ščin. Zaradi neposrednega stika 
s problematiko na terenu ima
mo v občini le en zbor delovnih 
skupnosti, zaradi bolj kvalitet
nega in aktivnejšega obravnava
nja problemov posameznih pod
ročij , imamo v republiški in 
Zvezni skupščini več zborov. Za
to pa imajo delovne organizacije 
odgovorno nalogo, izbrati v ta 
predstavniška telesa ljudi, ki 
bodo ustrezali nalogam in dolž
nostim odbornikov in poslancev 
novih' skupščin. Ker je obči
ne temeljna družbeno-politična 
skupnost in ker bo treba izbrati 
tudi po številu največ odborni
kov v občinsko skupščino, mo
rajo^ najprej pri izbiri teh de
lovni kolektivi skrbno sodelo
vati, da s pravilno in pretehtano 
odločitvijo zagotovijo uspešno 
delo novih skupščin. To pa je 
pomembna stopnja za uresniče
vanje načel, ki smo si jih dolo
čili v novi ustavi. R. M.

Ali nas potem lahko prese
neča neskladje med obsegom 
zaposlenosti žensk in njihovo 
kvalifikacijo celo, v panogah, 
kjer so pretežno ženske zaposle
ne? V obutveni industriji na 
primer je med delavci 62,8 % 
žensk. Med visokokvalificirani
mi delavci pa je le 6,5 % žensk, 
če vzamemo za primer še lesno 
industrijo, kjer so ženske zasto
pane s 44 %. Bled visokokvalifi
ciranimi delavci ni‘nobene žen
ske, med kvalificiranimi pa le 
5,7 % žensk.

Ali' je temu res krivo samo 
pomanjkanje žensk strokovnja
kov ali pa še teh, ki jih imamo, 
nočemo poiskati oziroma jih od
klanjamo?

Žensk s fakultetno in višjo 
izobrazbo (pri tem so vštete 
tudi višje strokovne šole) je v 
Sloveniji 27 % od vseh prebival
cev s tako izobrazbo.

Lani v septembru je iskalo 
na primer zaposlitev 1286 kvali
ficiranih delavcev, od tega 41,9% 
žensk. Prostih mest za kvalifici
rane delavce je bilo dovolj, 2680, 
Lendar le za moške, za ženske 
pa samo 12,2 % od skupnega šte
vila,

Samo ta podatka že nakazu
jeta, da vzroki, da strokovno 
usposobljenih žensk ne zaposlu
jejo v gospodarstvu, niso t le v

strokovnjakov, ki so končale fa
kultete. V gospodarskih organi
zacijah jih je le 0,19 %, saj da
jejo prednost pri namestitvah 
moškim, če se že odločijo za 
strokovnjaka. Tudi na vodilnih 
mestih, ki bi.po vsej logiki za
htevala visoko strokovno uspo
sobljenost, zaman iščemo ženske. 
Ne strokovna usposobljenost, 
ne praksa, ne prizadevnost jim 
ne daje »spričevala«, da bi pri
šle na odgovorna in vodilna me- ' 
sta. Kje .so vzroki za to? Prav 
gotovo tudi v podcenjevanju 
ženskih strokovnih sposobnosti 
in v tako različnih kriterijih, ko 
se odločamo za vodilni kader. 
Kajti — polovica direktorjev v 
213 naših največjih gospodarskih 
organizacijah ima komaj nepo
polno srednjo šolo!

So res utemeljeni odgovori v 
večini gospodarskih organizacij, 
da ženskam niti pri zaposlitvi 
niti pri zaupanju odgovornejših 
vodilnih mest ne dajejo pred
nosti zato, ker so manj renta
bilne v proizvodnji kot moški? 
So res upravičeni razlogi, ki jih 
navajajo, da sd namreč ženske 
pogosteje bolne kot moški in da 
so potem, ko se poročijo in po
stanejo matere, manj produk
tivne?

Po podatkih bolezenskih iz
ostankov v zadnjih treh letih, ki 
jih je zbral Republiški zavod za 
socialno zavarovanje, je bilo le
ta 1960 na bolniškem dopustu 
4,49 7c moških in 3,73 % žensk, 
leta 1961 4,59% moških in 3,91% 
žensk in leta 1962 4,83' % moških 
in 4,13 % žensk. Tudi, ko" so upo
števali izostanke zaradi nege 
bolnega družinskega člana, ki 
se jih ženske poslužujejo veliko 
več kot moški, je razlika v ko
rist ženskam še vedno očitna. 
Šele z upoštevanjem porodni
ških dopustov (ki pa jih ne mo
remo šteti kot bolezen)," se od
stotek odsotnosti žensk poveča 
tohko, da preseže odstotek mo
ških. Toda. porodniške dopuste 
lahko točno predvidimo in zato 
v organiziranem podjetju zaradi 
njih ne more nastati nered. Po 
isti logiki tudi fantov ne bi 
sprejemali na delo, ker bodo za 
določen čas odšli iz podjetja 
služit kadrovski rok.

Tudi utemeljitev, da so žen
ske, ko postanejo matere, manjjeju v guspoaarsivu, niso le v . , i A ““‘“a mi

.pomanjkanju teh kadrov, tem-, produktivne, je zgrajena na pe 
več največkrat v konservativnih sku. Analize kažejo, da dosegajo
mnenjih, da so ženske manj 
sposobne kot moški. Ali ne gre 
za (morebiti tudi podzavesten) 
patriarhalen pogled na žensko, 
ki se manifestira v praksi — 
usmeriti jih samo v tako imeno
vane »ženske poklice«, in jim 
odvzeti možnosti, da bi se uve
ljavile v »moških« poklicih? 
Odraz takih pojmovanj §p tudi 
disproporcl v odstotku žensk 
na vodilnih mestih v proizvod
nem procesu (delovodje, skupi- 
novodje itd.). V pohištveni indu- 

. striji je no primer med zaposle
nimi 44 % žensk, na vodilnih 
mestih pa jih je le 6 %. V indu
striji lahkih kovin, kjer je od 
vseh delavcev prav tako 44 % 
žensk, jih je na vodilnih mestih 
le 7 %.

Posledica splošnega podce
njevanja potrebe, da se strokov
njaki vključijo v gospodarstvo 
(v Sloveniji je od celotnega šte
vila fakultetno izobraženih ljudi 
le 29 % zaposlenih v gospodar
stvu), je tudi odnos do žensk-

poročene žene in še posebno že
ne z otroki, višjo storilnost kot 
dekleta, pa čeprav je njihovo 
brente zaradi družine včasih 
dvojno.

Vendar pa nam ti konflikti, 
ki nastajajo med zaposlenostjo 
žene in njeno obremenitvijo do
ma, ne smejo zamegliti dejstva, 
da je zaposlovanje žensk eden 
cd elementov, s katerimi mora 
računati naša tekoča kot tudi 
perspektivna politika. Frav zato 
je še toliko bo!,j nujno, da jih 
naša družbena skupnost urejuje 
skladno s potrebami razvijajoče
ga se gospodarstva. To pomeni, 
da pri programiranju kadrov
ske politike in pri politiki za
poslovanja ne smemo pozabiti 
na ženske, če hočemo ustvariti 
ravnovesje med obsegom in 
strukturo kadrovskih potreb in 
formiranjem strokovnih kadrov 
oziroma delovnih sposobnosti 
proizvajalcev.

N. LUE \R
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KALEIDOSKOP

Menda se zadrega na Vrhniki počasi, a zato toliko bolj 
vztrajno bliža svojemu vrhu. Vse samo zaradi tistih ne
srečnih. odprtih kravjih hlevov. Če bi takrat vedeli, 'ko 
so ljubljanski strokovnjaki še pripravljali načrte in ko 
so hleve še gradili, koliko preglavic jim bodo povzročili, 
bi bržčas Vrhničani nekoliko odločneje posegli vmes. Tako 
pa ...hlevi sg zgrajeni in ljubljanski strokovnjaki so 
zadovoljno ugotovili:

— Mi smo svoje opravili. Zdaj pa naj samo še vaš 
kolektiv odloči, da boste krave privezovali v odprte hleve.

Toda odločiti, pomeni tudi nositi polno odgovornost zat. 
vse tisto, kar se bo zgodilo kasneje. In zato je Vrhniča
nom vse skupaj začelo po malem smrdeti, Pomislekov pa 
je bilo čedalje več.

— Mi naj odločimo in mi naj seveda potem nosimo 
vse posledice, če se odprti hlepi ne bodo obnesli! In vso 
škodo naj nosi samo naš kolektiv! A če bo prihodnja zima 
spet tako ostra kot letošnja? Bodo krave zdržale 'v odprtih 
hlevih? Kdo nam to lahko zagotovi? O tem ljubljanski 
strokovnjaki molčijo. Mi pa naj seveda odločimo!

Pomisleki in spet novi pomisleki, nezaupanje pa na
rašča in z njim vred tudi zadrega Vrhničanov. Hlevi so 
namreč dograjeni.

Kaj zdaj? Kako se rešiti iz te zadrege?
Morda pa bi Vrhničani ubrali zlato srednjo pot. Tako, 

kot so jo ljubljanski strokovnjaki. Zdaj na poletje, ko 
noči niso več tako hladne, naj bodo krave v odprtih hle
vih. Nič hudega se jim ne bo zgodilo, če jim bo malce

pihljalo tja pod repe. Na zimo pa ... na zimo naj vse te 
liske, šeke, ali kako se jim že pravi, same odločijo, ali 
bodo še naprej vztrajale v odprtih hlevih ali ne. In če 
bodo preživele zimo, bo tako vse v najlepšem redu, če 
pa (ne, potem bodo krave pač same krive, da so pocrkale. 
Saj so sc tako odločile. Niti ljubljanskim strokovnjakom 
niti Vrhničanom pa ne bo mogel nihče niti lasu skriviti,

SPREGOVORILI SO
NEPOSREDNI PROIZVAJALCI

Pogovori o proizvodnih sestankih v kranjskem »Tekstilindusu«

Nekaj dni sem; hodil po »Tek
stilindusu«, se pogovarjal z 
ljudmi na različnih delovnih 
mestih, od direktorja do tkalke, 
in, iz teh razgovorov poskušal 
izluščiti, kaj in kakšni so njiho-

podjetje od tega, ko novi stroji 
poskusno obratujejo in bomo 
plačali družbi zato manj obvez
nosti.«

Prepričal pa sem se, da ne 
gre samo za vprašanje, temveč

vi proizvodni sestanki, za katc- za iiiemrijenv zahteve, za pre-

Jože Srpan, ki je 28 let delal na žagi, šele zdaj ve, 
kako važni so uradni papirji.

Takrat, ko so ga hoteli iz galerista degradirati v gozd
nega delavca — deset let bo tega — je žagi pokazal fige 
in se oprijel kmetovanja. Odpustnice ni zahteval, upravi 
se pa najbrž ni videlo potrebno, da ga pismeno obvesti 
o disciplinskem odpustu.

Lejte — in zavoljo tega zdaj ne more dokazati, da je bil ■ 
gaterist. O, priče se najdejo, čeprav je njegovih vrstnikov 
že precej pod zemljo, sedem križev pač vsakdo ne učaka 
kakor Srpan, ampak papirja ni. Tistega, kjer je to črno 
na belem dokazano.

Srpan ga ne more imeti, ker ga nikoli ni dobil, na 
žagi pa so ga odslovili, češ da ga ni v arhivu.

Mislil je, stara glava, da bo na občini bolje opravil.
»Pravijo, da lahko dobim nekaj pokojnine, če doka

žem ,.
»Imate delovno knjižico in odpustnico?«
Stari je sukal svoj zviženi klobuk v rokah in povedal 

vso svojo štorijo. Verjeli so mu, kar je rekel, in dobro
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se mu je videlo, da mu verjamejo. V slovo so mu pa rekli.' 
naj »stopi« v Ljubljano, tja na Republiški zavod za so
cialno zavarovanje, da mu daje izpisek iz njegovega za
varovalnega kartona.

Od veselja, da vendarle ni prišel čisto.zaman na občino-, 
se je. šele zunaj spomnil, da bi najbrž tisti izpisek lahko 
tudi poslali iz Ljubljane. Tile z občine bi zavodu napisali 
pismo, pa bi mu prihranili pot.. Sama pot' ga pravzaprav 
ni zaskrbela, ampak pisarne, Ce človek vse življenje dela 
na žagi in njivi, še prav govorili ne zna s tistimi, ki 
sučejo pero. Posebno o nekakšnih izpisanih kartončkih 
ali kako so mu že naročili na občini.

Na občini takrat nisb več mislili ha Srpana, ampak na 
veliko pomembnejše reči...

H KRONIKI TEDNA SO PRISPEVALI: .
1. Obrat kmetijskega posestva Barje, Vrhnika, —

B. SAMARIN
2. ObLO Cerknica — MARIOLA KOBAL
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re . pravijo, da so nekak prehod 
k neposrednemu samoupravlja
nju. Sedaj namreč ■ na teli 
Stankih le še razpravljajo in 
predlagajo, čez čas pa bodo že 
tudi sklepali in odločali,

Sicer pa poglejmo, Mj pravi 
predsednik centralnega delav
skega sveta, tovariš Janez Boži- 
čevič: »Centralni delavski svet 
je prepustil obratnim delavskim 
svetom, da razpravljajo in odlo
čajo o proizvodnem planu eko
nomske enote, o načrtu proiz
vodnih stroškov, o obračunu 
stroškov proizvodnje in poslova
nja, o povečanju produktivnosti. 
Sklepajo in odločajo tudi o or
ganizaciji dela v ekonomski 
enoti, o nakupu osnovnih sred
stev in rekonstrukcijah, predpi
sujejo pravilnike o delitvi oseb
nih dohodkov, skratka, odločajo 
o delu in življenju ekonomske 
enote. Centralni delavski svet 
ni več varuh, ki bi spremljal in 
nadziral delo obratnih svetov. 
Toda kljub temu smo ugotovili, 
da še vse preveč ljudi samo dela 
pri strojih, a ne razpravlja in 
ne odloča. Ugotovili smo, da ni
so krivi delavci sami, ampak 
dejstvo, da so bjli o gospodar
jenju v ekonomskih enotah pre
malo informirani.«

»Čutili smo potrebo, da bi 
■ vsak delavec čimveč vedri o 

proizvodnji, njeni kvaliteti in 
seveda tudi ifosebmh dohodkih. 
Na predlog kolektiva ekonom- 

, ske enote plemenitilnica I j° 
centralni- delavski svet sprejel 

. sklep, naj bodo v vseh oddelkih
v začetku vsakega meseca, ko so 
znani vsi rezultati poslovanja 
prejšnjega meseca, ,proizvodni' 
sestanki,« pripoveduje namest
nik sekretarja tovarniškega ko
miteja'ZKS......................

Vprašanje pa je, če ti sestan
ki zadostujejo za dobro samo
upravljanje. Gibanje proizvod
nje, njenih stroškov in kvalitete 
bi morali delavci zasledovati 
vsak dan, saj le tako bi lahko 
vplivali nanjo. Če so slabo de
lali ves mesec, potem je to v na
slednjem nemogoče nadoknadili.

STROKOVNI KADER 
ČUTI MNOGO VEČJO 

ODGOVORNOST
Vodje ekdnornskih enot in 

ves strokovni kadeV porabijo se
daj precej časa, da pripravijo 
material za proizvodne sestanke. 
Četudi so nekateri izračuni za
motani, jih morajo delavcem ta
ko prikazati, da jih razumejo.

Inženir Pogačnik pripovedu
je: »Na .zadnjem sestanku sem 
popisal vso tablo, da bi' delav
cem prikazal, koliko bo imelo

mišljene predloge, katere si be
ležijo in , na drugem sestanku 
dajejo- pojasnila;-kaj so naredili.

Delavci so strokovnjake opo
zorili na mnogo - stvari, katerih 
ti do sedaj niso videli.

Na mizi vodje ekonomske 
enote predilnica I sem videl za-,/ 
pisnik teh sestankov, na njem 
pa vse polno pripomb. Tovariš 
Marjan. Strniša pravi o tem: 
»Zbrali smo vse pripombe, pred
loge in mnenja, sedaj pa jih po
stopoma skušamo rešiti.

Na zadnjem sestanku so de
lavci zahtevali, naj uredimo: 
vodo za kopanje,, prevoz delav
cev z dvigali ob končanih izme
nah, naredimo nekaj manjših 
sprememb na strojih. Vse to je 
že urejeno. Sedaj, ko delavci vi
dijo, da njihove pripombe in 
predlogi niso naleteli na gluha 
ušesa, so se začeli na sestanke 
pripravljati.

Sprva smo morali še ,vleči* iz 
ljudi, sedaj pa so spregovorili in 
znajo biti zelo kritični in tudi 
samokritični. Zaradi tega čuti
mo strokovnjaki še večjo odgo
vornost do dela.«

Pa k temu še nekaj prime
rov.

V predilnici je bilo »ozko 
grlo« proizvodnje na »raztezal- 
kah«. Stroji so dobri, kakšnih 
stalnih okvar ni bilo. Vzrok je 
torej pri tistih, ki tem strojem 
strežejo! O tem so govorili na 
enem izmed sestankov, na dru
gem pa so že lahko ugotovili, da 
so od dneva javne obravnave 
delavke na »raztezalkah«, stalno 
presegale normo. Odpadne preje 
v »Tekstilindušu« ne vržejo 
proč, pač pa jo ponovno prede
lujejo. Koši za smeti so bili ved
no skoraj prazni, v preji pa ste 
lahko našli vse mogoče odpadke. 
Delavka, ki dela na tgm delov
nem mestu, je morala najprej 
odstranjevati te odpadke, šele 
nato je lahko opravljala svoje 
delo.

Na sestanek kolektiva je pri
šla s polno košaro takih odpad
kov, jih pokazala sodelavcem, 
od katerih je marsikdo, zardel — 
danes pa že mnogo ,več delavcev 
meče odpadke v koše, ki so jih 
postavili v -ta namen.

borba za kvaliteto
»Naši osebni dohodki niso 

odvisni samo od kvantitete, tem
več v mnogočem od kvalitete. 
Kriteriji so tu zelo ostri, ostre 
so pa tudi razprave.

Ob _ vprašanju kvalitete se 
namreč vse ekonomske enote 
povežpjo spet v erioto. Predilni
ca daje prejo tkalnici, tkalnica 
blago plemenitilnici. Vsaka eko

nomska enota se brani sprejeti 
blago, ki ima več napak kot do
puščajo normativi, ker ve, da bo 
potem trpel tudi njen sklad 
osebnih dohodkov.

Pa so v pravilnik o delitvi 
čistega dohodka napisali tudi to, 
da ekonomska enota, ki je izgu
bila del sklada osebnih dohod
kov, zaradi. slabe kvalitete izdel
kov druge ekonomske enote, 
lahko zahteva od te enote po
vračilo oziroma nadomestilo.

»Odkar imamo te sestanke, 
ugotavljamo, da ne raste samo 
proizvodnja, ampak da se boljša 
tudi kvaliteta.«

»USTVARJAMO MILIJONE 
PA NIČ NE DOBIMO!«

V plemenitilnici pripovedu
jejo: »Pri nas se da ogromno 
prihraniti. Barvila so zelo dra
ga, pa že majhen prihranek zne
se veliko. Za prihranek na ma
terialu je nekdanji premijski 
pravilnik določal tudi. premije. 
Tako srno pred ’ dobrim letom 
dobili pavšal osmih tisočakov, 
kar je zneslo ?a eelp ekonomsko 
enoto nekaj nad tri milijone di
narjev, Koliko smo pa prihra
nili! Samo od 17, junija lani so 
v barvni kuhinji prihranili že 
51 ton barv, kar. bo zneslo ob 
letu okrog sto milijonov dinar
jev.

Sedaj pa pravijo, da je zelo 
težko ugotoviti, kdo itna več za
slug za prihranek, da je zelo 
težko izdelati normative, ki bi 
se stalno spreminjali in da se ne 
bi nikomur zamerili, nas za pri
hranek ne stimulirajo več!«

Nekateri v podjetju še ved®® 
mislijo, da stimulacija ni P°' 
treljna!? No, drugi poznajo nJe' 
ne pozitivne plati in pravijo, d® 
je treba ekonomske enote Id 
vsakega posameznika čimbw 
stimulirati za večjo proizvodni0' 
za boljšo kvaliteto in za zmanj
šanje proizvodnih stroškov. N®' 
kaj primerov, ko so zmagali on
prvi. J

2e pred' meseci so kupu 
stroj, ki bo nadomestil kar še’ 
klasičnih kotlov za kuhanje fl' 
skarskih zgostil. Na stroju s. 
precej popravili, ga usposobi^ 
za delo, a sedaj stoji. ZakaV 

. Zato, ker niso napravili ali 
pili navadne kadi, ki je stro!^ 
potrebna! Tp je v kolektivu P d' 
vzročilo že. mnogo burnih 
prav, pritožujejo se na vse stia 
ni, pa nič.

»Za tiskarsko barvo uporad 
ljamo lončene vrče, ki pa so z 
lo slabe kvalitete. Porabimo J 
petkrat preveč. Sklenili smo, 
bomo poskusili z vrči iz nerl? 
večega jekla in smo poslali y 
ročilo mehanični delavnici. « 
kamo na izvršitev naročila, “
vimo od obljub, dan za dnem Pa
nam pokajo lončeni vrči, * * * * v r 
pa vidimo, kako mečemo den 
proč.« .

Delitev dohodka, organiz®0
ja proizvodnje, borba za
boljšo kvaliteto so teme raz?0'
vorov v kolektivu, ki mu l®*1 j 
verjamemo, da ne bo ostal ", 
tem, ampak bo iskal nove V 
za nove notranje odnose i® 
sprostitev pravic.

VLADO ERJAVšEK

Delovni kolektivi!
Počitniška skupnost

»Simonov zaliv«
IZOLA

vabi vge zainteresirane delovne kolektive k udeležbi kot so 
investitorje pri nadaljevanju izgradnje našega počitnišlcega 
naselja .

UDELEŽITE SE LAHKO PRI GRADNJI 

HIŠIC V CELOTI ALI POSAMEZNIH SOB

Gradnja hišic se vrši na podlagi že odobrenih načrtov 
obstoječega gradbenega dovoljenja.

Vse .zadevne informacije dobite na Upravi skupnosti v 

Izoli
UPRAVA
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BELEŽKE O PODRUŽBLJANJ U KMETIJSKIH ZEMLJIŠČ
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VAL SOCIALIZACIJE LETOS Z VSO SILO BUTA V VASI. 
IZVEDENCI SO UGOTOVILI, DA SO NOVI GOSPODARSKI OB
JEKTI IN MEHANIZACIJA DRUŽBENEGA SEKTORJA KME
TIJSTVA SAMO NA POL IZKORIŠČENI, KER JE 81 % OBDE
LOVALNE ZEMLJE SE VEDNO V ROKAH ZASEBNIH KME
TOV. NADALJE JE UGOTOVLJENO, DA SE Z MODERNO OB
DELAVO ZEMLJE ZNATNO POVEČAJO HEKTARSKI DONOSI, 
S STROJI PA SE DA KMETOVATI SAMO NA VELIKIH, ZA
OKROŽENIH KOMPLEKSIH. ARONDACIJE, DOLGOROČNI ZA
KUPI IN ODKUPI ZASEBNE ZEMLJE SO ZATO NA DNEVNEM 
REDU. DRUŽBENEMU KMETIJSTVU SO LETOS ODOBRENI 
KREDITI ZA ODKUP 304.608 HEKTAROV ZEMLJE. IZČRPATI 
JIH MORA DO KONCA LETA . ..

POTEK IN REZULTATI PODRUŽBLJANJA ZEMLJE PA SO 
ODVISNI OD LJUDI. OD TISTIH, KI AKCIJO ORGANIZIRAJO 
IN IZVAJAJO, IN OD LASTNIKOV ZEMLJE, KI JE PREDVI
DENA ZA ARONDACIJO. PROTI PRIČAKOVANJU PONEKOD 
NI VEČJIH TRENJ MED NJIMI. PRIHAJA PA TUDI DO DROB
NIH ČLOVEŠKIH TRAGEDIJ, PREDVSEM TAM, KJER POZAB
LJAJO, DA JE ALFA IN OMEGA VSEGA ČLOVEK. TUDI TISTI, 
KI ŽIVI NA VASI.

ALFA IN OMEGA
JE ČLOVEK

Plimi iiiiiiiiiiiiiiiiiiii1

. Takrat, ko so na Dolenjskem !urejali 
nasade hmelja, je moja mrzla 

2,ta odvihrala k predsedniku kmetijske 
z« ,®e in mu žugala s koščenimi, od 
^Ije počrnelimi rokami: 

j. ‘Mislite, da lahko pometate z menoj, 
žr sem vdova? Na j lepšo njivo naj 
Um za tisti vaš onega, kje si pa s 
(j^etjo? sin mi je padel v partizanih, 
rf?gi je bil v h osti in v logarju, ne boš 
d ?6I> da nisem ničesar žrtvovala za 
$e2avo, njive vam pa ne dam. Še rodil 

diši, ko sem cele dneve pregarala na 
Pod traktor se vam vržem, če mi 

^zamete.«
. Pa še zdaj živi. Čeprav na tisti njeni 
Allepši njivi«, nadvse lepo uspeva 
CM j. V zameno je namreč dobila 

ako njivo bliže doma. 
d ‘S tole svojo naduho ne bi več mogla 
t,.. ta dolgo (ne reče več najlepšo) 

je že kdo ve kolikokrat ponovila. 
>5° bi le hoteli vse moje flike takole 

ah>ndirati«.
tf ^rpbec vaške vsakdanjosti, kjer ima 
d^ačunljivost glavno besedo. Skrb za 
j.°bno in lepo sedanjost in prihodnost, 
^iubezen do zemlje, tako povzdignjena 

slovenskega, človeka, se umika 
ltC'63šim spoznanjem Starejši, osamljeni 
(C6tje celo ponujajo kmetijskim za
žgani zemljo. V zameno zahtevajo 
žlavzaprav malo: samo skromno pre- 
vdiino kot dopolnilo tistega, kar jim 

bajala ohišnica.
Toda zemlje, ki bi jo naše kmetijske 

Ionizacije lahko dajale zasebnim 
A^tom v zameno, je zmeraj manj. 
d^en tega se večina ne more obvezati, 
k . bo starejšim iz lastnih sredstev 

Plače
Zemljo pa morajo že letos dobiti.

Tu pa se začenjajo tisti drobni 
problemi, nepotrebni in nujni

‘lačevala rento.
.emljo pa morajo že leto:

*dbena skupnost to zahteva, 
rešitev?

_______ ^
H^bktd med družbenimi in individual
ni i interesi, do katerih ne bi smeli 
ajC * brezbrižni, če priznavamo, da je 
vJ\ in omega vsega, ka-r počnemo, 
Jlj barle človek. Pa naj živi na kmetih 

C industrijskem središču, 
takole mi je rekel neki Belokranjec: 

tv0^“i bila ti zadovoljna, če bi ti prbti 
jev 1 volji odšteli na roko 500.000 dinar- 
t>0fAa zemljo in ti rekli, naj te otroci 
boksajo vzdrževati, ko bo ta denar 
box, p e z ženo še tako skromno živiva, 

čez tri leta suha, sin pa zasluži 
is.^.1. ko trideset tisoč na mesec. Še 
^ jn za družino ni zadosti, pa naj se 

midva obesiva na rame?« 
j® je dober kmet.

naj bi mu odgovorila, ko pa 
8os ’ da mu kmetijska zadruga ali 
t)l5?®barstvo po zakonu ne sme iz- 
Zti6san več za posestvo kot trikratni 
PC. letnega katastrskega dohodka in 
b^s^nui tretjino več. V Beli krajini 

to 80.000 din do 120.000 din na

0satwv a ne bi napisala, če bi šlo za 
?ati Jen Primer. Tako pa moram do- 

nekatere občine ta problem bolj 
rešujejo: v žalski, jeseniški, 

°®ki in kranjski komuni dajejo 
C sQn° ogroženim ostarelim kmetom, 
%etj. odstopili zemljo socialističnemu 
pfttg slvu, mesečno po 12.000 dinarjev 

Ni veliko, vendar ere. če imašveliko, vendar gre, če imaš
Vsako1 ohišnice, kjer lahko vzrediš 

leto po enega prašiča in tele in 
okoli, 2000 litrov mleka. Od kod

fobijo sredstva za izplačevanje 
tobov'+Z kmetijstva in gozdarstva. V 

ravninskih predelih sme 
! ljudski odbor uvesti dodatno 

‘Ud; girici, ta vir dohodkov služi zdaj
V" vplačevanje omenjenih rent.

pogovarjala o tem, je temu pritrdil in 
še dodal:

»Odposlali smo že predloge o sploš
nem pokojninskem zavarovanju kme
tov. Če smo odvetnikom in obrtnikom 
priznali delovno dobo za nazaj, čeprav 
takrat niso bili socialno zavarovani, naj 
velja to še za kmete. Tudi za tiste, ki 
so že vse svoje moči izčrpali v kme
tijstvu.

Po mnenju republiškega odbora 
nima smisla, da kmetom na roko od
števamo denar za odkupljeno zemljo. 
Nekaj ga bodo razdelili svojim otrokom, 
pa čeprav za televizorje a-li tičke, nekaj 
ga bodo sami porabili in čez par let 
bodo pokljukali na občinska vrata. Po 
ustavi je vsak državljan socialno za
ščiten. Če se sam ne more preživljati, 
ga mora preživljati skupnost. Denar naj 
bi nalagali v sklad za zdravstveno in 
pokojninsko zavarovanje kmetov. Že 
letos bi za oboje zbrali težke milijarde, 
ki jih je skupnost namenila za odkup 
zemlje, kmetijske organizacije pa naj 
bi postopoma po primernem režimu 
odplačevale skupnosti kredite za od
kupovanje zemlje. Kako, to je stvar 
temeljitega premisleka, vsekakor pa jih 
odplačevanje ne bi smelo tako obre
menjevati, da bi zavrlo končni cilj po- 
družbljenja: pocenitev kmetijskih pri
delkov, mesa in mleka.«

To je ena stran medalje. Razmeroma 
najbolj boleča, ker prizadeva predvsem 
stare ljudi, ki si ne morejo sami po
magati. Na srečo je kmetij z osamlje
nimi ostarelimi kmeti pri nas samo 
okoli 10.000.

Kar se tiče druge strani medalje, 
kako izvajati podružbljenje zemlje, si 
občinski ljudski odbori ne morejo opiati 
rok. Niti kmetijske organizacije.

V navodilih Sekretariata Izvršnega 
sveta za kmetijstvo in gozdarstvo o 
izvajanju arondacij z datumom 17. de
cembra 1960 piše:

»Dosedanje izvajanje arondacij je 
pokazalo, da tako kmetijske organizacije 
kakor upravni organi okrajnih in občin
skih ljudskih odborov pri izvajanju 
arondacij ne upoštevajo dovolj zako
nitih predpisov, jih večkrat nepravilno 
uporabljajo oziroma jih izvajajo preveč 
administrativno, brez potrebne politične 
priprave na terenu. Posledica tega je, 
da arondacije pogosto ne dosežejo 
svojega namena oziroma izvedba po
vzroča drugostopenjskim organom obilo 
nepotrebnega dela,«

V zapisniku s posvetovanja pred
sednikov sindikalnih podružnic in pred
sednikov delavskih svetov kmetijskih 
posestev in zadrug, ki nosi datum 
28. marec 1963, pa berem:

»V novih arondacijskih predelih ni 
več zemlje, ki bi jo dali zasebnim 
kmetom v zameno. Namesto da bi 
podružbljenje politično pripravili in 
predvideli, kaj bo s kmeti, ki so še 
sposobni za delo, ponekod arondacijo 
prepuščajo arodacijskim komisijam, iz
vede jo enostavno pravnik. Zaradi 
suhoparnega pravniškega reševanja 
nastajajo velikokrat nepotrebni novi 
problemi.«

Ko sem pozneje zaprosila inženirja 
Miheliča, ki je o tem diskutiral, za 
podrobnejša pojasnila, je nejevoljno 
rekel:

»S kmeti se ni lahko bosti, zato so 
arondacije in odkupe skoraj povsod 
prepustili pravnikom. S pravnega vidika 
se zadeve še kolikor toliko v . redu 
rešujejo, s človeškega in političnega pa

Vaeh občinah ni mogoče tako 
starim kmetom. Ne glede na

ali ,na Primer Črnomelj ska, zagorska 
IrJ ,a občina zaradi slabih pogojev 

^atlt0 6^is"tvo in njegovih dohodkov 
h1°cln'rna'*0 ne morejo uvesti dodatne 

s katero bi reševali socialne 
kmetov, se občinski ljudski 
kmetijske organizacije lahko

listno mi samo izvajalci druž- 
k c'jr» na5rta, ki predvideva sociali- 
i nble,^as'? Zakaj naj sami rešujemo 
'e6a h ki nastajajo pri realizaciji 

j^aerta?«
SeIn se s predsednikom repub- 
sindikata kmetijskih delavcev'

ne. Pravnik potegne svoj honorar, 
problem pa mi urejen. Veliko mlajših 
kmetov izgubi vso zemljo, kmetijska 
posestva pa jih nočejo zaposliti, češ da 
imajo dovolj delavcev. Ne upoštevajo, 
da so kmečki ljudje vajeni delati ne 
osem, ampak dvanajst pa tudi šest
najst ur in da zanje ne bi bilo treba 
graditi stanovanj, kakor za priseljence 
Razen tega bi se zmanjšala fluktuacija, 
ki slabo vpliva skoraj na vseh kmetij
skih posestvih na produktivnost. Če 
imajo danes dovolj delavcev, ali jih bo 
dovolj tudi jutri? Končno pa — zakaj 
ne bi tudi v kmetijstvu začeli selekcio
nirati kadre? Skozi tožimo o premajhni 
strokovnosti delavcev, zdaj, ko se nam 
ponujajo kmečki fantje in možje, pa 
naj jih odslovimo?«

Očitki ne letijo na kmetijsko za
drugo v Dobrovi. Ta je ravnala ra
zumno in človeško, ko je urejala velik 
plantažni nasad sadnega drevja. Neka
teri kmetje so ji odstopili skoraj veči
no svoje zemlje. Med njimi mlajši 
gospodarji. Toda že ob razgovorih o 
tem je bilo sklenjeno, da se mlajši 
ljudje zaposlijo na plantaži. In to je 
tudi obveljalo. Devet nekdanjih zaseb
nih kmetov je dobilo delo, poleg tega 
je zadruga že dve zimi zapored orga
nizirala zanje strokovne tečaje, s 
katerimi si niso pridobili samo papirjev 
o priznani polkvalifikaciji, ampak tudi 
znanje, ki je potrebno v naprednem 
sadjarstvu. Predvidevajo pa še tečaje 
za pridobitev kvalifikacije in dodatnega 
znanja.

Človeško poskuša urejati vprašanje 
kmečkih ljudi tudi Kmetijsko gospo
darstvo Barje. Najprej so analizirali

socialno sestavo prebivalstva na zemlji
ščih, ki so predvidena za podružbljenje. 
Na podlagi te analize so ugotovili, kako 
bo podružbljenje zemlje vplivalo na 
posameznega kmeta, kdo bo socialno 
ogrožen, če ne dobi v zameno druge 
zemlje, kolikim ljudem je treba zago
toviti delo v socialističnem sektorju 
kmetijstva. Za kmete, ki bi jih odikup 
zemlje ogrozil, so predvideli njive ob 
robu družbenih kompleksov. Ti jo za 
gotovo dobijo

Na splošno pa niti občinski ljudski 
odbori niti družbeno kmetijstvo ne 
mislijo naprej. Saj še perspektivnih 
programov ni za celotna občinska ob
močja (v ljubljanskem okraju sta ga 
izdelala šele Domžale in Kamnik), da 
bi kmetje vedeli, kako se bo širil socia
listični sektor, ali imajo perspektive, da 
ostanejo še naprej kmetijci — druž
beni ali zasebni — ali pa naj si poiščejo 
delo drugje.

Morda je vse to krivo, da vsaj 
zasebni kmetje zelo malo investirajo v 
svoja posestva, v modernizacijo pro
izvodnje. Tudi tisti, ki bodo ostali izven 
perspektivnega območja družbene pro
izvodnje. ..

Roko na srce:
Negotova prihodnost vsakogar zmede 

in skrbi. Kmetje se v tem razlikujejo 
od tovarniških delavcev in uslužbencev 
ali od ljudi v družbenih službah. Do
povedujte jim, da socializacija kmetij
stva tudi njim obeta večjo blaginjo, 
kako naj besedam verjamejo, če bodo 
to občutili morda šele čez leta? Če jih 
zdaj silimo v tovarne, ne da bi jim 
priznali delo v kmetijstvu v službeno 
dobo? Če jim ne pustimo niti z zako
nom o izkoriščanju zemljišč dovoljene 
ohišnice?

Vse to se dogaja.
In še to: naj s podružbljanjem zemlje 

povečamo naval na tovarne, kamor 
prihaja v Sloveniji letno okoli 6000 
mladih ljudi s podeželja, ko hkrati 
ugotavljamo, da je v tovarnah preveč 
in v kmetijstvu premalo delavcev?

Posebno vprašanje je tudi, če je 
planirano podružbljenje zemlje v vseh 
občinah ekonomsko opravičljivo. Direk
tor neke zasavske kmetijske zadruge je 
med štirimi očmi rekel:

»Iz izgub bomo šli v nove izgube. 
Zaradi arondacijskega plana in nereal
no predimenzionimega izmolžišča ust
varjamo takšne komplekse družbenih 
zemljišč, da je z enega konca do 
drugega 20 kilometrov.«

Sama pa dodajam še, da so zasavski 
kmetje večidel vrtičkarji. Če bi se do
sledno ravnali po predpisih, ne bi šla 
zadruga iz izgub v nove izgube in ne 
bi zavoljo prisilnega odkupovanja ozi
roma prodaje zemlje (kar se na splošno 
dela, čeprav je docela nezakonito!) 
nastali novi — vrtičkarji.

Obstaja pa še tretja stran medalje. 
To so polproletarci. Tem arondacijske 
komisije — pravijo jim lovci na hek
tare in honorarje — zasežejo vso zemljo. 
Se ohišnice jim ne pustijo.

Če so še zaposleni, jih to udari; 
toda končajo se samo privilegiji, ki jih 
proletarci niso. deležni.

Bolj kruto je, če je ob zemljo 
upokojenec z majhnimi prejemki ali 
delovni invalid. S šestimi pa tudi z 
desetimi tisočaki invalidnine ali pokoj
nine en sam človek komaj živi, kaj šele 
družina. Do zdaj jim je zemlja dajala 
tisto, za kar jih (še) prikrajšuje zakon 
o pokojninskem zavarovanju.

Ti upokojenci polproletarci so tako 
zbegani kakor stari onemogli kmetje, 
ki jim rtenta še ni zagotovljena. Na 
okrajne arondacij ske komisije dežujejo 
pritožbe, vsaka po svoje rešuje te 
drobne človeške probleme, ki bi jih 
lahko uredili že v občinah, če ne bi 
arondacije prepuščali pravnikom.

V ekspozeju nove zvezne ustave je 
tov. Kardelj dejal:

»Nova.ustava ne ovekoveča nikakrš
nega hierarhičnega odnosa med indi
vidualnim in družbenim interesom, 
marveč vzpostavlja njuno medsebojno 
odvisnost.«

Velika misel, ki velja tudi' za kme
tijstvo. MARIOLA KOBAL
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Na dnevnem redu: statuti
• LESCE:

Teze v razpravi
Komisija za izdelavo statuta v Tovarni verig Lesce je 

izdelala teze, o katerih koektiv že razpravlja. Posamezne 
službe v podjetju sedaj pripravljajo gradivo za izdelavo 
osnutka. Menijo, da bodo osnutek statuta sestavljali do
KOTICCL maja. pj- g

• TOLMIN:

Nekatere zadeve še jasnejše opredeliti
Osrednja komisija za pripravo osnutka statuta občine 

■Tolmin je na zadnji seji obravnavala pripombe in predlo- 
ge, ki so jih — da bi bil statut kar najbolj popoln — 
nrekli občani, ki so doslej' sodelovali pri sestavljanju tega 
dokumenta. V tolminski občini so statut že precej časa 
pripravljali in pri njegovi izdelavi je razen osrednje ko
misije delovalo še pet podkomisij. Skupno je sodelovalo 
pri sestavljanju statuta okoli 50 ljudi, razen tega pa je 
o njegovem osnutku razpravljalo že približno 150 javnih 
družbenih delavcev z različnih področij družbenega živ
ljenja v občini.

Komisija za pripravo osnutka statuta menica nekateri 
odnosi v občini niso dovolj jasno opredeljeni in da bi bilo 
treba statut, predvsem v tistih delih, kjer je govora o 
urejanju skupnih potreb občanov in neposrednem uprav- 
Ijanju v občini, še dopolniti. To mnenje bo mogoče ures
ničiti sedaj, i je osnutek občinskega statuta v javni raz
pravi. Komisija pričakuje, da bodo občani osnutek skrbno 
proučili in s predlogi in pripombam prispevali k temu, da 
bo statut kar najbolj popoln. Statut bo v javni razpravi 
do konca avgusta letos.

• LJUBLJANA TRANSPORT:

Teze za statut v razpravi
Komisija delavskega sveta podjetja Ljubljana Trans

port je sestavila teze za statut in te so sedaj v razpravi. 
Ir tez je mogoče razbrati, naj bi statut vseboval 11 po
glavij. To• je seveda le predlog komisije, kajti lete, ko 
bodo vsi člani kolektiva razpravljali o tezah, bo jasneje, 
kako naj bo statut dejansko razdeljen v poglavja in kaj 
naj bi obravnaval v posameznih poglavjih.

!<. tez, ki so v razpravi, je razvidno, naj bi v prvem 
poglavju obravnavali splošna določila in nadalje temelj-' 
na določila o delu, delitvi in upravljanju. V drugem po
glavju obravnavajo teze temelje poslovanja podjetja, 
in sicer sredstva podjetja, planiranje, cene, investicije, 
delitev čistega dohodka, materialno-finančno poslova
nje in poslovanje ekonomskih enot. Tretje poglavje ob
ravnava organizacijo upravljanja; naslednje odnose čla
nov kolektiva v skupnem delu in peto obravnava samo
upravne aktč. Naslednja poglavja obravnavajo med dru
gim poslovno tajno, socialno dejavnost (tu je obravna
vana rekreacija, organizacija družbene prehrane, stano
vanja, izgradnja itd.). V posebnem poglavju statuta naj 
bi obravnavali tudi mesto in vlogo njihovega glasila, 
dalje, kdo je dolžan pripravljati material, natančneje po
vedano, analize za organe samoupravljanja in kolektiv. 
Deseto poglavje obravnava odnos delovne organizacije 
do skupnosti — do komune. p

• MARIBOR:

Seminarji iti posvetovanja - oblika pomoči
V Mariboru in v občinah mariborskega okraja je bilo 

doslej prirejenih že več razgovorov in posvetovanj o iz- 
delavi statutov delovnih organizacij. Okrajni sindikalni 
svet je na primer priredil takšne razgovore skupno s 
predstavniki društva pravnikov in ekonomistov tako v 
Mariboru, Ptuju kot tudi Murski Soboti. Mariborsko 
Društvo ekonomistov pripravlja skupno s sindikalnim 
svetom poseben seminar za članstvo. Višja pravna in 
Višja ekonomska šola v Mariboru pa pripravljata pose
ben seminar za izredne študente. Organizacija takšnega 
seminarja bo nedvomno velika pomoč izrednim študen
tom pri praktični izdelavi statutov. S posredovanjem 
izkušenj bo pomagala pri izdelavi statutov tudi okrajna 
gospodarska zbornica, ki je v ta namen imenovala po
sebno komisijo. Razen tega pa je predvideno posvetova
nje s predstavniki izobraževalnih centrov. Na tem po
svetovanju naj bi se udeleženci pomenili, kako — gledef 
na sedanji položaj in perspektivni razvoj — določiti vlogo 
m rnesto centrov jv statutih delovnih organizacij.

Prirejanje takšnih posvetovanj in razgovorov ter pre
našanje izkušenj je nedvomno koristna pomoč delovnim 
kolektivom pri izdelavi statutov. p
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Tudi za Rezko je bila danes pošta.

• »STOL« DUPLICA:

Še vedno niso 
izkoriščene vse rezerve

Na občnem zboru sindikal
ne podružnice v industriji po
hištva »Stol« v Duplici so kljub 
obilici vprašanj, ki jih je 
obravnavalo poročilo predsed
nika, izluščili tri probleme; iz
ostanki zaradi bolezni, uvaja
nje tehničnih norm in izdelava 
statuta podjetja.

Prvi podatki o uvedbi no
vega načina obračunavanja na
domestila za bolezenske iz
ostanke do 30 dni kažejo, da 
bodo morali delavci v večini 
poslovnih enot iz svojih oseb
nih prejemkov kriti razliko 
med sorazmerno visokimi iz
plačili za nadomestila in sred
stvi, s katerimi poslovna enota 
razpolaga po novih predpisih o 
socialnem in zdravstvenem za
varovanju. Samo nekaj prime
rov. Poslovna enota 7 je v 
enem mesecu prejela za nado
mestila 178.000 dinarjev, izpla
čala pa je 318.000 din, poslovni 
enoti '8 je bilo v te namene 
obračunanih 109.000 din, izpla
čati pa so morali 162.000 din1 
itd. V okviru celotnega pod
jetja so v malo več kot enem 
mesecu izplačali 436.000 dinar
jev več nadomestil za bolezen
ske izostanke kot jim na pod
lagi novih predpisov pripada. 
Ce se položaj ne bo izboljšal, 
bo moral vsak član kolektiva 
povprečno mesečno prispevati 
več ko 500 din za take, ki so 
upravičeno ali morda tudi ne
upravičeno na bolniškem do
pustu. Razprava na občnem 
zboru je pokazala, da se bodo 
morah ravno o tem, kako 
zmanjšati bolezenske izostanke 
in ugotavljati njihovo upravi
čenost, še precej pogovarjati. 
Zlasti v okviru poslovnih enot.

Ti izostanki pa so še vedno 
v porastu. Leta 1961 so izgubili 
zaradi bolezni na enega zapo
slenega 18.6 dneva, lani pa že 
19.6. Vse to narekuje organom 
upravljanja ^n sindikatu, da se 
še bolj zavzamejo za analizo 
vzrokov za ta porast. O teh 
vzrokih namreč doslej v po
slovnih enotah niso dosti govo
rili.

Drugi činitelj, ki bo vplival 
na povečanje produktivnosti — 
mimogrede povedano, lani je 
porasla za 9.3 % — pa je uva
janje tehničnih normativov de

lovnega časa. 2e doslej so ime
li v »Stolu« veliko večino vseh 
delovnih operacij normiranih. 
Vendar so bile to predvsem ta
ko imenovane izkustvene nor
me. Slonele so na povprečnem 
praktično doseženem delovnem 
času za posamezno operacijo, 
medtem ko bodo tehnične nor
me, ki jih sedaj uvajajo, imele 
za podlago analizo in študij gi
bov v delovnem postopku. Če
prav bodo ta merila delovnega 
časa objektivnejža od doseda
njih, vendar precej članov ko
lektiva še gleda nanje dokaj 
črno. Zakaj? Na občnem zboru 
so ugotovili, da je bil po po
slovnih enotah premalo pojas
njen pomen tehničnih norm ža 
racionalnejše izkoriščanje de
lovnega časa. Nekateri delavci 
menijo, da se jim bodo osebni 
dohodki po novih merilih zni
žali. Toda prav tem je treba 
pojasniti, da gledajo preozko, 
kajti glavno merilo storilnosti 
je enota proizvoda in količina 
delovnega časa, porabljena na 
to enoto. Razprava na občnem 
zboru je pokazala, da je sindi
kalna podružnica premalo stc-

HLADILNIK

S ni modu, ten 
® več. potreti

Nič več pokvarjenih jedil 
Manj izdatkov za hrano s 

hladilnikom HIMO

elektroindustrija

in SPLOŠNA MONTAŽA 

MARIBOR

> iz časopisov delovnih kolektivov • iz

Foto MILAN ŠPAROVEC

rila prav na področju sezna- 
njevanja . delavcev s problemi, 
ki jih nakazuje boljša organi
zacija dela, racionalnejša upo
raba delovnega časa, izboljša
nje kvalitete itd. (-lj)

• SLOVENSKE KONJICE:

Razprava o volitvah 
in številu 

odbomiških mest
Ljudski odbor konjiške obči

ne je na zadnji seji obširno raz
pravljal o pripravah na bližnje 
volitve in o nekaterih tekočih 
nalogah v gospodarstvu ter na 
ostalih področjih.

Zlasti je bila zanimiva raz
prava o bodočem sestavu ljud
skega odbora, ki bo predvidoma 
štel 58 odbornikov oziroma 12 
več kot sedanji. Vsak novi zbor 
bo štel po 29 članov. Oba indu
strijsko najbolj razvita kraja v 
občini, to je Slovenske Konjice 
in Zreče imata v zadnjih letih 
precej več prebivalstva. Tako je 
tu nujna ustanovitev novih vo
lilnih enot. S tem bodo Zreče 
dobile enega odbornika več, Slo
venske Konjice pa dva odborni
ka v občinskem zboru.

Odborniki so obravnavali 
tudi razdelitev števila odborni
kov za zbor delovnih organiza
cij. V sedanjem zboru proizva
jalcev imajo kmetijskih proiz
vajalci 4 odbornike, v bodoče pa 
so predvideni le trije. Bruto 
proizvod, ki je osnovno merilo 
za število odborniških mest, je 
v zadnjih letih na področju in
dustrije, obrti, gostinstva, trgo
vine in gradbene dejavnosti 
močno porastel, tako da je v 
celoti upravičeno, da te panoge 
dobe ustrezno udeležbo v občin
skem oblastnem forumu. Razen 
tega pa sedanje perspektive ka
žejo, da se bodo te panoge tudi 
v bodoče dokaj močno razvijale.

V. L.
9 NOVO MESTO:

Končno: tovorna stekla
Te dni so pričeli v Novem 

mestu z gradnjo novega poslop
ja za bodočo Tovarno stekla v 
Bršljinu pri Novem mestu. Pred
videvajo. da bo dograjena do 
druge polovice prihodnjega leta. 
Poleg nje naj bi bil tudi obrat 
steklpnih vlaken. Ko bo tovarna 
zgrajena, bo spadala v vrsto 
najbolj sodobnih gospodarskih 
objektov v tem predelu Dolenj
ske. D. V.

7 dni
v sindikatih

S KOČEVJE — Občni 
zbor sindikalne podružnice 
trgovinskih delavcev »Tr- 
goprometa« v Kočevju .1* 
opozorilo, da so dosegli la
ni zadovoljive uspehe. Vod
stvo sindikalne podružnice 
je posebno skrbelo za izo
braževanje zaposlenih na 
delovnem mestu. Bistveno 
se je spremenil tudi odnos 
zaposlenih do potrošnikov. 
Udeleženci so menili, da Je 
potrebno tudi vnaprej sto
riti vse, da bo potrošnik 
hitro in vljudno postrežen. 
Poslovodje poslovnih trgov
skih poslovalnic naj poskr
bijo, da bo potrošnik dobil 
tisto blago, po katerem 
povprašuje.

Čeprav se glede decen
tralizacije dosegli lepe 
uspehe, menijo, da bo po
trebno pri izdelavi statuta 
te delovne organizacije po
svetiti posebno skrb poslov
nim kot ekonomskim eno-

Kritično so ocenili delo 
sindikalnih pododborov pri 
trgovskih poslovalnicah
»Petrol«, »Borovo«, »Var- 
teks«, »Planika«, »Tobak« in 
»Peko« v Kočevju, ker so 
bili le-ti premalo delavni.

D. V.
DELAMARIS — Na le

tošnjem občnem zboru sin
dikalne organizacije delav
cev kombinata Delamarisa 
v Izoli, so udeleženci raz
pravljali o problemi n 
izvodnje in samoupravlja
nja. Med drugim je bilo 
rečeno, da formalne pri
stojnosti posameznih orga
nov niso odločilne za raz
voj in razmah delavskega 
samoupravljanja. Po mne
nju udeležencev naj bi 
vnaprej uveljavljali taksna 
merila, jki spodbudno delu
jejo na prizadevanje za 
uspeh vsega podjetja, vsa
ke posamezne ekonomske 
enote.

Celotni plan proizvodnje 
j e letos za 306» večji kot 
je bil lani dosežen. Pri ta
ko napetem planu, je re
čeno, bo potrebno izkori
ščati vse rezerve in po
sebno pozorno spremljati 
gibanje stroškov v proiz
vodnji in na ostalih mestih- 
C ut za varčevanje bo tre
ba izostriti pri vsakem 
Članu kolektiva, rako da bo 
vsakdo pred vsakim ukre
pom ali dejanjem pomislil- 
koliko to stane in ali se 
izplača odločiti se za to *li 
drugo zadevo.

LJUBLJANA — Udele
ženci občnesra zbora sindi
kalne podružnice delavcev 
podjetja Ljubljana Trans
port so predvsem razprav" 
l.iali o gospodarjenju v 
podjetju in o nadaljnji de- 
cen traliza ei ji dela vs k c ga
samoupravljanja, ter o pri
pravah za izdelavo statuta- 
Ob zaključku je obupi 
zbor sklenil, da je ena iz
med najvažnejših nalnc 
sindikalne organizacije ne
nehno spremljanje, kako 
poteka izdelava -tatnta- 
Sindikalna organizacija n*j 
hi storila vse. da bo že Pr’ 
izdelavi predloga sodelov*' 
lo čim več članov kolek
tiva in da bodo le-ti izre
kali k osnutku svoja .nit'* 
n,ia in predloge. Razen dru
gega naj skrbi, da bodo 
dobili člani samoupravni*1 
organov vnaprej gradivo zd 
seje, o tem gradivu ra2* 
pravljali z volivci ‘.n -kR 
lahko na osnovi vsega v£_a 
odločali za najboljše, n®*j' 
ustreznejše rešitve. Sindi
kalna organizacija naj tudi 
stalno spremlja oblikovanj* 
in delitev čistega in oseb
nega. dohodka, opozarja ml 
napake (n izreka predlo^8 
za izpopolnitev sistema de
litve. P-
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iM
Kaj se je spremenilo 
po sprejemu statuta

(Nadaljevanje)
Sistem samoupravljanja, ki 

ga statut predvideva, je uskla
jen s principom čl. 37 osnutka 
republiške ustave, ki pravi, da 
mora »organizacija dela in sa
moupravljanja v delovni orga
nizaciji omogočati delavcem v 
vseh stopnjah in oblikah skup
nega dela čim bolj neposredno 
odločanje o vprašanjih svojega 
dela in ekonomskega položaja, 
da pa morajo biti hkrati zago
tovljeni najugodnejši pogoji za 
delo in poslovanje organizacije 
kot celote.« S tem, da s njo našo 
organizacijo samoupravnih or
ganov razvejali čim bolj na ši
roko, smo dosegli uresničitev 
principa decentraliziranega 
upravljanja, ki je vsebovan v 
omenjenem členu osnutka. V se
danji fazi proizvodnih odnosov 
imamo glede samoupravljanja 
naslednje organe:

— delavski svet in upravni 
edbor podjetja,
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ČASOPISOV DELOVNIH

— delavski svet in upravni
■ odbor poslovne enote (gr. vod

stva, gradbišča, obrati), ,
— svet obračunske enote 

(poslovna enota se obvezno deli 
na obračunske enote), ki je od
govoren kolektivu obračunske 
enote.

Tako smo pritegnili vse čla
ne kolektiva k upravljanju in 
dosegli uresničitev načela- pro- 
izvajalec-upravljavec. Organiza
cijska osnova je dana, od naše
ga sodelovanja pa .je odvisno, 
koliko življenja bomo vdihnili 
teh organom. Naši dosedanji 
uspehi s tega področja so dobra 
spodbuda za nadaljnje delo.

Sama shema organov uprav
ljanja pa seveda še ni dovolj. 
Statut točno razmejuje pristoj
nost in delovno področje po
sameznih organov.

Statut uvaja za naše enote 
nov naziv — poslovna enota. 
Trenutno jih je v podjetju 15, 
ker so se glede na obstoječo po
trebo dosedanji centralni obrati 
reorganizirali v:

— kovinske obrate Ljubljana
— strojno-prometni obrat 

(avtopark in težka mehanizacija)
Koordinacijo dela vseh obra

tov (razen OGP) opravlja že na
vedeni oddelek centrale s tem, 
da obrati navzven ne nastopajo 
samostojno.

Funkcija direktorja podjetja, 
(po novem pri nas glavnega di
rektorja), je v statutu obdelana 
v smislu veljavnih predpisov in 
programskih principov nove 
ustave, tako da nekih posebnih 
novitet glede tega ni, Posebej je 
orisan tudi položaj in funkcija 
pomočnika glavnega direktorja, 
to pa z namenom, da naše po
slovanje in delo, kolikor se to le 
da, postavimo na zapisane te
melje.

Naša nova organizacija je v 
sedanji fazi uskladila naše po
trebe s težnjami, ki so že daljšo 
dobo obstajale. S tem, da je v 
njenih osnovah zajet tudi per
spektivni razvoj na tem pod- 
r°č.Hg smo uspeli rešiti enega 
najtežjih problemov in na nas 
samih je, da postavljene osnove 
cimprej realiziramo pri vsak
danjem delu ter tako čimprej 
dosežemo cilje, ki smo jih v sta
tutu postavili. MILAN ŠURK

e

©1A8DH®
Statut prapravljamo
Pred nami je zahtevna in od

govorna naloga — izdelava sta
tuta podjetja. Statut je temeljni 
pravni akt podjetja, s katerim 
moramo zagotoviti skladen in 
racionalen organizem samo
upravljanja v podjetju. V sta
tutu moramo konkretizirati 
ustavne in zakonske norme,, ki 
se nanašajo na ureditev in po
slovanje podjetja in na medse
bojne odnose v kolektivu.

Izdelava statuta prav gotovo 
ni lahka naloga, niti ne smemo 
nričakovati, da ga bo čez noč 
'zdelalo nekaj ljudi. Statut bo 
iober, če bomo njegovo izdelavo 
emeljito pripravili in če bo pri 
em sodeloval ves kolektiv z 
nnenji in predlogi, kako naj bo
jo v njem posamezna vprašanja 
urejena.

Začetne korake smo že sto
rili. Komisija delavskega sveta
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podjetja za organizacijo in 5 
tut je že pripravila teze za 
stavo statuta in tudi doim 
kako naj bi potekale pdPr 
za izdelavo statuta. Po mn® 
komisije, naj na podlagi ]*'r' 
jo prve predloge ustrezne k° 
sije ekonomskih enot, k* 
imenujejo njihovi delavski sV 
Na podlagi teh predlogov^ 
komisija delavskega sveta se' 
vila osnutek statuta in Fa 
dala v razpravo celotnemu 
lektivu. Osnutek naj bi a 
vsak član kolektiva, da 8”. 
vsak imel možnost tem® 
proučiti in se pripraviti na 
pravo na sestankih. Sestane' 
bi bili po čim ožjih <ma? ’ 
kolektivih, kar naj omogpC' 
meljito razpravo in s odelo , 
vsakega člana kolektiva PT 
našanju mnenj in predi0® 
spremembo in dopolnitev 0 
ka. Vse predloge in mnen.l 
jih je treba vnesti v zaP ‘.
morajo nato obravnavati j 
sije EE In jih s svojimi Pre 
poslati centralni komisU1' , 
mora vse predloge in m 
proučiti in ustrezno P°P 
oziroma dopolniti osnutek- 
dopolnjen osnutek 
komisija nato (z vsemi m' 
in predlogi, ki jih ni upos * ( 
predložila delavskemu
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• RUDNIK ZAGORJE:

RAZPRAVA
o ključnih vprašanjih

Zadnjo nedeljo je bil v Stekleni dvorani Delavskega doma v 
Zagorju ob Savi občni zbor sindikalne podružnice zagorskih rudar
jev. Ena izmed najbolj aktualnih tem v lanskem letu v kolektivu 
zagorskih rudarjev je bila vsekakor razprava o pravilnikih o de
litvi čistega dohodka in o delitvi osebnih dohodkov. Toda ob tem 
je prišla do izraza miselnost nekaterih, da je mogoče reševati vse 
Probleme le z zvišanjem osebnih, dohodkov. Udeleženci občnega 
Zbora so jasno naglasili, da je mogoče doseči večje osebne dohodke 
le ob večji produktivnosti in proizvodnji.

Čeprav lani zagorski rudarji — zaradi objektivnih težav —■ 
hišo dosegli predvidenih planskih nalog, so bili dosežki kljub 
temu ugodni. Ogenj v jamah na obratu Orlek, rekonstrukcijska 
dela na separaciji in še nekateri drugi vzroki so vplivali na delno 
Zmanjšanje proizvodnje, saj je bilo od predvidenih 700.0011 ton 
Premoga nakopano 684,300 ton premoga, oziroma 40.700 ton več kot 
v letu W61. Ta proizvodnja je bila dosežena pri 6,4% nižjem 
gtnležu zaposlenih. Zaradi tega jasno izhaja, da je bila večja 
Proizvodnja dosežena ob večji storilnosti. Rudniška storitev se je 
lani — v primerjavi z letom 1961 — povečala za 16,2 % oziroma

od J ,371 tone na delavnik na 1,594 tone na delavnik. Ob tem so 
bili doseženi tudi ugodnejši finančni rezultati, neto osebni dohodki 
pa so se povečali od 28.769 din v letu 1961 na 34.296 din v letu 1962 
oziroma za 19,2 %. Povečali pa sta se tudi ekonomičnost in renta
bilnost poslovanja. Pomembne uspehe pa je dosegel kolektiv zagor
skega rudnika tudi V izvozu, saj je bilo izvoženo v Avstrijo in 
Italijo skupaj 11.140 ton premoga v vrednosti 110.509 dolarjev. 
V prvih dveh mesecih letos pa so zagorski rudarji že izpolnili tudi 
letošnjo izvozno nalogo z izvozom 7375 ton premoga v vrednosti 
76.485 dlarjev.

Medtem ko so lani dosegli pomembne uspehe v proizvodnji, 
povečanju storilnosti in izvozu, pa je mogoče ugotavljati vrsto 
slabosti predvsem glede izostankov zaradi bolezni in zaradi ne
opravičenih izostankov. Zaradi bolezni je bilo lani izgubljeno 
35.322 delovnih dni oziroma 11,4 % več kot v letu 1961, čeprav je 
bilo število zaposlenih manjše za 6,4 %. Zaradi nesreč pri delu 
je bilo izgubljeno 19,8 % manj delovnih dni kot v letu 1961. Zaradi 
izgubljenih dni zaradi bolezni in nesreč pri delu je bilo izgubljeno 
lani 70.465 ton premoga oziroma nekaj nad 329 milijonov dinarjev. 
Lani so zabeležili 6043 izgubljenih dni zaradi neopravičenih izo
stankov z dela, kar pomeni nekaj nad 40 milijonov dinarjev Izgube, 
izgube.

V razpravi so udeleženci občnega zbora opozorili, da bo treba 
v fmhodnje posvetiti kar največjo pozornost odnosom v ko
lektivu, delu sindikalnih odborov, da bodo več razpravljali o pro
izvodnji, produktivnosti in znižanju stroškov, izobraževanju članov 
kolektiva, še posebej pa organov delavskega samoupravljanja, -k-

• ŠTORE:
Slabo gospodarjenje 
z zaščitnimi sredstvi
Kolektiv Železarne Štore se 

3e v minulem letu uvrstil med 
tiste, ki najbolj skrbe za higien
sko tehnično varstvo pri delu in 
ki je imel najmanj nezgod v 
Primerjavi z nezgodami v to- 
vrst,ni dejavnosti v vsej državi. 
"Toda kljub doseženim uspehom 
3e vendarle nezgod še kar pre
cej. v minulem letu se je po
škodovalo pri delu 145 zaposle
nih, 20 delavcev pa se je poško
dovalo na poti v službo ali iz 
službe. Zavoljo tega je bilo iz- 
Shbljenih 2656 delovnih dni, iz
gubljen je bil bruto produkt v 
višini nad 38 milijonov dinar
jev.

Delavski svet je ob zaključ
nem računu razpravljal o tem, 
ali so dosedanja sredstva, potro
šena za higiensko tehnično var
stvo pri delu (nad 33 milijonov 
dinarjev) res pravilno potroše
na. Ugotavljal je, da na nekate
rih delovnih mestih slabo go
spodarijo z zaščitnimi sredstvi. 
Sklenil je, naj pristojni organi 
V bodoče strožje nadzorujejo 
razdeljevanje in uporabo zaščit
nih sredstev in nadzorujejo tu
di, kakšna je kakovost novih za
ščitnih sredstev. ’ J. M.

• KAMNIK:

Potrebno je poklicno 
usmerjanje mladine
S posebno razstavo o pokli

cih so konec marca v Kamniku 
zakijučili mesec poklicnega 
Usmerjanja mladine. Aktivnost 
družbenih organov na tem pod
ročju pa ni bila omejena le na 
ta mesec. Že konec lanskega 
teta je namreč Zavod za zapo
slovanje v Kamniku organizi
ral vrsto razgovorov, predavani 
in posvetovanj 'za , učence in 
njihove starše. Na 13 predava
njih je sodelovalo več ko H 00 
Učencev in 151 staršev. V fe
bruarju letos so člani zavoda 
obiskali osemletke v Kamniku 
in Domžalah in imeli razgovore 
0 političnem usmerjanju. Na 
nekaterih šolah pa so formirali 
tudi komisije za poklicno 
Usmerjanje mladine.

Hkrati so učencem razdelili 
tudi ankete z vprašanjem: 
*Kam po končani osemletki 
oziroma obveznem šolanju?«,

ki je dala zdo zanimive podat
ke,

Na območju zavoda bo kon
čalo letos šolsko obveznost 855 
učencev, od tega končuje 8. raz
red le 55 %. Po končanem šo
lanju v osemletki namerava v 
uk 19 % vseh učencev, zapo
sliti se želi okoli 21 %, pouk na 
osnovni šoli pa bo nadaljevalo 
15 °/o. ostali pa so se odločili za 
šolanje na srednjih šolah.

Glede na možnosti, ki so na 
območju obeh občin v' pogledu 
prostih učnih delovnih mest, pa 
so posebej zanimivi odgovori o 
željah tistih učencev, ki so se 
odločili za uk. Med fanti se jih 
je kar 24 odločilo za poklic 
avtomehanika, 19 za ključavni
čarja. To sta, kot kaže, najbolj 
priljubljena poklica. Med de- 
kleti pa sta na prvem mestu 
poklica šivilja in trgovska po
močnica.

Anketa je pokazala, da so 
med željami mladine in mož
nostmi ter potrebami po posa
meznih poklicih na območju 
kamniške in domžalske občine 
precejšnja neskladja. Medtem 
ko je za poklic mizarja prostih 
27 delovnih mest, so izrazili 
svoje želje za izučitev tega po
klica le 4 učenci, za zidarje je 
po trenutnih podatkih na raz
polago 13 mest, želelo pa bi se 
izučiti le 5 učencev itd. Ali 
obratno, pri dekletih je 20 že
lja za izučitev poklica šivilje, 
trenutno pa imajo v Zavodu 
registrirano le eno prosto me
sto.

Prav ti podatki znova potr
jujejo, kako potrebno je usmer

jati mladino in jo seznanjati z 
delom najrazličnejših poklicev, 
ki jih mladina še vedno ne po
zna dovolj, Znaten delež k te
mu je prispevala tudi razstava 
o poklicih, na kateri je bilo 
prikazanih okoli 150 poklicev v 
19 strokah. ; (-U)

• RADOVLJICA:
Pri volitvah 

bodo upoštevali 
načela rotacije

Občinski sindikalni svet je 
pred dnevi skupno z občinskim 
odborom SZDL v Radovljici or
ganiziral posvetovanja v zvezi 
s pripravami na volitve novih 
občinskih organov. Na posve
tovanjih, ki so se jili udeležili 
predsedniki DS in sindikalnih 
podružnic posameznili delovnih 
organizacij, so tudi sklenil!, 
koliko naj bi štel bodoči zbor 
delovnih skupnosti ObLO Ra
dovljica. Predvidevajo, da bo
do izvolili v zbor delovnih 
skupnosti 35 odbornikov in 
prav toliko v občinski zbor. Od 
35 mandatov odpade na indu
strijsko dejavnost 26, ostalih 9 
naj bi izvolili jz organizacij in 
ustanov.

Takoj po teli posvetovanjih 
so sklicali posebne sestanke 
sindikalni odbori v posameznih 
podjetjih, Ti so že razpravljati 
o kandidatih, o katerih nuj bi 
na zborih volivcev y aprilu 
mesecu dokončno odločali. Sko
raj v vseli volilnih enotah v

Kadar ni povpraševanja ..

■nii*
Foto MILAN ŠPAROVEC

industriji bodo predlagali po 
dva kandidata.

V nova občinska zbora na
meravajo kandidirati čimveč 
mladine in žensk. V doseda
njem ZP ni bilo niti ene žen
ske ali mladinca (to je verjelno 
redek primer v Sloveniji). Prav 
tako predlagajo, da jii po na
čelu rotacije obnoviti doseda
nje občinsko vodstvo oziroma 
da bi znova kandidiralo le 10 
do 15 % prejšnjih odbornikov.

Volitve novih občinskih or
ganov naj bi bile v drugi po
lovici meseca maja, zbore vo
livcev in predvolilne sestanke 
pa bodo začeli sklicevati od 
10. aprila dalje. Z omenjenimi 
posvetovanji, ki so jih imeli 
po sektorjih, io je v Radov
ljici, na Bledu in v Bohinju, 
se je v radovljiški občini pri
čela predvolilna dejavnost.

N. B.
• JESENICE:

Prepočasna gradnja 
stanovanj

V jeseniški občini so bili te 
dni zbori volivcev, tako na te
renu kot tudi v delovnih orga
nizacijah. Udeleženci so obrav
navali družbeni plan in prora
čun občine za leto 1963. V raz
pravah so analizirali tudi gospo
darjenje v minulem in letoš
njem letu, predvsem pa gospo
darjenje nekaterih delovnih or
ganizacij, kjer ne dosegajo naj
boljših gospodarskih rezultatov. 
Nekatero delovno organizacije 
na primer letos ne dosegajo 
predvidenih gospodarskih rezul
tatov, druge pa imajo večmili
jonsko izgube. Izrazit primer je

* gospodarjenje v Komunalnem 
servisu, kjer ugotavljajo 15-mi- 
li jonsko izgubo. T^udi v Vodovo
du ne gospodarijo najbolje, 
Sredstva, vložena v gostinstvo 
(pol milijarde v minulem letu), 
niso izpolnila obetanih pričako
vanj in tako je razvoj turizma 
in gostinstva v Gornjesavski do
lini še vedno 'v nekem mrtvilu,

Volivci se tudi niso zadovo
ljili s pojasnili, kako so trošena 
sredstva za stanovanjsko izgrad
njo. Na ta račun je bilo izre
čene precej kritike, predvsem 
pa, da je gradnja stanovanj pre
počasna, saj je vsak dan več 
prosilcev za stanovanja, Volivci 
so tudi predlagali, naj bi ven
darle že enkrat uredili preskrbo 
z vodo in uredili kanalizacijo,
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Podjetja, da bo sklepal o njego
vem sprejemu oziroma " ga dal 
Pa referendum, pač skladno s 
tem, kako bo določen postopek 

sprejem statuta,
Že iz tega* postopka se vidi, 

da je to nekajmesečna naloga, 
®aj bi morala samo razprava ko- 
tektlva trajati najmanj mesec
dni.
, Čeprav se je komisija odlo
ga za sistematiko statuta (kot 
^ razvidno iz tez), ni rečeno, 
da bo statut dejansko tako raz
deljen. Prav gotovo bo že pri 
Pripravah osnutka prišlo tjo raz- 
P*h sprememb. Lahko da bo 
lrhel statut manj poglavij^ da bo 
Pjihova razvrstitev drugačna, da 
b°do v njem obdelima še druga 
?Prašanja, ki v tezah niso za- 

ali obratno itd. Vendar naj
Bs to ne moti. Važno je, da z 
elom pričnemo čjmprej in pri-
ra Vir-- _______ O" ra div n■'irno vse potrebno gradivo, 
- ga bomo nato čim ustrezneje 

uredili.
Skratka, izdelava statuta ni 

‘al?ka naloga. Treba' bo mnogo 
^zadevanj in sodelovanja nas 
LSeh, da jo bomo izpolnili čim 

in da bomo v statutu ures- 
P‘člti vse pridobitve, ki jih je 
P®« socialistični sistem zagotovil 
PPsim delovnim organizacijam 
P njihovim upravljavcem —
delavcem.

ŽELEZI«
GLASILO DELOVNEGA 
KOLEKTIVA ŽELEZARNE 
JESENICE

Jlli nam je vseeno, 
kako gospodarimo?

Občinski ljudski odbor skli
cuje v daljših razdobjih zbore 
volivcev proizvajalnih skupin 
v gospodarskih organizacijah.
Takšne zbore volivcev smo imeli 
v naši železarni v ponedeljek, 
1. aprila, na dnevnem redu pa 
je bila razprava o družbenem 
planu in proračunu ObLO Jese
nice. Znano je tudi, da je na
men teh zborov volivcev, da 
oblastni organi, to je Občinski 
ljudski odbor, seznani volivce z 
gospodarjenjem v občini, pri tem 
pa je zaželeno, da volivci tudi 
aktivno sodelujejo v razpravi.

Toda skoraj ne morem ver
jeti, da med volivci — proizva
jalci v gospodarskih organizaci

jah in tudi na terenu za zbore 
volivcev ni ustreznega zanima
nja in da kljub tako pestri pro
blematiki vlada takšno mrtvilo.
Ob slabo obiskanih zborih vo
livcev lahko postavimo vpraša
nje: »Ali nam je res vseeno, 
kako gospodarimo, kajti v tej 
problematiki je treba gledati 
tudi perspektivo podjetij ter nji
hovega napredka. Vsekakor mo
rajo biti proizvajalci zainteresi
rani, kako bomo razdeljevali do
brine vsakodnevnega dela in 
kako bomo skrbeli za vsestran
ski napredek.

Ob takšnem stanju bi bila 
naloga politične organizacije, da 
objektivno oceni današnje sta
nje, morda tudi bolj kritično kot 
je bilo to v navadi doslej. Nekaj 
resnice je v tem, da pogosti se
stanki, ki so bili včasih dobro 
obiskani, niso več v praksi. To
da za obravnavanje tako pereče 
problematike, kot je gospodarje
nje v komuni in podjetjih, pa bi 
morali imeti na razpolago več 
časa. Res je tudi, da volivci ob 
raznih prilikah razpravljajo o 
številnih vprašanjih in zaradi 
slabe Informiranosti take razpra
ve prehajajo v nava4no kritizer-

stvo. V ilustracijo naj omenim 
takšne razprave okrog gradnje 
zdravstvenega doma na Plavžu, 
kajti še danes ne vemo, ali bo 
prevelik ali premajhen in delje
na mnenja o tem vprašanju ima
jo tudi nekateri vodilni ljudje, 
četudi go seznanjeni s samim 
načrtom bodočega zdravstvene
ga doma. Volivci tudi niso do
bro obveščeni o krajevnem sa
moprispevku ter o plačevanju 
regresa za mleko in dotaciji 
državnemu kmetijskemu pose
stvu v Poljčah. Vsa ta in po
dobna vprašanja narekujejo, da 
poiščemo ustrezno obliko obve
ščanja volivcev, Zdi se mi, da 
je premalo, če sklicujemo zbore 
volivcev na terenu ali v gospo
darski organizaciji samo takrat, 
kadar je treba dobiti soglasje 
volivcev oziroma občanov cb 
sprejemanju nekih načrtov, od
lokov itd, Ce bomo naše voliv
ce seznanjali sproti z. gospodar
skimi in drugimi problemi v ko
muni, potem bodo zbori volivcev 
in druge oblike obveščanja do
volj zanimive in ne bo v.eč tre
ba dvakrat ali celo večkrat skli
cevati zborov ‘ volivcev zaradi 
slabe udeležbe. S, M.

ElektrifikacijcLkmetljstva rešuje pomanjkanje 
delovne sile. Nabava električnega motorja je 

najbolj smotrna naložba v gospodarstvu

ELK0 električni motor vas reši takega 
težaškega dela

Novi ELK0 trofazni motor, tip T 112 M 4, 
5,5 KM, 1430 obr./min.

Ta motor je prenosljiv in lahko služi za pogon več stro
jev na vsakem gospodarstvu od slamoreznice, žrmelj, cir- 
kularke, črpalke do mlatilnice itd. Zaradi kvalitetne iz
delave, lahke montaže, enostavnega posluževanja, pred
vsem pa zaradi primerne cene, se je naš ELKO motor 
uveljavil poleg zvenečih imen konkurenčnih podjetij na 
domačem tržišču v Evropi in v prekomorskih deželah.

Zahtevajte tudi vi ponudbe pri naših pred
stavništvih ali v tovarni

ELEKTROKOVIHA
MARI BO R

Delovne skupnosti - Sindikalne podružnice

POČITNIŠKA SKUPNOST

Občinskega sindikalnega sveta 
LJUBLJANA-CENTER

NUDI ČLANOM VAŠEGA DELOVNEGA KOLEKTIVA 
PRIJETNO LETOVANJE V:

• KRANJSKI GORI
• PORTOROŽU
• SAVUDRIJI 
e 0MIŠLJU
• SELCAH PRI CRIKVEMICI
• ŠALI - DUGI OTOK in
• VODICAH PRI ŠIBENIKU

Cene dnevne oskrbe so ugodne — Posebni avtobusni prevozi 
v obe smeri
Cena dnevne oskrbe je od 850 do 1050 dinarjev 
Nadaljnje informacije dobite pri

POČITNIŠKI SKUPNOSTI 
OBČINSKEGA SINDIKALNEGA SVETA 
LJUBLJANA-CENTER, Dalmatinova 4, tel.: 32-033/335

'CKmečkigim tednik .za našo vas

praznuje letos 2Q-letnicu svojega obstoja, zato izhaja v 
povečanem obsegu
Namenjen je kmetijskim proizvajalcem, ljudem, ki živijo 
na vasi, in tistim, ki se kakorkoli ukvarjajo s preobrazbo 
naše vasi,
obravnava pereča kmetijska in druga vprašanja, 
objavlja prispevke s področij gospodarskega, družbenega, 
političnega in kulturnega življenja naše vasi, 
spremlja zgodovinske dogodke v razvoju kmcčko-delav- 
skega gibanja. Poleg tega ima še posebne rubrike:

• svet in mi, od tu in tam;
• zdravniški nasveti,
• oddaja za našo vas,
• humor, križanke, zanimivosti,
• radio, televizija, loto, mali oglasi,
• roman, črtice itd,

vse to in še marsikaj za 1000 dinarjev na leto!
ZA TISTE, KI VPLAČAJO NAROČNINO DO 30. APRI
LA LETOS — PA ŠE VELIKO NAGRADNO ŽREBANJE!
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JUGOSLOVANSKI FILM 
»NEVARNA POT«

Komaj smo se poslovili od 
mojstrsko izdelanega sovjet
skega filma režiserja Tarkov
skega »Ivanovo otroštvo«, že 
je pred nami drugo filmsko 
delo z vojno tematiko, v ka
terem so glavni nosilci doga
janja otroci. Zagrebško pod
jetje »Jadran film« je namreč 
pravkar posnelo in dokončalo 
filmsko zgodbo o dveh dečkih 
in njunih hrepenenjih po do
mu, miru in svobodi. Film je 
izdelan po ■ scenariju našega 
pisatelja Antona Ingoliča, ki 
je v svoji zgodbi oživel pre
tresljive dogodke iz vojnih 
dni, ko so Nemci izseljevali 
naše ljudi, jih zapirali, prega
njali in prisilno udomačevali 
v Srbiji, Bosni, Sleziji in dru
god. Scenarist je želel oživeti 
simbolno zgodbo o umirajočem

očetu, ki ga ozdravi živa voda, 
in jo prenesti v okolje nem
škega taborišča, kjer umira 
slovenska deklica Milica. Vro
ča želja, da bi še enkrat jedla 
rdeča jabolka z domačega vr
ta, izpod.budi njena prijatelja, 
da pobegneta iz taborišča in se 
napotita proti domu, kjer zo
rijo rdeča jabolka. Njuno dol
go, naporno in nevarno pot 
skozi Češko in Avstrijo sprem
ljajo najrazličnejša doživetja, 
polna otroške brezskrbnosti, 
ganljive sproščenosti in groz
ljivosti. Taka< so srečanja z 
»volkom«, ki ju spremlja in 
brani, srečanje s Čehinjo, ki 
so ji Nemci ubili moža in dva 
sinova ter v blaznosti spreje
ma oba begunca kot svoja, pa 
srečanje z avstrijskimi voja
škimi begunci, nečloveškim

šoferjem, ki ju preda Nem
cem, in končno srečanje z do
mačim Bregom.

S simbolično osnovo daje 
scenarij precej izraznih mož
nosti, ki pa v delu na žalost 
niso izpovedane. Film je re
alna podoba časa, v katerem 
se rušijo vsa, pa tudi otroška 
spoznanja o lepem, srečnem in ' 
brezskrbnem otroštvu. Režiser 
Mate Relja je. izkoristil pred
vsem razgibano okolje ter 
usmeril svoje sile v igro obeh 
dečkov. Oba, tako Marinko 
Čosič kot Zlatko Kovačič, sta 
otroško razgibana in naravna 
in sta s svojo sproščenostjo 
pripomogla, da se film lahko 
uvrsti med solidnejše izdelke 
domače ustvarjalnosti.

I. B.

■Tl
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NOVI
PRATOLINI

VASCO PRATOLINI: 
»METELLO*

»Metello« je prvi roman ši
roko zasnovane trilogije »Una 
storia Italiana« pisatelja Vas ca 
Pratolinija, s katero je hotel 
avtor podati prerez socialnih 
in družbenih premikov v Ita
liji nekako od 1880 dalje. Po
dobnih poizkusov, zajeti v več 
knjigah cela obdobja nekega 
naroda, razrede ali družbe, po
znamo v svetovni književnosti 
mnogo. Spomnimo se le na 
Balzaca, Galsworthyja, Tolsto
ja... Pratolinijev tekst, vsaj 
kolikor lahko sklepamo po 
Metellu, ni eno izmed tovrst
nih vrhunskih del, gotovo pa 
bo v mnogočem, kot se pač do
gaja z vsemi le na videz drob
nimi rečmi, več prispeval k 
poznavanju časa, , kot marsi- 
kaka zgodovinska knjiga.

Metello, otrok brez staršev,, 
zdrav in močan po duhu in 
telesu, postane zidar v Firen

cah. Spremljamo njegovo bed
no otroštvo na kmetih, kjer se 
drobna lirika prepleta s kruto 
stvarnostjo italijanskega kme
ta najemnika, spremljamo nje
gova mladeniška leta, polna 
spoznanj, izkušenj in dožive
tij, kakršne prečkajo pot ti
sočem v Metellovi domovini, 
in spremljamo Metella moža 
delavca, ki se zaveda samega 
sebe in svojih pravic. Živi na 
prelomu stoletja in sodi v raz
red, ki dviga svoje glave in se 
prične boriti za pravice. Anar
histi, prvi socialisti, prve de
lavske zbornice, . stavke, ki 
propadejo in stavke, ki dose
žejo svoj cilj. Res male so, 
toda prav te na prvi pogled 
male stavke, v katerih sodelu
je Metello in nam jih avtor 
opisuje s toplim realizmom in 
posluhom za človeka, vsakega 
posameznega človeka in tudi

za celotno družbo, so ustvar
jale in ustvarile v Italiji v ti
stem času temelj današnjemu 
delavskemu razredu. Zato je 
tudi Metello, glavni junak ro
mana, v resnici le predstav
nik svojega razreda in se 
zgublja v široki množici vrst
nikov. Tako ko prebereš Pra
tolinijev tekst, nimaš občutka, 
da si povsem spoznal Metella. 
Spoznal pa si nekaj več. Fi
renške zidarje, delavce v Me- 
tellovem času.

Knjiga je izšla pri Can
karjevi založbi v Ljubljani v 
zbirki Sodobni roman, preve
del jo je Ivan Skušek. Lep 
prevod, povprečna oprema 
(morda je .Mihelič v svojih 
opremah vse preveč enak v 
škodo celotne zunanje podobe 
knjig Cankarjeve založbe) in 
tisk s skladovnico tiskovnih 
napak.

Duša Počkajeva (v ospredju) je vrsti svojih kreacij lahkoživk pridružila še 
Meg, ki je plastična, življenjsko pristna, niansirana in izdelana, da bi jo labK® 

. šteli morda, v vrh njenih tovrstnih kreacij.

Ob uprizoritvrBehanovega 
»Talca«
v Drami SNG v Ljubljani
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Novo 
v studiu 
ljubljanskega 
radia

ROMEO, JULIJA 
IN DRUGA 
SVETOVNA VOJNA

Ko smo zadnji torek na ki meri, kot v noveli sami. 
ljubljanski radijski postaji po- Radijsko dramatizacijo je 
slušali dramatizacijo novele pripravil dramaturg radia Emil 
češkega pisatelja Jana Otčena- Smasek, ki si je za cilj ppsta- 
šeka: Romeo, Julija in tema, vil tisto, česar druge dramati- 
si nismo mogli kaj, da bi je zacije niso uspele prikazati, 
ne skušali primerjati z drama- Slo mu je predvsem za notra- 
tizacijami za gledališče, za nje dogajanje obeh glavnih 
film in televizijo. Dejstvo je igralcev. Iz zgodbe, ki prikazu- 
namreč, da nam doslej nobe- je maturanta Pavla in židov- 
na teh dramatizacij ni dala sko dekletce Ester, trenutno 
niti približno tako celovite po- rešitev male Židinje ter Ijube- 
dobe, kot je to uspelo avtorju zen med Pavlom in njo ter 
s svojo proslavljeno novelo, ki tragičen konec, je v dramatiza- 
so jo takoj po izidu prevedli ciji za radio bilo prikazano 
v deset jezikov, kar med dru- predvsem notranje dogajanje 
gim gotovo kaže vrednost tega med obema junakoma. Ostalo, 
teksta. stare praške hiše, v katerih se

, Režiser in scenarist filmske je skrivala Ester s svojimi'ma- 
adaptacije nista bila docela limi, a nadvse zanimivim Ijud- 
zvesta avtorjevi noveli, pouda- mi, vse to pp. je okvirna zgod- 
rek v filmu je bil predvsem na ba, ki pa je v dramatizaciji za 
zunanjem dogajanju, kljub te- radio bila potisnjena, vstran, 
mu pa je nastal dokaj dober Tako so ostali tudi stranski li- 
film, ki je dobil nekaj pri- ki neobdelani, pa naj gre tu 
znanj tudi v tujini. - za krojača ali njegovega po-

Dramatizacijo za gledališče močnika, za slikarja ali hitler- 
je napravil avtor sam. Pretek- janca. V dramatizaciji jim je 
lo gledališko sezono smo jo Sm.asek določil mnogo prema- 
lahko videli uprizorjeno na de- lo teksta, tako da si tisti, ki no- 
skah Mladinskega gledališča v vele niso prebrali ali videli 
Ljubljani. Enotno mnenje kri- filma, niso mogli ustvariti do
tikov je bilo, da avtorju tokrat ločnejše slike teh ljudi. Ta ne- 
ni uspelo prikazati zunanjega, enotnost v tekstu pa delu ško- 
niti notranjega dogajanja v ta- duje, ker ga razbija.

Oba glavna igralca, Danilo 
Benedičič in Alja Tkačeva, ni
sta uspela ustvariti vtisa, da je 
to res zgodba mladih ljudi. 
Kljub možnostim, ki jima ga je 
nudil že sam tekst, ni prišlo do 
značilnih občutenih prehodov 
in glasovnih skokov, ki so ta
ko značilnih za mladoletnike. 
Morda je res, da med poklicni
mi igralci trenutno ni kreator- 
jev, ki bi lahko obe vlogi od
igrali v tonu osemnajstletnika. 
Toda vprašanje je, zakaj si re
žiserka ni pomagala z mlajši
mi močmi, morda s študenti z 
Igralske akademije. V tem pri
meru bi uprizoritev lahko 
mnogo bolj pristno zazvenela.

Poleg Danila Benedičiča in 
Alje Tkačeve, ki jo poznamo 
že kot Ester iz predstav Mla
dinskega gledališča, so v dra
mi Romeo, Julija in tema, na
stopili še Jyže Zupan, Alek
sander Valič, Boris Kralj in 
Tone Homar. Kljub skoposti 
teksta, ki jim je bil vsakemu 
od teh namenjen, so iz njega 
potegnili kar največ.

Delo je režirala Maša Stav
čeva, ki ni uspela premostiti 
nekaterih obrtniških pomanj
kljivosti dramatizacije.

JANEZ GOVC
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Mariborsko uprizoritev ba
letov »Lepa Vida« in »Kitaj
ska pravljica« po glasbi Vilka 
Ukmarja in Krešimira Bara- 
noviča v koreografiji in režiji 
Ika Otrina je toliko uspela, da 
se nam zazde pripombe, češ 
da Maribor ne potrebuje svo
jega baletnega ansambla in 
samostojnih baletnih predstav 
zares nevzdržna. Postavitev pa 
le ni bila tako močna (zlasti v 
drugem delu), da bi nam bilo 
nerazumljivo, kako se je ta 
misel sploh mogla poroditi. 
Težko je pač prejemati pod- 
poro zunanjih činiteljev, če ne 
pokažeš resničnega umetniške
ga hotenja nekaj dati in po- 

.... ..Tr. . vedati ter sposobnosti to ho-
»Lib A vili A« ten j e tudi uresničiti v taki
IN »KITAJSKA PRAVLJICA<:mert, da ljudje začutijo, da si 
V SNG MARIBOR jim v resnici potreben.

Ker je mariborski ansam
bel majhen, je morebiti čisto 
prav, da se tokrat ni lotil več-

Dvoje 
hrevenenj 
v dveh 
baletih

jega baleta, ampak dveh kraj
ših, v zunanjih sredstvih 
skromnejših, zato pa notranje 
toliko bolj poglobljenih balet
nih del. Vsebinsko ju veže mo
tiv hrepenenja, ki spravi Lepo 
Vido v barko brez krmila, de
klico Sončni žarek v »Kitajski 
pravljici« pa k iskanju rume
ne rože, simbola sončne rado
sti in sreče. Koreografsko je 
Lepa Vida bolj uspela od 
Kitajske pravljice. Motilo pa 
je neurejeno valujoče Morje — 
s tkanir\o prekrit baletni zbor, 
ki je učinkoval kot rekvizit 
oziroma prikrivanje tehnične 
nezmogljivosti ansambla in ne 
kot del plesnega dogajanja. 
Plesalec ali zbor plesalcev naj 
bo sposoben izraziti valovanje 
morja ali čustev s plesnimi in 
ne s cenenimi zunanjimi sred
stvi. Najmočnejši baletni gibi 
so bili plesi zamorca, (močno 
vidno posnemanje najvidnejših

efektov plesne tehnike skupi
ne Marthe Grahamove), ki jih 
je najzrelejši in najbolj na
darjeni plesalec mariborskega 
baletnega ansambla Albert Li- 
kavec tudi izvrstno odplesal, 
nato ples dveh .španskih parov 
in Vidin ples, ko si ob praz
ničnem pritrkavanju zvonov 
obupno zaželi nazaj dom,ov. 
Šibkejši so prizori v krogu 
Vidinih domačih, na španskem 
dvoru, prizori z morjem in za
ključni prizor, ko je v največji 
meri prišla do izraza izrazna 
nevživetost glavne plesalke 
Branke Verdnik.

' Koreografsko in plesno do
kaj šibko »Kitajsko pravljico« 
so kot prazno prečo držali po
konci glasba, razkošni kostumi 
in uspela scena. Škoda da niso 
končnega vtisa, ki ga ima gle
dalec predno zapusti dvorano, 
prepustili »Bepi Vidi«.

MAJA LEVSTIK
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Naj je irski pisatelj Brendan Behan 
še tako samosvoja osebnost, ko sreča
mo. na odru njegovega »Talca«, se po
vsem nehote domislimo Brechta in še 
posebej »Beraške opere«. Podobnosti 
obeh del v številu nastopajočih oseb, 
njihovih poklicih, družbeni pripadnosti, 
komedijska kompozicija teksta z mno
goštevilnimi songi, so le zunanje podob
nosti, ki še nikakor ne pomenijo, da gre 
za neposreden vpliv enega avtorja na 
drugega, za posnemanje, ali celo da bi 
bila zmanjšana vrednost pozneje na
stalega dela. Gledalec jo pa opazi, če
prav hkrati tudi takoj spozna, da je 
Behan ironično smešni prikazovalec živ
ljenja in da nosi v sebi misel o ne
skončnem kaosu na lem svetu, o brez
smiselnosti in brezizhodnosti, ne da bi 
zagovarjal kakršnekoli filozofske ideje 
— tudi filozofijo absurda ne, ne da bi 
karkoli predpostavljal ali napovedoval. 
Vsekakor je Behanov »Talec« v današ
njem tako raznolikem ■ .idejno-nazor- 
skem gledališkem ustvarjanju zanimi- 
vd, tudi dobrodošlo delo, vprašanje pa 
je, koliko se lahko z njim strinjamo. 
Mislim, da ni treba več, kot da se vpra
šamo, kakšno bi bilo naše življenje, če 
bi vsi mislili in videli tako, kot Behan 
in že imamo odgovor na dlani. Ne,' Be- 
hanova breizhodnost ni za naš čas. Mor
da niti ne bi našla poti na tako števil
ne velike odre, če bi se »Talec« ne po
našal s tolikšnimi drugimi odlikami. 
Njegova komičnost izvira iz značajev 
junakov, ki so pdvsem realne, močno 
v svojem okolju zasidrane figure, psi
hološko in družbeno jasno opredeljene 
Delo ima oni topli prizvok zdrave tra
gičnosti na eni in nesmiselnosti na dru
gi strani, ki sta tako neposredni in živ
ljenjski, da človek zlahka pozabi na Be- 
hana pesimista in vidi pred seboj zgolj 
podobo resničnega sveta.

Behanovega »Talca« poživlja za nas 
še ena, nad vse zanimiva okoliščina. 
Dejanje namreč, postavljeno v veleme
stno podzemlje majhne Irske, bi brez 
onega irskega kolorita pripovedi o 
majhnosti irske države, njene večne 
ekonpmske, družbene in politične bor
be s sosedo Anglijo (in vso to pripove
dovanje je prežeto z iskrivim avtorje
vim umom), mnogo izgubilo na svoji 
umetniško življenjski upravičenosti, pa 
naj bi bila realnost oseb in okolja še ta
ko pristna. Tako je »Talec« za nas tudi 
nadvse izpovedajoči irski tekst.

V zanemarjeni krčmi, hotelu in bor
delu, kjer stanujejo in se zbirajo cipe,

nomoseicsuaici, črnci, bivši irski bojev 
niki za svobodo, ki so danes dvomljiv 
in propale figure, se v eni sami no< 
odigra tragokomična zgodba. Na pred 
večer usmrtitve nekega irskega mlade 
niča — usmrtili ga bodo Angleži, in 
na vrat na nos ujamejo za talca nekeS 
drugega mladeniča, seveda Anglež 
Vseeno je, kaj sta zagrešila. Ircem 1 
važno samo , to, kakšne narodnosti 
in da se pač maščujejo nad Angleži, 
tej burni noči, ne toliko po dogodki 
kot prikazovanju življenja, na zoro' 
zgodovine in prihodnosti ljudi v bežni 
ci, v topli epizodi, ki jo doživi Talec 
mladim, nepokvarjenim dekletom s Pc 
deželja, ki služi za postrežnico ali s° 
barico, se odigra celo komedija. Resd’ 
v zadnjem hipu pride policija, toda t-1 
lec je mrtev. In življenje bo mirno 
po starem teklo naprej.

Uprizoritev, ki zahteva od režiser.!5 
komponista, scenografa je igralcev v® 
like domiselnosti in vsestranskega sod® 
lovanja, je doživela na odru Drari 
SNG v Ljubljani® zelo smiselni efck* 
Omejenost prostora in časa dogajanj5 
poudarki na drobnih epizodah, songi. 
nepričakovano pretrgajo celotno nit !;0 
medije in se kot zabavni vložki za od 
dih in smeh vpletajo v tekst, razg’’°3 
nost in tempo, vse to je režiser Mik1* 
Korun izrabil in dosegel ter znova P° 
kazal, kako mu režija komedij in cC*< 
spektaklov leži.

Igralci so se na splošno bolje iz^a 
zali kot igralci, manj pa kot pevci- 
ga bi pa ne mogli trditi za Dušo PotW 
jevo in Milo Kačičevo, katerih glas^ 
terpretacija songov in sama' igra so n' 
le na tolikšni višini, da so nam nud' 
morda enkratni in edinštveni užit®, 
Duša Počkajeva je vrsti svojih krea®1- 
lahkoživk pridružila zdaj še Meg, ld \ 
plastična, življenjsko pristna, niansi' ^ 
na in izdelana, da bi jo lahko |teli na0® 
da v vrh njenih tovrstnih kreacij- 
Mila ICačičeva s svojim zavidljivim ^ 
morjem, ki ni niti za hip pretiran! ^ 
moremo si zamisliti boljše gospod'®1^ 
Gilchrist. Končno še Stane Sever, P1^. 
finjeni, pokvarjeni irski patriot in 
vojak in Aleksander Valič, malce ? 
boumni monsieur. Kaj jim naj očitam 
Preprosto rtavdušila sta nas.

Scena ing. arch. Uroša Vagaje j® 
la lepa podoba zakotne beznice, tem3 
na, pisana in vsebinsko polna. 
sta skomponirala Srd jan Barič in 
Božič.

ala



u,. v zbirki Gospodarstvo so doslej 
“že štirje zveski:

rt J5 Porastom proizvodnje v večji 
aodek in širšo potrošnjo;

er%,Pro'3^emi tr£a in organizacije bla- 
sovnega prometa;

Pogovor o denarju in kreditu;
Tržna raziskava.

h h bred izidom sta še dva zvezka, 
bosta lahko koristen pripomoček v 

u za volitve. Ko bomo izbirali
0L?nidate, bomo tudi razpravljali o 
,j ^bski gospodarski politiki, o gospo- 
triu em sistemu, o uspehih in proble- 

v družbenih službah.
. Prav to problematiko obravnavata 

osuri: Kakšen gospodarski sistem in 
i vPe službe in njihov pomen v druž- 
eii proizvodnji.

sitih dejavnostih, prav tako proizvajalci' 
Poleg tega obravnava vprašanja dohod
ka in delitve osebnih dohodkov ter 
proces osamosvajanja družbenih služb. 
Delo je originalno, samostojno in lahko 
razumljivo. Predstavlja tudi prvi po
skus poljudne obravnave pojma in 
dejavnosti družbenih služb.

V zbirki Družbeno-politični sistem 
pa je izšel prvi zvezek Antona Žuna: 
Država. Povzemamo misli recenzenta; 
»Delo je spisano v lepem jeziku, ki se 
gladko bere. Prijeten pripoveden način, 
s katerim podaja avtor razmeroma 
zapletene probleme in to v tako zgoš
čenem besedilu, smatram za redko ob
liko tovrstnih del/Že v uvodu razgrne 
tri glavne aspekte, s katerih je obdela
na država kot družbep pojav in po

novosti »knjižnice 
delavska univerza«
v Avtor France Bučar želi v zvesku 
. Kakšen gospodarski sistem — ob- 

®‘ati nekatera vprašanja, ki zadevajo 
„ av v bistvo in v temeljne probleme 
“spodarskega sistema, ne da bi želel 

kakršen koli določen odgovor na 
stavljena vprašanja. Njihovo reševa- 

r|le prepušča praksi, prizadevanjem 
^Posrednih proizvajalcev-upravljavčev 
_ občanov, ki morajo na raznih stop
ah odločanja in pri določanju ter 
j-Manju gospodarske in poslovne po- 

iko računati z objektivnimi zakoni- 
s"sslrhi, jih obvladati in najti v okviru 
j Soupravljanja tisto optimalno reši- 
l)‘V' tisto najbolj primemo pot, ki jim 
2 glede na neposredne potrebe, nalo
gi in cilje omogočila, da bodo dosegli 

>n večjo produktivnost, večji dohodek, 
.°spodarsko rast ter utrjevati in izpo- 
Lrinevati socialistično-družbene odno- 

■ Vsebina je zelo aktualna. • Slog je. 
Polaren, tako da se je avtorju res 

Osrečilo razložiti sicer eno najtežjih 
Izražanj našega razvoja širokemu 
/°gu upravljavcev, katerim je knji- 
. a namenjena. Snov je podana v

tebaisulls.emU o ^ # _ _
^ V drugem zvezku isti avtor ne pri- 
d™® gamo pomena vloge in mesta 

Užbenih služb v našem življenju, 
^Pak seže globlje. Poljudno obravna- 
\ aktualna vprašanja graditve in 
s,izpolnjevanja družbenih služb v 
j adu z gospodarskim sistemom, z 
risežki v tehničnem' napredku in z 
Vnostjo integracije.-V poljudnem raz
doru utemeljuje, kako je sleherni 

rOizvod sad sodelovanja med najraz- 
/Pejšini družbenimi faktorji, kako so 
’*avci, zaposleni v takih negospodar-

Vsiljivi obliki, tako da bo upravljavca
-a in silila k razmišljanju in 

'Tišemu gospodarjenju.

katerih razdeli snov na tri poglavja 
(funkcije, tipi in oblike države). V deiu 
posebno ugodno-izstopajo nekatera po
glavja tako po globoki analizi kot po 
prepričljivosti, originalnosti in lepem 
podajanju. Naj omenim predvsem na
slednja poglavja: dvojna narava dr- 

, žave, revolucija ter nedržavne oblike 
diktature proletariata. Zlasti avtorjeva 
izvajanja o dvojni naravi države in o 
nedržavnih oblikah diktature proleta
riata pomenijo originalno postavljena 
in plodna izhodišča za nadaljnji razvoj 
teorije države.«

V kratkem bodo izšli vsi ostali 
zvezki ki bodo poljudrio prikazali novo 
ustavo.

V zbirki Delavsko gibanje je izšel 
doslej I. del: Bole Dušan Zgodovina 
delavskega gibanja do prve svetovne 
vojne.

Naloga, ki si jo je zadal avtor, da 
preprosto, strnjeno prikaže nekatera 
temeljna vprašanja, ki so vplivala na 
razvoj delavskega giabnja i,n jih je 
reševala delavska stranka, ni bila lahka" 
Avtor pa je uspeh prav v tem,, da je 
poskusil prikazati na . zgodovinskih 
zgledih temeljna vprašanja tako, kot 
so se porajala, se .razvijala in dobiva
la v različnih zgodovinskih okoliščinah 
lazličen pomen in različne rešitve. 
Izpolnil je x s tem sistematičnim in 
poljudnim izkazom vrzel v tovrstni li
teraturi. Drugi del bo izšel v kratkem 
in bo zajel delavsko gibanje do današ
njih dni.

Vsi navedeni zvezki so v prodaji v 
vseh knjigarnah. Knjižice so namenje
ne proizvajalcem in so koristen pri
pomoček za vse vrste, izobraževanja.

VLADO LENARDIČ

V Novem mestu: ZAVOD ZA 
KULTURNO DEJAVNOST
V Novem mestu že dalj časa ugotavljajo, da je v njihovem mestu in v 

celi občini kulturna dejavnost tako zelo nekoordinirana, da so končno prišli 
na skupnem posvetu vseh zainteresiranih do sklepa, da bi bilo treba ustano
viti nekak zavod, ki bi koordiniral vso kulturno dejavnost, tako v samem 
Novem mestu kot v občini.

Kako so si zamislili tak zavod, na 
to vprašanje nam je odgovarjal refe
rent za kulturo in prosveto pri Občins 
kem ljudskem odboru, tovariš Lojze 
Kastelic.

— Pravilna je ugotovitev, da je v 
novomeški občini, predvsem pa v samem 
Novem mestu, kulturna dejavnost zelo 
neorganizirana. Vsakdo dela nekaj po 
svoje, zase. Tako.se kaže neorganizi
ranost predvsem v mnpgotirnosti. in 
neenotnosti kulturne programske poli
tike, ki kl-jub Svetu, za kulturo in 
prosveto pri občinskem, ljudskem od
boru na eni strani in Svetu Svobod in 
prosvetnih društev na drugi strani ni 
vodena iz enotnega centra. Zato se 
ljudje, ki so za delo na kulturnem pod
ročju družbeno odgovorni, upravičeno 
dostikrat vprašujejo o smislu in vred
nosti njihovega dela. Seveda pa ni samo

to problem. Tu so še finančna sredstva, 
ki se dajejo za kulturno dejavnost. 
Prihajajo kot vemo iz različnih virov. 
Sredstva za kulturno in prosvetno de
javnost so dana iz vsakoletnega občin
skega proračuna. Ugotavljamo pa, da 
je mnogo sredstev porabljenih za kul
turno dejavnost, ali pod plaščem kul
turne- dejavnosti, ki pritekajo še iz 
drugih virov, zlasti tovarn. Toda ta 
finančna sredstva za kulturno-prosvet- 
no dejavnost so odvisna več ali manj 
še bolj od dobre volje posameznikov. 
Vseeno pa pri zaključnih računih več
krat ugotavljamo, da je vrednost kul
turne dejavnosti v kraju ali v občini — 
merjena z vsoto, ki 'je bila dana — 
res minimalna.

Da bi se to nevzdržno stanje v kul
turni dejavnosti, predvsem pa kulturno- 
zabavne dejavnosti našega mesta po
pravilo in organizacijsko prišlo do

Na obisku v kranjski knjižnici

Pripombe na članek 
»Ukinili nas bodo...!« Netočni

podatki

L Fer podatki v članku »Ukinili nas 
ISr-j3 '1 • •* (Delavska enotnost, 6. IV.

str. 8), ki zadevajo Center za 
^ ®tsko vzgojo mladine'v Ljubljani,

0 točni oziroma resnični, je potrebno 
Cj ®°Voriti predvsem zato, da bodo bral- 
Sf Pravilno seznanjeni z dejanskim
_aniem.
j^Glede na podatke, ki jih je objavil 
V omenjenega članka o združevanju
L dosedanjih zavodov oz. ustanov,
jjj So v Ljubljani že doslej proučevale 

Razvijale estetsko vzgojo otrok oz. 
oi‘a®ine, le tole! Pisec je snov za ta 
2, povzel po razgovoru, ki je bil 
C ®Prila in so se ga udeležili zastopniki 
fy[jrira za estetsko vzgojo mladine, 
tj a<*taskeiga kina din Mestnega lutkov- ' 
M® gledališča (manjkali so zastopniki 
tijL- ‘ns'kega gledališča), dalje zastop- 
ti6„l rePubliške in okrajne ZPM, okraj- 

a odbora SZDL, občinskega sveta 
“ulturo Ljlibljana-Center in drugi, 

^sestanku je bilo med drugim tudi 
V5 ®dano, da je bila prva faza. združe- 

sla , tovrstnih t zavodov ta, da je 
%j'svet ustanovil novi zavod »Pi~ 

dom«. Druga faza, kateri izmed 
ta, C*°V er., ustanov, ki se bavijo s

?tno problematiko v Ljubljani, pa 
i tio,do pridružili novemu zavodu, 

Češns začetku. Tudi »problem«,
š(Set/'a Posamezni zavodi niso bili obve-
bhy 1 0 ust
<^Čišč

ustanavljanju novega zavoda, je 
>/0g —Pičen na omenjenem sestanku. 

Post Pa je o tem pisala Delavska enot- 
'lahel/ ,marca letos (štev. 8, stran 9, 
'z6it k Gonje Gašperšič: »Opravili smo 
Megj*!. tudi tole: »... No, razgovori z 
VhniIn svetom so prav v zadnjih 

Ve:ndarle rodili neko možnost. 
zdaj poteka razprava o reorgani- 

jk L Centra za estetsko vzgojo mla,di- 
<akT6 Ljubljani, ki po svoji funkciji, 
Vseka£° ima in nai bi i° še razvi.ial, 
$tne *^°r Presega občinske pa tudi me- 
k6t'i ^eje" • •<<- Zato trditev, da »neka- 
riiučp Vodi formalno so že pravno pri- 
»• anrnl<<’ ni točna niti resnična. Zdaj, 
Neti; 1 a 1963i Pa še vsi v članku ome- 
'hos^.^vodi poslujejo kot prej — sa-

V je 'Zdai Pripombe na pi-ščeve trditve, 
-*1 zap^®nil Center za estetsko vzgojo

'*8*ahoJ<raTnreč’ v Ljubljani so različne 
e> ki so prej delovale pod skup

nim naslovom — Center za estetsko 
vzgojo mladine, spremenile ustanovi
telja in se. začasno . preimenovale v 
Pionirski dom ..in v naslednjem 
stavku: »...Mladinsko gledališče pa
Lutkovno gledališče, risarski krožek, 
Pionirska knjižnica in poleg njih še 
nekaj drugih sekcij...«.

In kako je res, torej še danes, 
čeprav je že bil ustanovljen Pionirski 
dom? f

Center za estetsko vzgojo mladine, 
ki se je maja 1961 preimenoval iž 
Pionirske knjižnice, je samostojen za
vod in ima 6 oddelkov: pionirsko knjiž
nico in čitalnico ter študijsko knjižnico, 
oddelek za pouk tujih jezikov, oddelek 
za likovno vzgojo (in ne risarski kro
žek), oddelek za izrazni ples, oddelek 
za dramsko vzgojo in oddelek za dru
žabno plesno vzgojo. Pionirska knjiž
nica in čitalnica sta imeli lani okrog. 
30.000 obiskovalcev, v ostalih oddelkih 
pa je vpisanih nad 800 otrok, ki pla
čujejo mesečno 700 oziroma- 750 din za 
pouk. (Mimogrede: navedba Sonje Gaš
peršič v članku »Opravili smo izpit«, 
povzeta po javni razpravi na kulturni 
tribuni SZDL, ki je bil objavljen 2. mar
ca letos v DE: »Ker ni rešeno sofinan
ciranje Centra za estetsko vzgojo otrok, 
prihaja do absurda. Otroci sami ku
pujejo material za delo v risarskem 
krožku. Nastaja razlika med bolje in 
slabše situiranimi otroki, ki nima ni
česar opraviti z vzgojnimi cilji..ni 
točna. Otroci v oddelku za likovno 
vzgojo (in ne v risarskem krožku!) ne 
kupujejo sami materiala, temveč vsi, 
ne oziraje se na socialno sestavo, pla
čujejo po 50 din za material). Mladin
sko gledališče in Mestno lutkovno gle
dališče pa sta še danes samostojni 
ustanovi oz. zavoda. Na kaj je torej, 
mislil pisec, ko je napisal »še nekaj 
drugih sekcij...«? " 1

In 'dalje iz članka: »...Pionirska 
knjižnica. Hotela je uveljaviti nekatere 
nove oblike dela z mladino, pa ni 
uspela... Pred leti so hoteli pričeti z 
tečajem, z jezikovnim poukom svojih 
mladih bralcev. Pa so na to noviteto 
nekateri gledali precej črno. Vsa stvar 
je med tem že zaspala .,.«

Kje je pisec Govc dobil te podatke? 
Na razgovoru 2. marca prav gotovo ne! 
Kajti pionirska knjižnica, ki je sestavni

del Centra za estetsko vzgojo mladine, 
je razne nove oblike dela z mladino 
oz. s svojimi mladimi bralci upeljala 
že v preteklih letih. Jezikovni tečaji 
oz. »jezikovni pouk mladih bralcev« 
pa je že nekaj, let upeljan v samostoj- . 
nem oddelku za pouk tujih jezikov 
(angleščina, nemščina) ter šteje nad 
350 otrok od 5. do 16, leta starosti. 
Profesorice, ki poučujejo xr tem oddel
ku, so po izkušnjah, pridobljenih z 
znanstveno-eksperimentalnirh delom v 
tem oddelku, ozoblikovale najprimer
nejši način jezikovnega pouka, posre
dovale svoja' praktična dognanja že 
mnogim pedagogom in napisale dve 
knjigi (izšli sta lani pri DZS kot 5. in 
6. zvezek Male pedagoške knjižice); 
»Tuji jeziki za otroke« in »Jezikovne 
igre«. Skratka področje dela med pio
nirsko knjižnico in oddelkom za pouk 
tujih jezikov je razdeljeno, oblike med
sebojnega povezovanja obeh oddelkov . 
pa dognane. Zato o kakih nejasnostih, 
kot bi bralec lahko povzel iz Govče- 
vega članka, ni.

In o 'še dveh netočnostih, ko je 
pisec članka zapisal-: »... Pionirska
knjižnica bi morala postati matična 
knjižnica, morda celo za vse slovensko 
področje... delovala pa. naj bi tudi 
po metodi prostega pristopa.«

NUK v Ljubljani je že imenovala 
pionirsko knjižnico za matično knjiž
nico ter bo nudila strokovno pomoč 
vsem šolarskim in mladinskim knjižni
cam v Sloveniji. In prosti pristop? 
Pionirska knjižnica v Ljubljani - je 
bila prva mladinska knjižnica v Slo
veniji/ ki je že 1955. leta uvedla prosti 
pristop. Zato tudi laže kot v knjižnicah 
kjer še na klasičen način izposojajo 
knjige, pionirska knjižnica vzbuja otro
kom zanimanje za knjige ter jih hkrati 
navaja na samostojno uporabljanje 
katalogov in drugih pripomočkov, s 
katerimi lahko smotrno izkoriščajo 
knjižni fond.

Članek je, kar se tiče Centra za 
estetsko vzgojo mladine v Ljubljani, 
torej dokaj netočen, nejasen in pomanj
kljiv. Tako pisanje pa prav gotovo ni 
v skladu z zahtevo, da je treba javnost 
pravilno obveščati.

Direktor Centra 
za estetsko vzgojo mladine 

BOJAN. AJDIČ

nekega reda, je bilo najprej predlagano 
Svetu Svobod ,tin prosvetnih društev 
občine Novo mesto, da bi se v Novem 
mestu ustanovil Zavod za kulturno de
javnost s samostojnim financiranjem. 
Njihovo soglasje smo morali imeti.

Kakšne pa naj bi bile naloge 'tega 
na novo ustanovljenega zavoda?

— Naloge zavoda za kplturno de
javnost v Novem mestu naj bi bile:

• kinofikaclja.
• Ker obstoječi kino v Novem me

stu nima svoje lastne dvorane in osta
lih prostorov, gostuje že vsa leta stalno 
v dvorani Prosvetnega doma v Novem 
mestu, kjer naj bi bil sedež novega za
voda. Tako kino ne bi bil več samostoj
no podjetje, postal naj bi sestavni del 
zavoda, ki bi zanj opravljal vso admi
nistracijo, finančno poslovanje in pre
vzel skrb za programsko .politiko; (Se
veda se bo moral o koristnosti take 
priključitve kino podjetja k zavodu iz
reči kolektiv. Op. pis.j. Po prvih načrtih 
naj bj v to dejavnost vključili še pre
potreben potujoči kino, ki bi lahko za
dovoljil s filmskimi predstavami tiste 
kraje v okolici Novega mesta, ki nima-' 
jo lastnih aparatur ali pa so te že iz
rabljene. Kinofikaclja bi vsekakor bila

> ena od osnovnih nalog zavoda.

• Pomoč pri organiziranju dejavno
sti prosvetnih društev in Svobod.

9 Po načrtih naj bi novi zavod 
poleg tega skrbel tudi za dobro orga
nizacijo kulturno prosvetnih dejav
nosti, prosvetnih društev in Svobod.
Z nasveti bi lahko zavod, posebno še 

"pozneje, ko se bo organizacijsko še 
bolj razvil, razširil svoje delovanje na 
območje cele občine Novo mesto, po
magal pa bi s strokovnimi kadri ti
stim društvom, ki doslej niso mogla 
zaživeti in uspešno delovati.

• Organizacija gostovanj.
• V Novem mestu kakor tudi v 

ostalih krajih občine je čutiti potrebo 
po organiziranem in načrtnem pri
pravljanju raznih gostovanj tako. po
klicnih kot amaterskih kulturnih sku
pin. Zato smo mnenja, da bi bilo nujno 
ustanoviti v Novem- mestu poslovalni
co, ki bi podobno kot , ža obstoječa 
Koncertna poslovalnica pri Glasbeni 
šoli v Novem mestu odgovarjala za 
red pri sklepanju pogodb z raznimi- an
sambli, ki so vse doslej prihajali v 
Novo mesto nenačrtno. Tako mnogo
krat nismo vedeli, da bo gostovala ta 
ali ona skupina v Novem mestu vse 
dotlej, dokler nas na to niso opozorili 
lepaki. Mnogokrat smo imeli v krat
kem obdobju poleg domačih prireditev 
še vrsto drugih nastopov, zgodilo pa se 
je tudi, da v daljšem obdobju ni go
stovala v mestu ali občini niti ena do
mača ali tuja kulturniška skupina. Vse

. to je nastajalo predvsem zaradi tega, 
ker so pogodbe sklepali navadno le po
samezniki. Zato je bilo predlagano, da 
bi bila poslovalnica za kulturne prire
ditve v Novem mestu sestavni del za
voda za kulturno dejavnost. Le tako, 
mislim, bi priredive v Novem mestu 
in drugih krajih občine lahko razpore
jali tako, da bi bili obiskovalci in pri
reditelji zadovoljni.

6 Ustanovitev tehnično-prosvetnega 
servisa.

• Prav tako mislimo, da bi bdi v 
našem mestu potreben neke vrste pro
svetni servis, ki bi imel nalogo oskrbo
vati kulturno-prosvetna društva, šole, 
klube z dramskjmi teksti, notnim ma
terialom, pomagali in ponazorili. Mi
slim, da bi jim morali, zlasti onim pb 
terenu, nuditi tudi tehnične pripomoč
ke, kot so magnetofon, gramofon, zvoč
niki, projektorji in tako dalje. Ta servis 
naj bi imel tudi manjšo delavnico in 
popravi j ainico vseh teh tehničnih pri
pomočkov, Zato naj bi bil to neke vrste 
tehttlČJid?prosvetni servis'zavoda.

• Ostala kulturno-prosvetna dejav
nost.

• Zavod za kulturno dejavnost bi 
se po načrtu moral baviti tudi z vsemi 
ostalimi dejavnostmi, ki bi bile v prid 
enotni kulturni politiki v mestu in 
sploh v občini. Tu mislim- predvsem 
na še dokaj neorganizirano kulturno- 
prosvetno dejavnost v podjetjih.

Seveda pa tu nastaja vprašanje fi
nančnih sredstev. Kako pa je s finan
ciranjem zavoda?

— Zavod za kulturno dejavnost bi 
po načrfu moral biti občinska ustanova, 
s samostojnim financiranjem. Deloval 
pa bi na podlagi pogodbenih odnosov.

Kako pa si organizacijsko predstav
ljale delo v Zavodu?

—- Zavod naj bi upravljal upravni 
odbor, ki naj bi štel od sedem do devet 
članov, izvoljenih iz vrst zastopnikov 
družbenih organizacij, kot so: Občinski 
svet Svobod in prosvetnih društev, Ob
činski sindikalni svet, Občinska zveza 
mladine Slovenije, V tern upravnem 
odboru naj bi bili tudi zastopniki šol, 
zastopniki Doma JLA, torej vsi tisti, 
ki bi bili tudi koristniki zavoda za kul
turno dejavnost v Novem mestu.

JANEZ GOVC

Podjetje

Elektro-Maribor
okolica

obvešča vse cenjene odjemalce električne energije, tovarne 
in- podjetja, da v svoji specializirani delavnici v Radvanju 
opravlja kvalitetno, hitro in ceneno vsa popravila, predelave 
električnih strojev, izdeluje vse merilne aparate 
Za popravilo vseh vrst gospodinjskih električnih apratov in 
kmetijskih strojev pa delujejo servisne delavnice v

# RADVANJU
# LENARTU
# GORNJI RADGONI
# LJUTOMERU
# MURSKI SOBOTI

• MACKOVCIH
• LENDAVI
• PTUJU
e ORMOŽU In
• SLOVENSKI BISTRICI

Za naročila se vljudno priporoča kolektiv podjetja

ELEKTRO-MARIBOR OKOLICA 
Maribor
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Odmera pakcjnmg
B. P.. RADOVLJICA: S 1. januar

jem 1963 sem bila upokojena ih mi 
je bila odmerjena nepolna osebna 
pokojnina v znesku 18,000 din. Do
polnila sem 53 let starosti, moja po
kojninska doba pa znaša 21 let, 3 
mesece in 5 dni. Povprečni meseč
ni znesek osebnega dohodka v zad
njem letu pred upokojitvijo je zna
šal 54.737 din. Delala sem na delov
nem mestu II, kategorije, na kate
rem se zahteva višja strokovna izo
brazba, Glede na povprečni mesečni 
znesek osebnega dohodka bi bila 
razvrščena v I. a zavarovalni raz
red. Po določbi 64. člena zakona o 

• pokojninskem zavarovanju bi bila 
glede na II. kategorijo delovnega 
mest?. razvrščena največ v III.
zsCž-niTOvalni razred, - v katerem znaša 
najvišja pokojninska osnova 41.050 
din. Ker pa je povprečni mesečni 
znesek osebnega dohodka (54.737 din) 
več kot za 15 višji od najvišje po
kojninske osnove III. zavarovalnega 
razreda (to je od zneska 41.050 din) 
sem bila po 7. odstavku 64. člena 
ZPZ razvrščena v III. zavarovalni 
razred s povprečno pokojninsko 
osnovo 30.000 din. Nepolno osebno 
pokojnino mi je zavod odmeril v 
višini 69 nU od te povprečne pokoj
ninske osnove, tako da znaša moja 
pokojnina 18.000 din. Zakaj se ne
polna- pokojnina ne odmeri v višini 
sh od povprečne osnove (30.000 din) 
tako bi znašala 20.000 din, saj imam 
21 let delovne dobe, to je nad 
polne delovne dobe (30 let).

Ali je v pokojninskem znesku 
18.090 din že vračunan osebni po
kojninski dodatek v višini 5,7 % in 
povečanje pokojnine za 400 dinar
jev?

ODGOVOR: 1. Po določbi 69. čl<?- 
na ZPZ znaša nepolna osebna po
kojnina zavarovanke, ki ima 21 let 
priznane delovne dobe, 64 9/» pokoj- 
niske osnove. Vaša osebna pokojni
na znaša torej 19.200 din (30.090 X 
64/100). Za 20 let delovne dobe pa bi 
znašala nepolna pokojnina 60 °io po
kojninske osnove. Ker je pomota v 
izračunu vaše pokojnine, zahtevajte 
pri pristojnem zavodu za socialno 
zavarovanje popravek.

2. Posebni dodatek na pokojnine 
in ^povečanje pokojnine za 490 din 
nista vračunani v znesku 18.000 din 
in se Vam izplačujeta poleg pokoj
ninskega zneska mesečno vnaprej.

Nadomestilo za nižji 
osebni dohodek

K, J., LOKE PRI ZAGORJU OB 
SAVI: Od 8. 12. 7938 do 1. 5. 1959 
sem delal v rudniku Zagorje kot 
rudar-kopač. To delovno mesto spa
da v III. kategorijo delovnih mest, 
za katero se zahteva strokovna izo
brazba kvalificiranega delavca. Od 
1. 5. 1959 dalje sem zaradi invalid
nosti zaposlen na zunanjem obratu 
rudnika kot nekvalificiran delavec 
in prejemam tudi osebni dohodek 
kot nekvalificiran delavec. Zavod 
za socialno zavarovanje mi kot de
lovnemu invalidu III. kategorije in- 
•validnosti ni priznal nadomestila za 
manjšo plačo. Ali imam pravico za
htevati to nadomestilo, to je raz
liko med osebnim dohodkom na 
prejšnjem in, sedanjem delovnem 
mestu? v

ODGOVOR: Niste navedli, koliko 
znaša vaša delovna doba in starost 
in tudi ne, kakšne invalidske pra
vice vam je* priznal zavod za so
cialno zavarovanje kot ,delovnemu 
invalidu UL kategorije.

Če' bi izpolnjevali pogoje iz 
34. člena zakona o invalidskem za
varovanju glede delovne dobe glede 
na Starost in gostoto delovne dobe 
v zadnjih petih letih, bi vam zavod 
za socialno zavarovanje priznal in
validske pravice po Zakonu o inva
lidskem zavarovanju. Med te pravi
ce spada poleg pravice do ustrezne 
zaposlitve tudi pravica do nadome
stila za manjšo plača pri drugem 
delu. Iz vaše navedbe, da vam tega 
nadomestila zavod ni priznal, skle
pamo, da ne izpolnjujete pogojev 
iz 34. člena zakona o invalidskem 
zavarovanju.

STROKOVNO IZOBRAŽEVANJE V KAMNIŠKEM »SVILANITU«

UČENCI za stroji
Načrtno strokovno usposab

ljanje delavcev se je tudi v 
kamniškem tekstilnem podjetju 
»Svilanit« začelo vse bolj uve
ljavljati in dobivati vedno bolj 
praktične oblike. Kaže, da tudi 
v tem kolektivu izobraževanje 
postaja sestavni del prizadevanj 
za večjo proizvodnjo in produk
tivnost. Zato tega vprašanja ni
so prezrli tudi na sindikalnem 
občnem .zboru, ko so govorili 6 
predvidenem "povečanju proiz
vodnje, o začetnem obratovanju 
nove tkalnice in drugih vpraša
njih.

Delitev osebnih dohodkov po 
delu je pripomogla k temu, da 
so tudi v Svilanitu s tako ime
novanimi tečaji za pridobivanje 
kvalifikacije že zdavnaj opra

vili. Saj res ni imelo nobenega 
pomena tkalki, ki je že 15 ali 
več let delala za tkalskim stro
jem, dati v roke neko papirna
to kvalifikacijo. Na povečanje 
proizvodnje taka kvalifikacija 
prav gotovo ni vplivala, prav 
tako tudi ne na osebni dohodek; 
vsaj smela ne bi. Vendar so bili 
marsikdaj po sredi zastareli 
predpisi o pokojninah, ki so na
rekovali pridobivanje takih kva
lifikacij.

V Svilanitu so kmalu uvideli, 
da so potrebe, ki jih narekuje 
proizvodnja, osnova za program 
izobraževanja. Ne bo več dolgo, 
ko bodo v novozgrajeni tkalnici 
pognali vrsto modernih avto
matskih tkalskih strojev. Čeprav 
so vse sile vložili v čimprejšnjo

Priprave na volitve
v kamniških kolektivih

V kamniških delovnih kolek
tivih priprave na volitve sicer 
nekoliko zaostajajo za predvolil
nimi pripravami na terenu, ven
dar je pričakovati, da se bodo 
v prihodnjem tednu razmahnile 
prav po vseh kolektivih. Sedaj 
na sestankih vodstev družbeno
političnih organizacij in samo
upravnih organov razpravljajo 
o kriterijih za kandidate. V ne
katerih kolektivih so se za kan
didate, ki jih bodo predlagali 
na bližnjih zborih delavcev, že 
odločili.

Od 28 članov zbora delovnih 
skupnosti bo 18 odbornikov iz 
gospodarskih organizacij, 2 s 
področja kmetijstva, po 3 s pod
ročja zdravstva in prosvete in 2 
odbornika iz javne uprave ozi
roma družbenih organizacij. Te 
dni je občinski ljudski odbor že 
sprejel odlok o volilnih enotah. 
Volilne enote za zbor delovnih 
skupnosti so razporejene tako, 
da bo v eni enoti volilo okrog 
340 volilcev. Medtem ko bosta 
kolektiva »Stol« in »Titan« izvo
lila po 3 odbornike, bodo manj
ši kolektivi volili skupnega od- 
'gpmika. Tako bodo vsi trgovin
ski kolektivi volili enega odbor
nika, pravo tako gostinski ko
lektivi skupno z živilsko indu
strijo. Prav okrog tega, iz kate
rega kolektiva naj bi bil bodoči 
odbornik, potekajo živahne raz
prave. Politični aktivi sodijo, da 
se bo treba bolj pogovarjati o . 
tem, kakšen naj bo ta odbornik, * 
da bo sposoben opravljati odgo
vorno dolžnost.

Vzporedno s kadrovskimi pri
pravami pa tečejo tudi organi
zacijske. V nekaterih kolektivih

so že izpopolnili volilne imenike 
in jih dali volivcem na vpogled. 
So pa tudi kolektivi, kjer te 
naloge ne pojmujejo pravilno in 
jo imajo kot neko dodatno ad
ministrativno obremenitev.

Za bližnje zbore volivcev je 
pripravil občinski politični ak
tiv zelo konkretno gradivo o go
spodarsko političnem razvoju 
občine v preteklih petih letih. 
Hkrati s tem pa bbdo kolektivi 
proučili tudi svoj notranji raz
voj, predvsem pa razvoj samo
upravljanja. F. S.

dograditev objektov in nabavo 
novih strojev, tudi na ljudi, ki 
bodo upravljali s temi stroji, 
niso pozabili.

V začetku lanskega novem
bra so v sodelovanju s psiholo
ško službo Zavoda za zaposlo
vanje izbrali 12 mladih deklet, 
ki naj bi se zaposlile kot tkalke 
v novem obratu. Kadrovsko so
cialna služba v podjetju je iz
delala podroben program teore
tičnega in praktičnega pouka, ki 
je v obliki tečaja trajal štiri 
mesece. Doslej so taki tečaji 
trajali po pol leta. Poznalo se 
je, da ima večina udeleženk 7 
razredov ali pa popolno osem
letko.

Zlasti veliko pozornost so po
svetili praktičnemu delu. V tkal
nici frotirja v Smarci je vsako 
tečajnico uvajala v delo tkalka- 
instruktorica. Rezultati novih 
priučenih tkalk na izpitih v za
četku marca so pokazali, da se 
bo tak sistem priučevanja kmalu 
uveljavil kot stalna oblika uspo
sabljanja proizvajalcev v tem 
kolektivu.

Ko bodo v Svilanitu sezidali 
novo tkalnico, bodo v njej dobili 
prostore za praktični in teore
tični pouk pri uvajanju delav
cev. Sedaj jih v kolektivu ne 
skrbi, kdo bo delal na novih 
avtomatskih strojih, pač pa bo
do ti stroji že prvega dne obra
tovanja lahko dali iz sebe nove 
metre svile in frotirja za doma
či in zunanji trg. -lj.

MED PAPIRNICARJI IZ PODVELKE POP POHORJEM

Zahteva še ni kaprica
Med vojno požgana tovarna 

lesovine in lepenke Podvelka je 
nekako do leta 1950 izdelovala 
samo lesovino za potrebe drugih 
papirnic. Ko pa je bila ukinjena 
distribucija surovin, so se v Pod
velki znašli pred vprašanjem, 
kako delati v prihodnje, da bi 
vzdržali tekmo z drugimi proiz
vajalci.'Obnovili so stare stroje 
in zopet začeli s proizvodnjo le
penke. Čeprav so že takrat in še 
pozneje tovarno delno moderni
zirali, je seveda še vedno zasta
rela. Na starih strojih in s pri
mitivnimi merilnimi ter kontrol- 
nirpi napravami pa ni mogoče 
izdelovati konstantne kvalitete 
izdelkov, četudi bi — v ideal
nem primeru — uporabljali ne
nehno iste surovine.

Tako se je podvelškim papir- 
ničarjem lani dogodilo, da so 
izgubili nekega venezuelskega 
kupca, ki se je navdušil nad 
prvo pošiljko. Za nadaljnjo do
bavo, skupaj 120 ton letno, je 
zahteval, da mora biti debelina 
lepenke označena do stotinke 
milimetra natančno. Njegovi 
precizni tiskarski stroji namreč 
zahtevajo takšno lepenko. V 
Podvelki tej zahtevi niso mogli

ugoditi, ker klasificirajo lepenko 
po številkah s tehtnico. Kupcu 
so lahko samo zagotovili, da bo
do približno čez leto dni zado
voljili njegovi zahtevi in kupec 
se je s tem strinjal, saj je sicer 
s ceno in s kvaliteto zadovoljen.

V tovarni lesovine in lepenke 
pa so/ se zavoljo tega začele no
ve težave. Naprava za merjenje 
debeline lepenke sicer ni draga, 
saj velja le 2900 zahodnonem- 
ških mark, toda dobavni rok je 
leto dni!

Tako je ostala ena sama pot. 
Poiskati druge kupce, pritegniti 
jth s ceno, kvaliteto in s točnimi 
dobavnimi roki in tako ustvariti 
potrebna devizna sredstva, za 
aparaturo, s katero bodo merili 
debelino lepenke za omenjenega 
in morebitne druge, njemu po
dobne »kapriciozne« kupce. Ven
dar v tovarni menijo, da taka 
zahteva le ni »kaprica«. Gre sa
mo za pogoj, ki je glede na 
naše dosedanje navade precej 
nevsakdanji. Toda ob pogojih 
odprtega tržišča in neusmiljene 
konkurence lahko uspeš le te
daj, če si na »spopad« priprav
ljen. -mG

občni zbor sindikata v »Titanu«

Osebni dohodki 
morajo postati odvisni 

od gospodarjenja

malico za na pot. Foto MILAN ŠPAROVEC

Verjetno še noben sindikalni 
občni zbor v Titanu ni bil tako 
živahen kot letos. Živahen pa je 
bil zaradi, tega, ker niso govorili 
o načelnih vprašanjih, pač pa o 
problemih in težavah, s kateri
mi se srečujejo v proizvodnji in 
pri gospodarjenju nasploh.

Eno najbolj aktualnih vpra
šanj, ki so ga v tem kamniškem 
kolektivu v zadnjem času naj
več obravnavali, je našlo svoj 
odmev tudi v razpravi na 
občnem zboru. Gre za merila, 
po katerih naj bi se delil doho
dek v kolektivu. Zlasti zanimivo 
je vprašanje, kako spraviti oseb
ne dohodke v čimvečjo odvis
nost od rezultatov gospodarje
nja. Sedanji sistem proizvodnih 
pokazateljev take odvisnosti ne 
omogoča. To je tudi eden izmed 
poglavitnih vzrokov, da se sa
moupravljanje v ekonomskih 
enotah hitreje ne razvija. Zara
di tega zadnji čas v Titanu P°~ 
spešeno izpopolnjujejo sistem

spremljanja proizvodnje in stro
škov po ekonomskih enotah. So
dijo pa, da bi morali pri tem 
se bolj sodelovati proizvajalci.

Z osamosvajanjem gospodar
jenja v ekonomskih enotah so v 
tesni zvezi tudi priprave za iz
delavo statuta podjetja. Pri ana
lizi dosedanje interne zakonoda
je. so prišli do vrste ugotovitev, 
ki jih bodo s pridom uporabili 
Pn izdelavi bodočega statuta. 
Določila nekaterih dosedanjih 
pravilnikov so ne samo zastare
la, pač pa marsikdaj tudi nera
zumljiva. Na primer pravilnik o 
razdeljevanju stanovanj. Po tem 
pravilniku lahko v Titanu dobi 
stanovanje le moški član kolek- 
tiva. Pomanjkljiva so tudi dolo
čila o razporejanju delavcev na 
delovna mesta in podobno. Na 
ta^®.m podobne slabosti bo po 
sodbi članov sindikata treba po
sebno paziti pri sestavljanju sta-
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Iz bivše rudarske in kovinarske šole v Zagorju so 1962. leta ust®' 
novili strokovno-izobraževalni center odprtega tipa, kjer se izobr®' 
žujejo delavci kovinske in električne stroke. Šola se samostojn* 
financira, vsi izdelki gojencev gredo v prodajo. S tem si ustvari 
jajo tolikšna lastna sredstva, da s tem krijejo vse finančne P°' 
trebe izobraževalnega centra. MILAN ŠPAROVEC

© Naročajte ® uporabljajte
fl za gradnje

zidake iz elektro 
filtrskega pepela

• izredno nizke cene,
0 kvalitetna izdelava,
• hitrejša gradnja,
• prihranek na materialu,
0 dobra toplotna in zvočna izolacija,
• znatna pocenitev gradnje. ,

PROIZVAJAMO:
9 zidake formata 28,5 X 18,5 X 18,5 cm; so 5,2- 

krat večji do normalne opečne enote; poraba 
25 kosov na kvadratni meter; 80 kosov na 
kubični meter

• zidake formata 25 X 25 X 14 cm; so 4,67-krat 
večji od normalne opečne enote; poraba 29 
kosov na kvadratni meter; 90 kosov na ku
bični meter

® za permaniziranje jamskih hodnikov v rud
nikih izdelujemo jamske odlikovance raznih 
dimenzij in po naročilu

Odpremi jamo vagoriske pošiljke — Rok dobave takoj — 
Možnost naročila pismeno, telefonično na številko 80-113 Tr
bovlje ali osebno v Trbovljah — Zahtevajte prospekte!

ELEKTRARNA TRBOVLJE — OBRAT: TOVARNA ZIDA>-
KOV TRBOVLJE

MONTAŽNO PODJETJE
MARIBOR, Meljski dol 1 
Telefon: 28-64, 22-52, 25-25 — 
p. p. št. 214

PROJEKTIRAMO
vse vrste parne, toplo in vročevodne • centralne 
kurjave, komfortne in industrijske klimatske naprave 
ter prezračevanje, vodovodne instalacije, 
plinske instalacije

IZVAJAMO INSTALACIJE
centralne kurjave, tople in hladne vode, plina, 
klimatskih in prezračevalnih naprav, 
stavbeno kleparska dela.

PROIZVAJAMO ZA MONTAŽO
hidroforne naprave avtomatske — 
testirane od 150 — 3001
hidroforne naprave polavtomatske — 
atestirane od 150 — 5000 1
bojlerje od 200 — 45001
raztezne posoda od 30 — 10001
električna tovorna dvigala, ročna dvigala, 
hidrantne omarice, omarice za toaletni papir, 
cevne oklepnice, radiatorske konzole, 
radiatorska držala

PROIZVAJAMO ZA BIROTEHNIKO
jahače tiskane z abecedo v cirilici in latinici, 
jahače čiste, knjižne aparate iz umetne mase 
za knjiženje po sistemu RUF, kontne omarice

Za naročila se priporoča kolektiv
MP »CEVOVOD« MARIBOR



Nestor Miha
Bralci,' ki nimajo časa, da 

bi se v trenutku rastoče bor
be za točke na' nogometnih 
poljih preorientirali na su
hoparno problematiko teka v 
prirodi, najbrž niso niti opa- 

, sili, da je naš najstarejši 
atletski nestor Franjo Miha
lič v Osijeku na državnem 
Prvenstvu v krosu, V SVO
JEM 43 LETU plodnega in 
uspešnega dolgoprogaškega 
življenja, ODNESEL PAL
MOVO VEJICO. Lovoriko, 
namenjeno zmagovalcu.

Pa je bila na startu' vsa ju
goslovanska elita. 43 pred

stavnikov vseh mogočih
atletskih klubov ... Seveda 
so bile prognoze na strani 
mladih velikih upov, kot so: 
Kokič, Adam, Ivanovič, Mu- 
stapič, Fistrič

Toda ..., iznenadil je 
»starček« Franjo Mihalič —

. Miha! Ze takoj po startu je 
vodil... V izrednem finišu 
je v poslednjem krogu še 
povečal razdaljo med svojim! 
klubskim tovarišem Ivanovi
čem ter seboj, prvi pretrgal 
ciljno vrvico in — zasluže
no osvojil naslov državnega 
Prvaka v krosu!
.— Kaj hočem — je po tek

mi dejal Miha, — če otroci 
ne znajo bežati. Srečo sem 
imel. Vezalke se mi niso od
vezale, pa sem jo potegnil s 
Polno paro. In kaj morem., 
bil sem prvi...

Sam bi dodal samo še to
le: Mihi največji pokal in 
vse priznanje, ostalim našim 
talentom na dolge proge pa 
svet, naj se oprimejo kake 
druge športne discipline, pa 
bodo v bodoče želi prav go
tovo malce večje uspehe!

Kot mačka 
z mišjo...

Po desetdnevnem podaja
nju belih žogic v dvorani 
»Julaja Fučika« v Pragi je 
naposled vsega konec. Pora
ženci iščejo krivca — zmago
valci premišljujejo, kako bi 
Postali še boljši...

Slutili smo, da bodo ponov
no predstavniki Azije — Ki
tajske in Japonske — naj
boljši. Toda, da bodo trium- 
firali tako gladko, da se bodo 
Igrali s predstavniki stare ce
line dobesedno kot mačka z 
mišjo, tega ni pričakoval nih
če.

Praga je povsem jasno po
kazala, kako močno zaostaja 
evropski namizni tenis za 
Azijskim. Pokazala je, da je 
vsako merjenje Evropejcev 
In Azijcev v tej športni' dis- 
eiplini popolnoma odveč.

In res ... Razlika je vedno 
večja. Strokovnjaki tu pri 
nas jo skušajo že nekaj let

lir

zmanjšati z raznimi novifoi 
loparji in podobnimi, v bi
stvu nepomembnimi malen
kostmi. Vendar, na smolo 
nas vseh iščejo zajca v na- 
Unčnem grmu. Razlika je 
namreč v tem, da se v Aziji 
drugače trenira. Preprosto 
Povedano: precej bolj inten- 
zivno! Njihovi igralci pre- 
tečejo vsak dan 20 km (!), 
hkvarjajo se s telovadbo, 
akrobatiko, pomagajo si z 
utežmi, način ogrevanja jim. 
le pravcata mala znanost...

Y Evropi pa treniramo 
k^-iuh vsemu še vedno le z 
IoParji in žogico — pa še to 
ne vsak dan!
v po starem »dobro preizku- 
Senem« sistemu....
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Kak® se vrni zdi tole: 

gledate staro, orumenelo 

fotografijo, da, kako izza 
tridesetih let, in na njej 
vidite vse mogoče. Pla

valne bazene, pc igrišča 

za rokomet, odbojko in 

košarko, za nameček pa 
še nekaj otroških igrišč. 

In pridete potlej, na isto 

mesto čez trideset let... 

In kaj vidite? Staro, za

puščeno barako, zane

marjene plavalne baze

ne. Povsod sama zapu

ščenost ...

SPREHOD PO MARIBORSKEM OTOKU

Pred dvema letoma sem sli
šal, da bodo Mariborčani, ki 
imajo drugače športne razmere 
kolikor toliko urejene, na Mari
borskem otoku (torej tistem, o 
katerem je bilo že toliko go
vorjenega), napravili nekak re
kreacijski center. Tam naj bi si 
potlej ob nedeljah in delavnikih 
našli Mariborčani razvedrilo po 
končanem delu. To bi bil gotovo 
korak naprej. No, zdaj pa, po 
dveh letih stojim tu na otoku ... 
Kakšna ironija ... Stare barake, 
ki že vrsto 'let čakajo, da se jih 
nekdo usmili in popravi, so do 
zdaj dočakale le to, da jih je za
sedlo neko mariborsko' mizarsko 
podjetje in če si pogledamo še 
dva plavalna bazena, od katerih 
je eden olimpijski... Da da, 
tudi ta dva bazena že vrsto let 
čakata, da ju nekdo prepleska, 
zakrpa, da ...

uredi čistilne
naprave

Kajti s tem čiščenjem ima
jo Mariborčani že leta križe. Več 
let vode sploh niso filtrirali in 
Mariborčani so se že skoraj pri
vadili, da je bila voda umazana, 
da so se na dnu bazenov razbo
hotile alge, kot v kakem akvari
ju, da je bilo v bazenih veliko 
nesnage. Pa kaj bi...? Čistilne 
naprave bi'bilo treba napraviti 
že pred leti, takrat ko so bazene 
šele delali. Napravili pa so jih 
šele lani. Po nekajletnem prere
kanju, po nekajmesečnih štu- 
dioznih pripravah strokovnja
kov, ki so potlej lani na veliko 
veselje prebivalcev ob Dravi le 
uredili filtre. Na prvi pogled je 
bilo videti vse lepo in prav. Vsaj 
nekaj dni. Pa so se zmotili tisti, 
ki so menili, da so stvari zdaj 
dokončno urejene. Z vodo , ,ie 
bilo po novem namreč še slabše 
kot poprej. Še bolj rumena je 
postajala, še bolj umazana. Kaj 
je vendar s filtri? Kaj je s či
ščenjem? Ali najvažnejše vpra
šanje: Kaj je z milijoni, ki so 
biii dani za to početje?

— O ne, oprostite, — so men- 
''da dejali tisti, ki so imeli posla 
s filtracijo vode —. o ne, sumni
čiti nas pa ni treba. Napravili 
smo tako, kot je bilo pač mo
goče. Če se nam vsa stvar ni 
posrečila...

Zal ne vem, kako se dokonč
no glasi opravičilo. Ker tega 
menda nihče ne ve. Le to so mi 
pripovedovali Mariborčani pred 
dnevi, ko je že posijalo dokaj 
močno pomladansko sonce in je 
dalo vedeti, da bo odslej vsak 
dan bolj vroče... da bo tako, 
čez mesec ali dva treba pomi
sliti tudi na kopanje ...

Vendar kje?
Kopališče je zanemarjeno. 

Menda bodo čez mesec ali dva 
vso zadevo pričeli popravljati. 
Pa ne. da bi bazene krpali, tudi 
pleskali ju bržkone'ne bodo. Le

filtre bodo. spet popravljali. To
krat, pravijo, tokrat jih bomo 
resnično uredili. Cevi so pred 
meseci celo že pripel j aM. Zdaj 
menda čakajo le še na nove 
projekte. Pravzaprav pa nihče 
gotovo ne ve, kaj čakajo. Videti 
je, kot da tisti, ki še vedno ča
kajo, ne vedo, da bi se Maribor
čani če,z mesec ali dva že radi 
kopali /..

Vendar kje?
V mrzli in umazani, Dravi? 

Ali kar doma v kadi?
Mislim vsaj, da bi se večina 

rada . »namakala«, v , kopališču. 
Vsaj taka je v vročih, dneh na
vada po svetu in držimo se je 
tudi 'pri nas. Saj zato 'imamo 
vendar kopališča.

Vsak mesec 
teden dni 8° C

Smešno kaj, pa je žal res
nično. Tako se že nekaj let godi 
mariborskim kopalcem. Pred de
setletji je bilo sicer drugače. 
Imeli so vodo napeljano v ba
zen tako, da jo je sonce poprej 
segrelo na strehi upravne zgrad
be in slačilnic. Segreto vodo pa 
so potlej spuščali v bazen. Bilo 
je, skoraj bi lahko rekli — ideal
no. V primerjavi z današnjim 
stanjem prav gotovo. Kajti zdaj 
je že nekaj let praksa, da na 
vsake toliko časa zamenjajo vo
do, kopališče je zaradi čiščenja 
tako nekaj dni zaprto, potlej ga 
le odpro, pa nekaj dni kopalcev 
ni, kajti malo je pri nas ljudi, 
ki zdržijo dalj časa v vodi, ki 
ima 8 stopinj Celzija. In potlej 
je tako, da sonce prej - ali slej 
segreje tisto vodo, ki stoji v ba
zenih. Pridejo kopalci in čez nd- 
kaj dni bi vodo spet lahko za
menjali. Morali bi jo, seveda, če 
bi upoštevali higienska pravila. 
Pa kaj bi, če bi upoštevali še to 
nujno zlo, no, potlej bi se Mari
borčani res lahko kopali le do
ma v kadeh.

Še malo prostora 
plavalcem

Vsaj v našem pisanju jim 
odstopimo malo prostora, kajti 
v domačem bazenu ga zanje sko
rajda ni. Vaditi, vsaj sistematič
no, ne morejo. Menda bi lahko 
trenirali ob zvezdah, ker je ta
krat na otoku mir in tudi ko
palci si ne hodijo po glavah.

Na slovenskem prvenstvu že 
nekaj let ni slišati za tekmoval
ce iz tega konca Slovenije. Ni
majo pogojev za vadbo, čeprav 
je v Mariboru veliko navduše
nih mladincev, ki bi radi pričeli 
z načrtnim delom. Pa bo vse 1o, 
vsaj še nekaj let bržkone le nji
hova pobožna želja.

Na zadnjem občnem zboru 
športnega društva Branik, ki je 
bil pred tednom, so nekateri o

problematiki plavalnega športa 
v Mariboru govorili precej kri
tično, ostro. Zahtevali so, naj se 
vendar že nekaj ukren^, tako da 
bi bilo konec nazadovanju te 
športne panoge.

Pa, so v Mariboru takih in 
podobnih žolčnih protestov že 
vajeni in težko je reči, da se bo 
stanje tudi po teh zadnjih deba
tah premaknilo kam naprej.

Rekreacijski
center

Povsod, kjerkoli sem se po
govarjal o tem čudu, so me gle
dali precej nezaupljivo. Imel 
sem občutek, da so vse tiste- ob
ljube izpred dveh let že splah
nele. Celo pozabili so nanje. Na 
okrajni zvezi za telesno kulturo 
sicer pravijo, da je rekreacijski 
pas (če ga tako imenujemo), 
mišljen malo dlje in ne samo 
Mariborski otok. Ves tisti konec 
Maribora, od centra, pa vse do 

- Mariborskih elektrarn s Pohor
jem, naj bi bil neke vrste re
kreacijski pas. Pohorje lepo na
preduje, podoba otoka in njego
ve okolice pa je dokaj žalostna.

Vse bi še nekako šlo, če me 
ne bi motila stara, orumenela 
fotografija... Na njej se raz
ločno vidi dvoje plavalnih baze
nov, nekaj, igrišč za odbojko, 
rokomet, košarko... Če slika ne 
vara, je bil Mariborski otok tak
šen pred tridesetimi leti. Na ti
sti fotografiji, ki sem jo napra
vil pred dnevi, pa se vidi le 
dvoje zapuščenih plavalnih ba
zenov, nekaj cevi, ki ležijo vse
vprek, potlej malo dlje še

upravna zgradba s slačilnicami 
in sanitarijami... Vse skupaj je 
potrebno popravil. V uprarmi 
zgradbi in v slačilnicah kar 
mrgoli različnih opozoril:

— Čuvajmo prostore, ker so 
last. družbe. Red in čistoča...

Pa kaj bi, ko pa so oni, ki 
bi se teh pravil morali najbolj 
držati, skrenili daleč stran. Tako 
pa tisto kar je še ostalo počasi 
propada ... Pobud za nekaj no
vega, ali za ohranitev tistega, 
kar še stoji, pa ni.

Se bo kaj spremenilo v po
letnih mesecih: maju, juniju, ju
liju. avgustu ...? Mirno lahko 
trdimo, da se letos Mariborča
nom kaj bistveno novega, kaj 
boljšega, ne obeta. Če ne bo vse 
še dosti slabše, kot lani, kot pred 
leti...

In čeprav je na otoku vse za
nemarjeno, pusto, je nekaj 
kljub vsemu le zgledno urejeno. 
Na vsakih sto korakov človek 
naleti na tablo, ki opozarja, da 
je otok zaščiten kot prirodna 
znarhenitost. Kdo ve. koliko časa 
že stojijo ti panoji. Vsebine tako 
nihče ne jemlje resno, ker je po
polnoma v nasprotju s tistim, o 
čemer,se lahko vsak dan sam 
prepričaš ...

... Drži, da bi nekateri po
trebovali močan pljuselc mrzle 
vode, kajti potlej bi se gotovo 
zbudili, in če bi voda opravila 
svoje poslanstvo, bi potlej ugo
tovili, da je s takim delom kot 
doslej, nemogoče nadaljevati.

J. GOVC

27 izletov 
in ekskurzij
Občni zbor sindikalne po

družnice v štorski železarni je 
med drugim tudi ugotovil, da 
je bilo posvečeno športu in re
kreaciji v zadnjem letu mnogo 
več pozornosti, kot pa pred ča
som. Ekonomske enote so prišle 
do spoznanja, kako ozko je po
vezana telesna vzgoja s produk
tivnostjo, zdravstvenim stanjem 
in drugimi činitelji, ki vplivajo 
na razpoloženje na delovnih me
stih. Športno življenje postaja 
vedno večja življenska potreba 
članov kolektiva, predvsem pa' 
mladine.

Komisija za rekreacijo je or
ganizirala v preteklem letu 
medobratna tekmovanja v sle
dečih športnih panogah: atletiki, 
namiznem tenisu, kegljanju, 
odbojki, šahu, nogometu in stre
ljanju. V vseh teh tekmovanjih 
je sodelovalo 542 članov. Prav 
tak.o je bilo v kolektivu na po
budo komisije za rekreacijo or
ganiziranih 27 izletov in eks
kurzij, katerih sta se udeležila 
902 člana kolektiva. Na splošno 
lahko ugotovimo, da je bilo delo 
sindikalne podružnice na pod
ročju športne dejavnosti zelo 
uspešno.

Odbori za rekreacijo po po
družnicah enot so v večini pri
merov izvršili svoje naloge. V 
lanskem letu so bile pod pokro
viteljstvom sindikalne podruž
nice Železarne Štore organizira
ne metalurške športne igre. 
Sindikalne podružnice enot so 
vse ekipe za tekmovanje dobro 
pripravile, tako da v izvedbi 
ni bilo nikakršnih tehničnih' in 
drugih ovir. Tudi športni odnosi 
v samem tekmovanju so bili 
pravilni ter na dostojni športni 
ravni.

Člani ekip, ki so zastopali 
sindikalno podružnico podjetja 
na raznih tekmovanjih, so čast
no, zastopali štorsko železarno, 
saj so v mnogih disciplinah 
osvojili prva mesta.

Aktivnost
občinskega

sindikalnega
sveta

V počastitev (praznika dela, 
1. maja, je občinski sindikalni 
svet Celje razpisal tradicionalna 
tekmovanja v namiznem tenisu, 
šahu in kegljanju. Tekmovanje 
v namiznem tenisu, ki ga bo or
ganizacijsko vodila občinska 
zveza za telesno kulturo, bo dne 
26. in 27. aprila. Moštveni ša
hovski brzoturnir bo 22. aprila 
popoldne v Šahovskem domu v 
Celju, medtem ko bo tekmova
nje v kegljanju na Igrišču In
grada od, 22.—25. aprila. Tekmo
vanja se lahko udeležijo vse sin
dikalne podružnice z območja 
celjske občine. Svečan zaklju
ček tekmovanja in razdelitev 
pokalov najboljše plasiranim 
ekipam pa bo v nedeljo, 28. apri
la, dopoldan v dvorani okrajne
ga sindikalnega sveta Celje.

J. MASTNAK
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Občinski
ljudski odbor

z vsemi svojimi množičnimi organizacijami

Šentjur pri Celju

K prazniku dela čestita vsem delovnim ljudem 
kolektiv tovarne'aluminijaste opreme 
in priporoča svoje proizvode

»AL P O S«
ŠENTJUR PRI CELJU

TRGOVSKO PODJETJE

»K U R I V O«
CELJE

KMETIJSKA ZABRUSI 

CELJE

Okrajni
sindikalni
svet
Celje

z občinskimi-sindikalnimi sveti:

CELJE

LAŠKO

SEVNICA

ŠENTJUR

ŠOŠTANJ.

ŽALEC

BREŽICE

MOZIRJE

SLOVENSKE KONJICE 

ŠMARJE PRI JELŠAH 

VIDEM KRŠKO

GOSPODARSKA 
- ZBORNICA

CELJE

MONTANA
RUDARSKO EKSPLOATACIJSKO IN RAZ
ISKOVALNO TER INDUSTRIJSKO PREDELO
VALNO PODJETJE
ŠENTJUR PRI CELJU

Avtobusni promet
, Celje

Kmetijski kombinat 
Žalec
SAMOSTOJNI OBRAT

»MESNINE«
CELJE — TEHARSKA 7

* .

'

= * 'V - i

'
sisis

Trgovsko podjetje

TEHNO-MERCATOR
CELJE

PODJETJE NUDI POTROŠNIKOM NA VELIKO IN MALO:
• ELEKTROMATERIAL
• GRADBENI MATERIAL
• STEKLO
• BARVE
ZA CENJENA NAROČILA SE PRIPOROČA KOLEKTIV

GOZDNO
GOSPODARSTVO

CELJE

IFA
INDUSTRIJI FINOMEHANIČNIH APARATOV

CELJE - Kidričeva 5

POHIŠTVO
M IZ A R S K O PODJETJE

CELJE

TOVARNA

A E R O
CELJE

ELEKTRO-CELJE
CELJE

čestita vsem potrešnikem električne energije in poslovnim 
partnerjem ob prazniku dela

I
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DOM-EXPORT
TRGOVSKO IZVOZNO PODJETJE

Ljubljana — Mestni trg 24

PODJETJE ZA TEPECIRANJE 
IN DEKORIRANJE

Tapetdekor
LJUBLJANA — TITOVA 51 
TEL. 32-537

KOMUNALNO
PODJETJE

KAMNIK

UNIVERSALE
TOVARNA KLOBUKOV, SLAMNIKOV 
IN KONFEKCIJE

DOMŽALE

vam nudi svoje kvalitetne izdelke v bogati izbiri

Ključavničarstvo

Ljubljana, 

Kamniška št. 41

Čestitkam se pridružuje delovni kolektiv

Tovare usnja, krzna? 
konfekcije m lahke 
obutve
ŠMARTNO PRI LITIJI

Priporoča svoje kvalitetne izdelke po ugod
jih CENAH

LESNA INDUSTRIJA

LITIJA

Obrtna zadruga

SLAMNIK
MENGEŠ

Mi lit!
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tovarna barv in lakov

MEDVODE

. *
|i|“

.

VARNOST
podjetje za čuvanje ljudskega premoženja
LJUBLJANA, TRDINOVA 8

Uprava: 30-910 — Dnevna dežurna služba: 33-186 — Nočna 
dežurna služba: 21-620

INDUSTRIJA POHIŠTVA

Kamnik

Industrija platnenih izdelkov

INDUPLATI
JARŠE, pošta Domžale

SPLOŠNO GRADBENO PODJETJE

GROSUPLJE

RUDNIK KAOLINA ČRNA

ČRNA PRI KAMNIKU

Srečno!
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Tovarna elektromateriala

ČRNUČE

Elektrosignal
PODJETJE ZA IZVOZ IN UVOZ, PROJEKTIRANJE, 

MONTAŽO TER PROIZVODNJO ELEKTROOPREME, 

NAPRAV JAKEGA IN ŠIBKEGA TOKA

Ljubljana

Tovarna kovčkov 
in usnjenih izdelkov

=3jg^
DOMŽALE

VATA
tovarna
sanitetnega
materiala

DOMŽALE

Tekstilna tovarna

Motvoz in platno
' ( -

GROSUPLJE

B

P
"im
S

J

HH®

mm

Delovni kolektiv širom po domovini po solidnosti in kvaliteti 
svojih izdelkov in 'uslug znanega podjetja wmM

Avtoobnova
LJUBLJANA 
Bežigrad 11

ČESTITA VSEM SVOJIM POSLOVNIM PRIJATELJEM 

IN DELOVNEMU LJUDSTVU ZA PRAZNIK DELA 1. MAJ

"Pl
§

mm N

....

61

1
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GRADBENO PODJETJE

MEGRAD
LJUBLJANA, Celovška 134

Kemična tovarna Moste
LJUBLJANA — OB. ŽELEZNICI 14

PROIZVAJA PO SVETOVNO ZNANI KVALITETI,

V TUZEMSTVU PA PRODAJA PO NAJNIŽJTH CENAH

• GLINICO

• ALUMINIJEV HIDRAT

• ALUMINIJEV SULFAT

• KALIJEV ALUMINIJ

• ŽIVOSREBROV OKSID

BELINKA
tovarna
elektrokemičnih izdelkov

Šentjakob ob Savi
pošta Ljubljana

AVTOTEHNA
Zastopstvo tujih firm

LJUBLJANA, Celovška 38

COSMOS
inozemska zastopstva

LJUBLJANA, Celovška 34

Mestna plinarna
LJUBLJANA

1

j : : ______
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Obrtno gospodarsko podjetje

(Cvetličarne
LJUBLJANA — WOLFOVA 10

KOMUNALNO PODJETJE

MESTNA

VRTNARIJA
LJUBLJANA — CESTA NA ROŽNIK

Tekstilna tovarna Medvode

MEDVODE

OBRTNO PODJETJE

SLOGA
MOSTE PRI KOMENDI

SILVAPRODUKT
Ljubljana? 
Dolenjska c. 38

INDUSTRIJSKO PODJETJE

TRIBUNA
LJUBLJANA — KARLOVŠKA 4

POHIŠTVO
Ljubljana, Predjamska ulica

Trgovsko podjetje

DELIKATESA
LJUBLJANA — WOLFOVA 8

piporoča svojim potrošnikom: v lastni pražarni praženo 
5vo, izvrstne kavine mešanice in specialne delikatesne iz

delke

T°varna Čevljev

AL PINA - ŽIRI
čestita svojim sodelavcem in priporoča svoje 
kvalitetne izdelke

^bUSTRIJSKO podjetje

Dežnik
Ljubljana,

ALESEVCEVA 12 in 14

Trak-etiketa
TKANJE TRAKOV 

IN TISKANJE TKANIN

ŽIRI

J53L
mm

TOVARNA ŠIVALNIH STROJEV

MIRNA
MIRNA NA DOLENJSKEM

®stilacija, tovarna likerjev, sadnih sokov, pro- 
‘ 2 vinom, pivom in gostinstvo

DANA
MIRNA NA DOLENJSKEM

'4vSKA ENOTNOST — St. 15 - 20. aprila 1963

Industrijski biro
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podjetje za izgradnjo industrijskih objektov iz Ljubljane, Parmova 33, pre
vzema v izvedbo inženiringe, ki obsegajo izdelavo tehnične dokumentacije, 
nadzor in vodstvo nad gradbenimi m montažnimi deli, organizacijo dobave 
opreme ter preizkus izpolnitve jamstva dobaviteljev, vodstvo nad poskusnim 
zagonom in nad pričetkom rednega obratovanja objekta ter skrb za priučitev 
kadrov investitorjev

y-

FODJETJE ZA TOPLOTNE IZOLACIJE

TERMIKA LJUBLJANA — KAMNIŠKA 25

Tel. 32-247, 36-306, 36-307

■ Metalni in ključavničarski obrat, 
Ljubljana — Kamniška 25

■ Tehnični biro za projektiranje izolacij 
v ladjedelništvu — Reka

■ Obrat mineralne volne — Škofja Loka

I Obrat specialnih lesnih izdelkov za 
opremo ladjedelniških in drugih hladil
nic — Poljane nad Škofjo Loko 
Poslovalnici Termike v Zagrebu 
in Beogradu

Občinski ljudski odbor 
Ljubljana Moste-Polje

z vsemi svojimi množičnimi organizacijami

LIP
L ES NO INDUSTRIJSKO PODJETJE 

RADOMLJE

Gozdno gospodarstvo
POSTOJNA

LESNA .
INDUSTRIJA
»JAVOR« PIVKA

Gozdno
gospodarstvo
LJUBLJANA
TRG VII. KONGRESA ZKJ 1

S SVOJIMI OBRATI:

BISTRA, KAMNIK, LITIJA, RAVNIK, ŠKOFLJICA IN TR
BOVLJE

PROIZVAJA IN PRODAJA VSE VRSTE GOZDNIH SORTI- 
MENTOV

Občinski liudski odbor
GROSUPLJE

Z VSEMI SVOJIMI MNOŽIČNIMI ORGANIZACIJAMI

OBČINSKI SINDIKALNI SVET

KAMNIK
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TAPETNIŠTVO
CELJE — MARIBORSKA 1

Zlatarna Celje
CELJE

E T OL
TOVARNA ESENC IN ETERIČNIH OLJ

CELJE

Obrtna delavnica

KLJUČAVNIČARSTVO 
IN VODOINSTALATERSTVO
SLOVENSKE KONJICE

DRAVINJSKI DOM
Trgovsko podjetje na drobno in debelo 

SLOVENSKE KONJICE

Pohištvena industrija

GARANT
POLZELA

Tovarna volnenih odej 
Škofja vas pri Celju

vam nudi vse vrste volnenih odej v kvalitetni izdelavi 

in solidnih cenah. Se priporoča za cenjena naročila

HMEZAD

ŽALEC

ZDRAVILIŠČE
DOBRNA

DOBRNA

Občinski 
ljudski odbor

LAŠKO
z vsemi množični
mi organizacijami

imnol
ustrija metalnih polizdelkov

Slovenska Bistrica

IZDELUJEMO:

ALUMINIJ:

ZADRUŽNO TRGOVSKO PODJETJE ZA IZVOZ HMELJA

iz aluminija od 99 do 99;7 °/o čisto

sti

aluminij legure Al-Mn, Al-Mg-Si, 

Al-Mg-Mn, Al-Mg-2, 3, 5 

Al-Cu-Mg-Pb

in avtomatske legure, in sicer: 

pločevino, trakove in rondele 

profile za vagonsko ter karoserijsko 

industrijo ter za gradbeništvo — po

lirane, anodizirane odnosno barvane 

(eloksirane)

cevi in ostale profile (okrogle, šest- 

oglate, ploščate)

aluminij vrvi (čiste) in aluminij- 
jeklene vrvi (Al-Fe) 

valjano in tegano žico

»M E T K A«
MEHANIČNA TKALNICA

CELJE
V

Sil ■

Kmetijska
zadruga

s

tv jr

ŽALEC
Savinjska dolina

rl

Kmetijska proizvajalna poslovna zveza Žalec

Obrat Agroservis
Šempeter v Savinjski dolini

■
■

■

Tekstilna tovarna
PREBOLD
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- HOCF ^ Podjetje
za impregniranje 
lesa

H O C E
* PRIPOROČAMO NASE KAKOVOSTNO 

IMPREGNIRANE DROGOVE F PRAGE
• O KVALITETI IN SOLIDNI IZDELAVI 

SE PREPRIČAJTE SAMI

1

KOLEKTIV

FERROMOTO
GROSISTIČNO TRGOVSKO PODJETJE 

MARIBOR — ULICA TALCEV 8

čestita vsem potrošnikom in vsem poslovnim 
prijateljem ter se še nadalje priporoča za ce
njena naročila

DELOVNI KOLEKTIV

NIGRAD
PODJETJE ZA NIZKE GRADNJE

MARIBOR — STRMA. ULICA 8

OBČINSKI LJUDSKI ODBOR MARIBOR-TABOR

OBČINSKI ODBOR, SZDL 
OBČINSKI KOMITE ZMS 
OBČINSKI KOMITE ZKJ

OBČINSKI ODBOR ZB 
OBČINSKI SINDIKALNI SVET 
OBČINSKI ODBOR ZVVI

IN OSTALE MNOŽIČNE ORGANIZACIJE

MARIBOR - TABOR

TOVARNA STROJEV

STROJNA
MARIBOR — LINHARTOVA 11

PROIZVAJAMO:
8 motorna gonila
• reduktorje
• parne peči za pekarne

• stroje
po individualnih 
naročilih

• razne usluge

OBRTNO PODJETJE — GALVANIZACIJA

N I K R O M
MARIBOR — KOROŠKA 128

PEKARSKO PODJETJE

PIRAMIDA
MARIBOR — TRG REVOLUCIJE 2

PRIPOROČA SVOJE IZDELKE

TOVARNA SUKANCEV IN POZAMENTERIJE

..teTLT'tčL
MARIBOR

čestita svojim dobaviteljem in odjemalcem 
ter priporoča svoje izdelke:
lanene sukance, bombažne večnitne sukance, 
šolsko prejo, svilene in bombažne lacet, keper 
in atlas trake, bombažne in svilene žakonet 
trake, bombažno in svileno pleteno in tkano 
elastiko

KOMUNA
PROJEKT
Maribor, Partizanska 12

e
IVI

1

I
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Okrajni ljudski odbor 
Okrajni odbor SZDL 
Okrajni sindikalni svet 

Okrajni komite ZMS 
Okraini odbor ZROP

Okrajni komite ZKS 
Okrajni odbor ZB NOV 
Okrajni odbor ZVVI

MARIBOR 
HEROJA STANETA 1

Tovarna
umetnih
brusov

PROIZVAJA UMETNE BRUSE POD ZAŠČITNIM ZNAKOM

NA OSNOVI KERAMIČNE, BAKELITNE IN SELAK VEZI 
PRIPOROČA SE S SVOJIMI KVALITETNIMI PROIZVODI

MARIBOR, Tržaška cesta 60

Komunalna banka
Maribor, Orožnova 2

Mestna hranilnica
Maribor, Trg Svobode 6

IN EKSPOZITURA • sprejemata hranilne vloge in otvarjata žiro račune 
privatnim osebam

• Hranilne vloge obrestujeta po 5 % do 6 'U letno 
• Tajnost hranilnih' vlog je zajamčena

• Za obveznosti iz hranilnih vlog. jamči federacija

Delovnim ljudem 
čestitamo
za praznik 1. maja

KOLEKTIV TEHNOGRADNJE

PODJETJE ZA INŽENIRSKO TEHNIČNE GRADNJE

Tehnogradnje
Maribor
STRMA ULICA lOa, TEL.: 21-82, 23-37, 23-45

Projektira in izvaja vsa v inženirsko tehnično
stroko spadajoča gradbena dela
Sedaj ima podjetje svoja gradbišča: '
HE Ožbalt na Dravi 
HE Kruščica — Senj ^
Most na Dravi v Mariboru
Most na Savi pri Zagrebu
Hotel Savinja v Mariboru
Poslovna hiša v Mariboru, Partizanska 5—7
Center strokovnih šol v Mariboru
Mednarodni omladinski center in hotel v Rovinju
Centralna organizacija na Pobrežju pri Mariboru

Občinski ljudski odbor 
Občinski odbor SZDL 
Občinski komite ZMS 
Občinski odbor ZB NOV 
Občinski odbor ZROP

Občinski komite ZKS 
Občinski sindikalni svet 
Občinski odbor ZVVI 
Občinski odbor RK 
in ostale organizacije

MARIBOR- CENTER Rotovški trg 1

Komunalni zavod 
za socialno zavarovanje

MARIBOR- Sodna 15

i
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AVTOBUSNI
PROMET

MARIBOR 
Tržaška 41

se priporoča z izdelki — 
ženska in otroška oblačila 
posteljno perilo

sindikalni in drugi prapori 
vse vrste zastav 
razne strojne in ročno vezane 
turistične atrakcije

OBČINSKI LJUDSKI ODBOR 
OBČINSKI ODBOR SZDL 
OBČINSKI ODBOR ZB 
OBČINSKI ODBOR ZVVI 
OBČINSKI KOMITE LMS 
OBČINSKI KOMITE ZKJ 
OBČINSKI SINDIKALNI SVET 
OBČINSKI ODBOR ZROP
IN OSTALE MNOŽIČNE ORGANIZACIJE

MARIBOR - TEZNO

KOLEKTIVI OBRATOV GOSTINSKEGA PODJETJA

Nova Gorica, Maribor
želijo obilo delovnih uspehov in se priporočajo s svo
jimi obrati »

CENTER — Maribor, Tržaška 89 
KMEČKI DVOR — Maribor, Tržaška 77 
BREZJE — Maribor, Dupleška 49 
PRI DRAVI — v Zg. Dupleku 5 
NA POLJU — v Staršah 90 
PRI LIPI — v Miklavžu 115 
DOBRAVA — Maribor, Ptujska 186 
OB POTOKU — v Hočah 12 
VINOTOK —,v Framu 82 
PRI KOLODVORU — v Račah 206 
PEKRSKI GROZD — v Pekrah 
VESELI KMET — v Poljčanah 
VESELI 3TAJERC — na Vrhovljah

K prazniku dela želimo vsem delovnim kolektivom 
mnogo uspehov pri realizaciji proizvodnih nalog

Obrtno podjetje

Maribor — Tržaška c. 118

Vršimo manjša in generalna popravila na vseh vr
stah karoserij, izdelujemo vse vrste specialnih karo
serij

ELEKTRO - 
MARIBOR MESTO

OSKRBUJEMO Z ELEKTRIČNO 
ENERGIJO POTROŠNIKE NA OB
MOČJU MESTA MARIBORA 
PROJEKTIRAMO, GRADIMO IN 
VZDRŽUJEMO ELEKTRIČNO 
MREŽO IN HIŠNE PRIKLJUČKE

OBRTNO PODJETJE

»KOVINAR«
MARIBOR — MELJSKA C. 27
IZDELUJEMO:

Ključavničarstvo: vse vrste oken in vrat, balkone, 
ograje, razne mreže, jeklene konstrukcije, strojno 
opremo, parne kotle in sušilne naprave z opremo, 
izložbe in portale iz aluminija.
Kleparstvo: vse gradbeno in galanterijsko kleparstvo* 
strelovode, razne ventilacijske in odsesalne naprave, 
pokrivanje streh vseh izvedb, Izolacijo cevovodov, 
polaganje podolita in različne varjene izdelke 
iz juvidurja in drugih plastičnih mas.
Kovaštvo: listnate vzmeti za avtomobile, razne 
transportne vozičke, ročno kovane odkovke, umetniško 
kovane izdelke.

KOLEKTIV

Obrtno konfekcijskega podjetja »VEZENINA«
MARIBOR — JURČIČEVA 8

GOSPODARSKA
ZBORNICA Maribor, Cafova 7

Splošno 
gradbeno 
; podjetje
iiiiiiiiiiiiiiiiimniiiiiiHiiiiiiiniiiiiiiimiiiiiiMiiiiii

Konstruktor
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Maribor/ Sernčeva ulica 8

INDUSTRIJSKO PODJETJE

»MLIN-TESTENINE«
MARIBORt MELJSKA CESTA 19

Veletrgovina

MARIBOR, Jurčičeva 5

Kolektiv časopisnega podjetja

Mariborski tisk
Maribor,- Kopališka 6

MARIBOR 
Meljska 86

VEL V I N
MARIBOR 
GORKEGA 34

1

I

!

i

Grafično predelovalno podjetje 
»E’M B A L A Ž A«

KOLEKTIV SE PRIPOROČA ZA CENJENA NAROČILA
KVALITETNA IZVEDBA —» HITRA IZDELAVA IN UGODNI POGOJI

VELETRGOVINA S PREHRAMBENIM IN INDUSTRIJSKIM BLAGOM

NUDIMO V SVOJIH PRODAJALNAH 
VSO PREHRAMBENO IN OSTALO BLAGO 

ZMERNIH CENAH

ZA CENJENA NAROČILA 
SE PRIPOROČA KOLEKTIV
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Kolektiv montažnega podjetja

Elektrokovinar
PTUJ

čestita ob prazniku dela vsem delovnim ljudem 
in se priporoča za:
elektromontaže industrijskih in ladijskih naprav 
montaže centralnih kurjav 
instalacije za toplo in mrzlo vodo 
industrijske termoenergetske naprave 
stavbeno in strojno ključavničarstvo 
splošno kleparstvo
izdelavo in montažo hladilnih in ventilacijskih 

industrijskih naprav 
avtomehanike in
elektro servisi (TV, radio in ostalo)

Panonija
trgovsko podjetje na veliko

PTUJ
PRIPOROČA SVOJA BOGATO ZALOŽENA 

SKLADIŠČA PREHRANE, 
GALANTERIJE, TEKSTILA, 

ŽELEZNINE TER POHIŠTVA 
V SVOJIH POSLOVALNICAH 

NA OBMOČJU OBČINE PTUJ —
V MESTU IN NA DEŽELI

Komunalna banka
SLOVENSKA. BISTRICA

VLAGAJTE SVOJE PRIHRANKE 
PRI KOMUNALNI BANKI 
NA HRANILNO KNJIŽICO

Trgovsko podjetje
PLANIKA

Slovenska Bistrica

*
Trgovsko podjetje na veliko in malo 
s kmetijskimi pridelki

POVRTNINA
Maribor .

AL M A
PROIZVODNO OBRTNO PODJETJE — 
PREDELAVA PLASTIČNIH MAS

Maribor - Poštna ul. 8

Tovarna avtoopreme
PTUJ

nudi koristnikom motornih vozil vse 
dele karoserijske opreme najsodob
nejših oblik ter prvovorstne kvalitete. 
Na zalogi so vedno potrebni rezervni 

deli

Občinski ljudski 
odbor
Slovenska Bistrica

OBČINSKI ODBOR SZDL 
OBČINSKI KOMITE ZMS 
OBČINSKI SINDIKALNI SVET 
OBČINSKI ODBOR ZVVI 
OBČINSKI KOMITE ZKS 
OBČINSKI ODBOR ZB 
OBČINSKI ODBOR ZROP 

In ostale množične organizacije

/L.'.. y ‘i.

SKUPNA ZAVAROVALNICA 

ZA OKRAJ MARIBOR
MARIBOR — PARTIZANSKA 47

KOMUNALNO PODJETJE

Mariborska plinarna
MARIBOR

Obrtno podjetje

LESLIK
MARIBOR - Nasipna 35

Obrtna delavnica

• VULKANIZACIJA
Maribor - Kopališka 20 

VRTNARSTVO
MARIBOR — KOROŠKA CESTA 171

\r
1

S SVOJIMI:
GOZDNIMI OBRATI: Ruše, Lovrenc na Pohorju, Podvelka, Slovenska
Bistrica in Oplotnica
OBRATOM ZA GRADNJE
OBRATOM ZA UREJANJE GOZDOV in
OBRATOM ZA LOV IN RIBOLOV
ureja, neguje, vzgaja in gospodari z gozdovi SLP, samostojno gradi 
gozdne komunikacije in gozdarske stavbe, ureja lovišča na Pohorju, 

goji divjad in izvaja lovski in ribolovski turizem'

KOLEKTIV

Mariborske livarne
MARIBOR, KEJŽARJEVA 13

KOLEKTIV ELEKTROTEHNIČNEGA PODJETJA

Elektra - Maribor, Kočevarjeva 11
SE PRIPOROČA ZA SODELOVANJE

I

!

I

Lesno industrijsko podjetje
SLOVENJ GRADEC

PROIZVAJA: ŽAGAN LES IGLAVCEV ZA IZVOZ IN DOMAČI TRG, 

LADIJSKI POD, STAVBNO POHIŠTVO, ZABOJE,

PANEL PLOŠČE IN MEHKE EMBALAŽNE SODE 

ZA CENJENA NAROČILA SE PRIPOROČA KOLEKTIV

Tovarna avtomobilov in 
motorjev Maribor
Ekonomična, sodobna in trpežna vozila tonaže 2 in 4,51 ter avtobuse 
A-3000 in A-3500, kakor nadomestne dele za vsa vozila tipa »Pionir«

"in »TAMM5QQ« — nabavite po tovarniški prodajni geni v

PRODAJALNI IN SKLADIŠČU TAM MARIBOR - GLAVNI TRG 25

Gozdno gospodarstvo Maribor

-i

1
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Podjetje za visoke gradnje

Stavbar - Maribor, Klavniška 13
s konstrukcijskim oddelkom, mizarsko in kovinsko delavnica ter avtoparkom 
Izvršujemo vsa gradbena dela v stanovanjski izgradnji, s sodobnimi elementi
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TOVARNA DEKORATIVNIH TKANIN LJUBLJANA MODERNIZIRA PROIZVODNJO

PROIZVAJALEC
-POTROŠNIKU

Ljudje imamo premnogo želja, potreb in 
zahtev. Še posebno velja to za okolje, v ka
terem največ bivamo, za naše stanovanje. 
Predvsem pa za opremo in zelo važen njen 
del: dekorativni tekstil.

Zaradi premnogih različnih okusov je tudi 
izbira vzorcev tako različna, da se je res tež
ko odločiti in izbrati tkanino, ki bi ustrezala 
vsem., pogojem. Tovarne pohištva do pred 
kratkim niso iskale sodobnih vzorcev iz stra
hu, da jih potrošniki ne bodo sprejeli in ku
povali, pa tudi zaradi vkalkuliranih cen za 
prodajo, svojih izdelkov, pri katerih je določil 
povprečne proizvodne stroške in prodajno 
ceno zavod za cene. To je bil glavni vzrok, 
da se na trgu niso že prej pojavili tovrstni 
izdelki sodobnejše kvalitete, pa tudi zaradi 
nekoliko višje cene nikakor niso mogli pro
dreti. Tudi trgovska podjetja so se dolgo bra
nila novih kvalitet in vzorcev, češ da ne gre
do v prodajo, čeprav so prav tedaj rada pre
vzemala slabše uvožene izdelke in jim pri
zadevno utirala pot na naše tržišče. Kljub 
pomislekom pa se je položaj. v zadnjem letu 
že močno izboljšal. K temu so mnogo poma
gali sejmi In razstave in tudi sami potrošniki.

Tovarna dekorativnih tkanin je sprejela 
nase nalogo, da poleg proizvodnje po pogod
bah prodanih vzorcev izdela tudi program 
vzgoje potrošnika. Trud ni bil zaman. Še pred 
sklepanjem prodajnih pogodb pripravlja pod
jetje kolekcijo pohištvenih tkanin v prvo
vrstni kvaliteti in vzorcih, ki lahko zadovo
ljijo tudi najzahtevnejše okuse.

Posebno pozornost posveča barvam svojih 
izdelkov. Tkanina je izdelana iz čiste volnene 
preje v šestih glavnih barvah in, še v treh 
odtenkih — v temnem, srednjem in svetlem. 
Kupec lahko izbira med osemnajstimi kom
binacijami in tako ustreže svojemu okusu. 
Kakovost izdelka je porok za trpežnost. Ta 
tkanina tudi ni tako občutljiva, kot so tkani
ne, stkane iz bombaža ali stanične preje. Res 
je nekoliko dražja, vendar je uporabna vred
nost nove tkanine nekajkrat večja. Tudi ko
ličine, ki jih tovarna daje na trg, so večje, kot 
je to bilo mogoče doslej pri nekaterih iskanih 
artiklih.

Tovarna dekorativnih tkanin se zaveda, da 
potrošnik išče in ceni preprosto lepoto in da 
mu je treba v tem ustreči. Ves svet teži za 
tem, da proizvodni proces uredi čimbolj eko
nomično in da po čimkrajšl poti pride do 
čimboljšega uspeha. Za razliko od preteklo
sti, ko je tovarna imela skoraj na vsakem 
drugem stroju artikel ali vzorec, je podjetje 
sedaj organiziralo proizvodnjo tako, da je 
določilo tkanini vzorce in kvaliteto in da tak 
vzorec proizvaja v več barvah in večjih ko

ličinah. S takim načinom dela zmanjšuje 
proizvodne stroške, dviga produktivnost dela, 
zmanjšuje zaloge različnih vrst materiala in 
predvsem zadovoljuje potrošnike, zlasti to
varne pohištva, ki po tem načinu lahko pro
dajajo posamezne kose ali garniture pohištva 
po svojih katalogih ali vzorcih na način so
dobnega trgovanja.

Da je podjetje postopalo prav, so potrdili 
tudi sejmi in razstave v Ljubljani in drugod 
po državi. Zanimanje za nove tkanine se je 
povečalo in kupci in tudi strokovnjaki so s 
priznanjem ugotavljali, da so izdelki prak
tični, okusni in moderni in da v vseh ozirih 
prekašajo uvoženo plažo. Hkrati s tem se je 
močno večala tudi prodaja; pri tem poslov
nem uspehu je precej udeležen tudi posredni 
izvoz in kar je vredno poudariti — prav iz
delkov z naj novejšimi vzorci. Proizvodnja 
podjetja lesne stroke precej uporabljajo te 
vzorce za tapeciran j e svojih izdelkov, ki so 
se že močno uvejavila na zunanjem trgu, in 
s tem pomagajo tudi tekstilnim izdelkom pri
dobivati kupce izven naših meja. Tovarna de
korativnih tkanin sodeluje pri izbiri kvalitet 
in vzorcev skupno z večjimi trgovskimi pod
jetji in s tovarnami pohištva, ki so največji 
odjemalci pohištvenih tkanin1. Podjetje je 
namreč opazilo, da so nabavljale! mnogokrat 
kupovali tkanine, ki niso bile po okusu po
trošnikov, zaradi česar se je marsikje nabrala 
nepotrebna zaloga. S takim sodelovanjem 
med proizvajalcem in kupci pa je zajamčena 
prodaja od tovarne do potrošnika.

Podjetje je opazilo še eno zelo pomembno 
pomanjkljivost, ki škoduje potrošniku. Zara
di nepoznavanja kvalitete izdelkov v trgovi
nah so potrošniki plačevali ceno, ki je blago 
ni bilo vredno. Tovarna dekorativnih tkanin 
ima zato v programu, da pouči prodajalce, ki 
prodajajo njene in podobne tuje izdelke, o 
lastnostih le-teh, da bodo lahko potrošnika 
poučili in mu svetovali pri izbiri. Podjetje je 
prepričano, da bo s takim načinom doseglo 
mnogo boljše uspehe in da bo zaupanje po
trošnika v proizvajalce in trgovino večje kot 
doslej.

Z željo, da bi se to prepričanje uresničilo 
v korist kupcev, da bi bili z izdelki zadovolj
ni. čestita delovni kolektiv TDT vsem kupcem, 
dobaviteljem in vsem delovnim ljudem za 
mednarodni praznik dela, ki ga bomo letos 
praznovali z novimi pridobitvami na vseh 
področjih- družbenega življenja.

TA PROSTOR SMO ODSTOPILI »TDT« 
LJUBLJANA.
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DANES in

ŠESTAHEit
HIŠA/EGA
SVETA 1

ffff Rr~n
KRIŽANKA

Vodoravno: 1. vrsta gibanja, 
8. del poti, 13. vrsta skladbe za 
klavir (Chopin); 14. izdelovalec 
nakita, 15. simbol lahke kovine, 
16, dvojica, 17. migljaj, 19. dal
matinsko žensko ime, 20. člove
ku podoben stroj, 22. moabitsko 
božanstvo, simbol nenasitnosti, 
24. izraz pri šahu, 25. južnoame
riška rastlina, 27. žensko ime, 
29. glas, 31. dolžinska mera, 33. 
padar, 35. sestavni ael svetil
nega plina, 37. rastlina, 38. po
vezava, 39. simbol za mazurij, 
40. naša znana tovarna nogavic, 
42. organsko barvilo, 45. prista
nišče ob Perzijskem zalivu, 46. 
karakteren.

Navpično: 1. rebrenjača,
14. skupina pevcev, 18. pripad
nik starega plemena na naših

tleh, 21. tropski sadež, 22. juž
noameriški čaj, 23. krivover
stvo, 26. srd; 28. krajevni pri
slov, 30. del kopnine sredi vo
de, 32. delovni polet, 34. vrsta 
organske spojine, 36. kratica na
šega boja za osvoboditev, 38. 
ena ljubljanskih občin, 41. av
tomobilska oznaka za Saraje
vo, 43. nota v solmizaciji, 44. 
izraz pri igri.

REŠITEV PREJŠNJE 
KRIŽANKE

Vodoravno: 1. operek, 6. udar
• rec, 11. pl, 12. kromosom, 15. re, 

16. nor, 18. ataman, 19. dan, 20. 
etan, 22. alod, 23. para, 24. kit,

• 25. Ir, 26. rak, 27. okel, 29. zgib, 
'31. tara, 34. bik, 35. mlakar, 37.
ran, 38. et,, 39. trinajst, 41. la, 42. 
delikt, 43. ekonom.

|
— Predlagamda dru- §

go leto naš hišni svet %
prijavimo za festival 
»malih odrov«!

POPRAVEK

Prodajni servis

Ljubljana — Cigaletova ulica

vam nudi bogato izbiro

pomladanskih novosti tekstila in konfekcije

— Vsako jutro me 
zbudi dve uri prej, kot 
bi, bilo potrebno!

H — Doma je že, samo % 
s pred. kratkim se je po- j 
s ročil!
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Spored MTV Ljubljana za teden od 22. do 28. aprila 1963
PONEDELJEK

22. aprila
4.00—8,00 Dobro jutro! (pisan 

glasbeni spored — 3.05 Z zbori 
po svetu — 3.30 Vedri zvoki —
8.55 Za mlade radovedneže — 
9.25 Glasba, nekdanja in današ
nja — 9.45 Slovenski ljudski 
motivi v priredbi Tončke -Ma
roltove — 10.15 Finale Masca- 
gnijeve »Cavallerie rusticane«
— 10.35 Naš podlistek — 10.35 
Vsak dan nova popevka — 11.00 
Pozor, nimaš prednosti! —
12.05 Kmetijski nasveti — 12.15
Poslušajmo Vesele planšarje —
12.30 V paviljonu zabavne glas
be — 13.15 Obvestila in zabav
na glasba — 13.30 Iz baletov 
»Ohridska legenda« in »Lecto- 
vo srce« — 14.05 Z ansamblom 
rimske Opere — 14.35 Naši po
slušalci čestitajo in pozdrav
ljajo — 15.15 Ob zvokih zabav
ne glasbe — 15.40 Literarni
sprehod — 16.00 Vsak dan za 
vas — 17.05 Obdobja slovenske
ga samospeva — 17.45 Popevke 
ulice — 18.00 Poročila — ak
tualnosti doma in v svetu —
18.10 Domače melodije izpod 
zelenega Pohorja — 18.30 Igra 
ansambel Mojmir Sepe — 18.45 
Radijska univerza — 19.00 Ob
vestila — 19.05 Glasbene raz
glednice — 19.30 Radijski dnev
nik — 20.00—22.00 Skupni pro
gram JRT — Studio Zagreb: 
Komorni orkester RTV Zagreb
— 20.30—20.45 Kulturni globus
— 22.15 Naš nočni kaleidoskop
— 22.50 Literarni nokturno —
23.05 Veliki orkestri in zabav
ni zbori — 23.29 Blaž Arnič: 
Koncert za violino in klavir —
24.00 Zadnja poročila.

TOREK SREDA
23. aprila

4.00—8.00 Dobro jutro! (pisan 
glasbeni spored) — 8.05 Uver
ture, arije in baleti — 8.40 Por
tret v miniaturi — 8.55 Radij
ska šola za srednjo stopnjo — 
9.25 Pesmi in plesi iz obeh 
Amerik — 10.15 V narodnem 
tonu — 10.40 Rapid Speech (te
čaj angleškega jezika) — 10.55 
Vsak dan nova popevka — 11.00 
Pozor, nimaš prednosti! :— 12.05 
Kmetijski nasveti — 12.15 Slo
venske narodne ter ponarodele
— 12.30 V paviljonu zabavne 
glasbe — 13.15 Obvestila in za
bavna glasba — 13.30 Naši pev
ci v popularnih operah — 14.05 
Radijska šola za višjo stopnjo
— 14.35 Priljftblfene jugoslo
vanske skladbe — 15.15 Trikrat 
pet — 15.30 V torek na svide
nje — 16.00 Vsak dan za vas
— 17.05 Koncert po željah po
slušalcev — 13.00 Poročila — 
aktualnosti doma in v svetu —
18.10 Narodi v svojih pesmih
— 18.45 S knjižnega trga —
19.00 Obvestila — 19.05 Glasbe
ne razglednice — 19.30 Radij
ski dnevnik — 20.00 Zabavni 
orkester Helmuth Zacharias —
20.15 Radijska igra — 21.30 Z 
repertoarja ansambla Sloven
skih solistov — 22.15 Solisti in 
ansambli naših radijskih postaj
— 23.05 V stilu dixielanda — 
23.20 Skupni program JRT — 
Studio Ljubljana — 24.00 Zad
nja poročila in zaključek od
daje.

24. aprila
4.00—8.00 Dobro jutro! (pisan 

glasbeni spored) — 8.05 Od 
skladatelja do skladatelja —
8.55 Pisan svet pravljic ip 
zgodb — 9.25 Zabavajo vas do
mači ansambli in solisti —
9.45 Poje oktet bratov Pirnat 
iz Jarš — 10.15 Benjamin Brit
ten: Drugi godalni kvartet —
10.45 Človek in zdravje — 10.55 
Vsak dan za vas — 11.00 Pozor, 
nimaš prednosti! — 12.05 Kme
tijski nasveti — 12.15 Trio Edi
ja Goršiča iz Celja — 13.30 Iz 
Zajčeve opere o Nikoli Šubiču 
Zrinjskem — 13.15 Obvestila in 
zabavna glasba — 13.30 V pa
viljonu zabavne glasbe — 14,05 
Radijska šola za prednjo stop
njo — 14.35 Humoreska in kon
cert Darjana Božiča —.15.15 
Zabavna glasba ob šestih stru
nah — 15.30 Tako igra violinist 
Jean Fournier — 16.00 Vsak 
dan za vas — 17.05 Revija so
vjetskih opernih pevcev —
18.00 Poročila —’ aktualnosti 
doma in v svetu — 18.10 Prvi 
večerni ples — 18.30 Zvoki Iz 

‘Romunije — 18.45 Ljudski par-^ 
lament — 19.00 Obvestila —
19.05 Glasbene razglednice —
19.30 Radijski dnevnik :— 20.00 
Urica ob zabavni glasbi — 21.05 
do 22.50 Skupni program JRT 
— Studio Beograd: P. I. Čaj
kovski: Evgenij Onjegin —
22.50 Literarni nokturno —
23.05 Za mlade plesalce — 24.00 
Zadnja poročila in zaključek 
oddaje.

ČETRTEK
25. aprila

4.00—8.00 Dobro jutro! (pisan 
glasbeni spored) — 8.05 Zbori 
in samospevi # domačih sklada
teljev — 8.30 Nekaj glasbe ob 
deiu — 8.55 Radijska šola za 
višjo stopnjo — 9-25 Iz Bizeto- 
vih in Smetanovih oper —
10.15 Pet minut za novo pe
smico in pozdravi za mlade 
risarje — 10.40 Tečaj ruskega 
jezika — 10.55 Vsak dan nova 
popevka — 11.00 Pozor, nimaš 
prednosti! — _ 12.05 Kmetijski 
nasveti — 12.15 Instrumentalna 
rupa Georgea Espitaliera —
12.30 V paviljonu zabavne glas
be — 13.15 Obvestila in zabav
na glasba — 13.30 Dve simfo- 
ničhi / pesnitvi 14.05 Sprehod 
pa starem Dunaju 14.20 In- 
termezzo s starejšo slovensko 
glasbo — 14.35 Nasi poslušalci 
čestitajo in pozdravljajo —
15.15 Ansambel Tommy Gu- 
mina — 15.30 Turistična oddaja
— 16.00 Vsak dan za vas — 17.05 
Glasbena križanca št. 14 -
18.00 Poročila — aktualnosti do
ma in v svetu — 18.10 Bliža 
se 1. maj • • * "_in1n8n'45^?ultur’ 
na kronika — 19-°° Obvestila
— 19.05 Glasbene razglednice —
19.30 Radijski dnevnik — 20.00 
Četrtkov večer domačih pesmi 
in napevov 20-45 Razpolo
ženjska glasba — 21.00 Izročilo 
XX. 'stoletja — 21.40 L. m. 
Škerjanc: Koncert za fagot in 
godalni orkester - 22.15 Skup
ni program JR/ — Studio 
Ljubljana — 23,£L£fbavm or
kester Percy Fai/h — 23.20 
Skupni program JRT — stu
dio Sarajevo.

PETEK
26. aprila

4.00—8.00 Dobro jutro! (pisan 
glasbeni spored) — 8.05 Po go
zdovih in gorah — 8.40 Vo
kalna ansambla Optimisti in 
John la Salle — 8.55 Pionirski 
tednik — 9.25 Nekaj komorne 
glasbe — 9.45 Narodne pesmi 
s Kosmeta — 10.15 Charles
Gounod: Valpurgina noč iz
opere Faust — 10.35 Naš pod
listek — 10.55 Vsak dan nova 
popevka — 11.00 Pozor, nimaš 
prednosti! — 12.05 Kmetijski
nasveti — 12.15 Rezika in So
nja pojeta z Vaškim kvinte
tom — 12.30 Mladinske sklad
be Matije Bravničarja — 12.45 
Zabavni orkester RTV Beo
grad — 13.15 Obvestila in za
bavna glasba —. 13.30 Venec 
glasbenih čestitk za 1. maj —
14.05 Radijska šola za nižjo 
stopnjo •— 14.35 Slovenske na
rodne za duet in mali ansam
bel v priredbi Silva Tamšeia 
in Janeza Vidriha — 15.15 Na
potki za turiste — 15.20 Zvoč
na panorama — 15.45 Jezikovni 
pogovori — 16.00 Vsak dan za 
vas — 17.05 Petkovo glasbeno 
popoldne — 18.00 Poročila — 
aktualnosti doma in v svetu —
18.10 Pesmi in plesi jugoslo
vanskih narodov — ‘ 18.45 Iz 
naših kolektivov — 19.00 Ob
vestila — 19.05 Glasbene raz
glednice — 19.30 Radijski dnev
nik — 20.00 Orkester Jackie 
Gleason — 20.15 Tedenski zuna
njepolitični pregled — 20.30 Ne
znan obraz iz skandinavske 
glasbene romantike — 21.00 An
sambel Jonah Jones.

SOBOTA
27. aprila

4.00—8.00 Dobro jutro! (pisan 
glasbeni spored) — 8i05 Foštar- 
ček v mladinski glasbeni re
dakciji — 8.35 »Zadnji rendez- 
vous« 8.55 Radijska šola za 
nižjo stopnjo — 9.25 Pet po
pevk za pet pevcev — 9.40 Se- 
vcr-Dlesk: Med Savco in Drav- 
co — 10.15 Iz domače koncer- 
tantne literature — 10.40 Se
znanite se s Parker j evimi —
10.55 Vsak dan nova popevka
— 11.00 Pozor, nimaš predno
sti! — 12.05 Kmetijski nasveti
— 12.15 Poje Gorenjski vokal
ni kvintet — 12.30 Španska in 
češka glasba — 13.15 Obvestila 
in zabavna glasba — 13.30 V 
paviljonu zabavne glasbe —
14.05 Mediteranski pejsaži — 
14.35 Naši .poslušalci čestitajo 
in pozdravljajo — 15.15 Dvaj
set minut ob glasbenem avto
matu — -15.35 Slovanski zbori 
pojo — 16.00 Vsak dan za vas
— 17.05 Gremo v kino — 17.50 
Hammond orgle v ritmu —
38.00 Poročila — aktualnosti 
doma in v svetu — 18.10 Arije 
iz Rossinijevega »Brivca« —
18.45 Okno v Svet — 19.00 Ob
vestila — 19.05 Glasbene raz
glednice — 19.30 Radijski dnev
nik — 20.00 Dvajset minut s 
pihalnimi godbami — 20.20 In
špektor Brain rešuje vozle, ki 
so nam jih zastavili naši po
slušalci — 21.00 Za konec te
dna — ples — 22.15 Oddaja za 
naše izseljence — 23.05 Sobotni 
ples — 24.00 Zadnja poročila in 
zaključek oddaje.

NEDELJA
28. aprila ^

6.00—8.00 Dobro j utr o! "" g’o3 
Pogovor s poslušalci vel 
Janez Trdina: Peter in 1 
— 8.31 Petnajst minut z 
zemskimi mladinskimi 
mi zbori — 8.46 Glasbeni 
biž za razne zasedbe ^ 
Pesem, glasba in lepe želJe ge 
delavski praznik — 10-° ^>0 
pomnite, tovariši . . •
Matineja. Pihalnega °rK 0x' 
LM — 11.30 Nedeljska ^ 
taža — 11.50 Godala v rltI7itsjO
12.05 Naši poslušalci čes ^ 
in pozdravljajo, I. 13,1 ^
vestila in zabavna gl^s ^
13.30 Za našo vas — 14-00 

' cert pri vas doma — 14-1^vav' 
poslušalci čestitajo in PoZ 
ljajo, II. - 15.15 Petnajst 
nut z orkestrom Billy vtieio' 
in Bob Moore — 15-30 z>0xe' 
dije in smeh — 16.00 HU 
ska tega tedna — !0.2 1%
ljubljene viže s pozdra ^ 
1. maj — 17.05 Mandolin ^ 
godala — 17.15 Radijska is jfr
18.15 Ilija Lakežič: Lij/ 
termezzo — 18.25 ^e'
medigra — 18.30 Sportn* l9.()5 
del j a — 19.00' Obvestila ^30 
Glasbene razglednice ~~ rZt?e' 
Radijski dnevnik — 20,0 jj.O0 
rite svojo- melodijo '"'inirp 
Naši skladatelji v ^ 8 
sodobnikov — 22.15 . geO'
program JRT — Stud eStfi 
grad — 23.05 Zabgvni ° z8d' 
v plesnem ritmu — z,f t od' 
nja potočila in zaključek 
daje.
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